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z obrad senatu pum
Na posiedzeniu Senatu w dniu 25 kwietnia 2012 r. 

podjęto uchwały w sprawach:
przedłużenia stosunku pracy z nauczycielami aka- –
demickimi;
stwierdzenia wygaśnięcia mandatu członka Uczel- –
nianej Komisji Wyborczej;
zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 2011  –
rok po weryfikacji przez biegłego rewidenta;
zatwierdzenia sprawozdania z realizacji planu finan- –
sowego i inwestycyjnego NZOZ Specjalistycznej 
Lecznicy Stomatologicznej PUM w Szczecinie za 
2011 rok oraz przeznaczenia zysku netto;
uchwalenia Regulaminu studiów Pomorskiego Uni- –
wersytetu Medycznego w Szczecinie;
uchwalenia Regulaminu studiów doktoranckich  –
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie;
zmiany Regulaminu studiów podyplomowych Pomor- –
skiego Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie.

Na posiedzeniu Senatu w dniu 30 maja 2012 r. 
pozytywnie zaopiniowano:

awansowanie dr. hab. Zygmunta Juzyszyna na sta- –
nowisko profesora nadzwyczajnego na PUM;
kandydatów do uhonorowania odznaczeniami pań- –
stwowymi i odznakami.

Podjęto uchwały w sprawach:
przedłużenia stosunku pracy z nauczycielami aka- –
demickimi;
ustalenia szczegółowych terminów postępowania  –
rekrutacyjnego na studia stacjonarne i niestacjo-
narne na Pomorskim Uniwersytecie Medycznym 
w Szczecinie na rok akademicki 2012/2013;
ustalenia zasad i trybu przyjmowania kandydatów  –
na studia stacjonarne i niestacjonarne na Pomor-
skim Uniwersytecie Medycznym w Szczecinie w roku 
akademickim 2013/2014;
uchwalenia planu rzeczowo ‑finansowego na 2012 r.; –
utworzenia spółki pod nazwą Uniwersytecka Klinika  –
Stomatologiczna PUM Spółka z o.o., kontynuującej 
działalność Niepublicznego Zakładu Opieki Zdro-
wotnej Specjalistycznej Lecznicy Stomatologicznej 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie;
zmiany Statutu Samodzielnego Publicznego Szpi- –
tala Klinicznego nr 1 im. prof. T. Sokołowskiego 
PUM w Szczecinie;

zatwierdzenia rocznego sprawozdania finanso- –
wego Samodzielnego Publicznego Szpitala Kli-
nicznego nr 1 im. prof. Tadeusza Sokołowskiego 
PUM w Szczecinie za 2011 rok oraz przeznaczenia 
zysku netto;
zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego  –
Samodzielnego Publicznego Szpitala Klinicznego 
nr 2 PUM w Szczecinie za 2011 rok oraz przezna-
czenia zysku netto.

Na posiedzeniu Senatu w dniu 27 czerwca 2012 r. 
pozytywnie zaopiniowano:

awansowanie prof. dr. hab. Mariusza Lipskiego oraz  –
prof. dr hab. Krystyny Honczarenko na stanowiska 
profesorów zwyczajnych na PUM;
awansowanie dr. hab. Krzysztofa Woźniaka oraz  –
dr. hab. Mirosława Brykczyńskiego na stanowiska 
profesorów nadzwyczajnych na PUM;
kandydaturę dr hab. Katarzyny Grocholewicz  –
do funkcji kierownika Katedry i Zakładu Stoma-
tologii Ogólnej;
kandydaturę dr Marii Korzonek do funkcji kierownika  –
Samodzielnej Pracowni Opieki Długoterminowej;
kandydaturę dr Iwony Rotter do funkcji kie- –
rownika Samodzielnej Pracowni Rehabilitacji  
i Pielęgniarstwa Rehabilitacyjnego;
kandydaturę dr hab. Marioli Marchlewicz do funkcji  –
kierownika Samodzielnej Pracowni Dermatologii 
Estetycznej;
kandydaturę dr Agnieszki Rubik ‑Leszczyńskiej  –
do funkcji kierownika Oddziału Klinicznego Radio-
terapii;
kandydaturę prof. dr hab. Barbary Wiszniewskiej  –
do funkcji kierownika Katedry i Zakładu Histologii 
i Embriologii na kolejny okres;
kandydaturę prof. dr. hab. Anhellego Syrenicza  –
do funkcji kierownika Kliniki Endokrynologii, 
Chorób Metabolicznych i Chorób Wewnętrznych 
na kolejny okres;
kandydaturę dr Barbary Garanty ‑Bogackiej  –
do funkcji kierownika Samodzielnej Pracowni 
Chorób Dzieci na kolejny okres;
kandydaturę prof. dr. hab. Anny Waleckiej do funk- –
cji kierownika Zakładu Diagnostyki Obrazowej 
i Radiologii Interwencyjnej na kolejny okres;
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kandydaturę prof. dr. hab. Tomasza Grodzkiego  –
do funkcji kierownika Oddziału Klinicznego Chi-
rurgii Klatki Piersiowej na kolejny okres;
kandydaturę prof. dr. hab. Józefa Kładnego  –
do funkcji kierownika Kliniki Chirurgii Ogólnej 
i Onkologicznej na kolejny okres;
kandydaturę dr. hab. prof. nadzw. PUM Włodzi- –
mierza Majewskiego do funkcji kierownika Zakładu 
Pielęgniarstwa Chirurgicznego i Ratunkowego 
na kolejny okres;
kandydaturę dr hab. prof. nadzw. PUM Małgo- –
rzaty Milkiewicz do funkcji kierownika Samodziel-
nej Pracowni Biologii Medycznej na kolejny okres;
kandydaturę dr hab. prof. nadzw. PUM Ewy Sta- –
chowskiej do funkcji kierownika Zakładu Biochemii 
i Żywienia Człowieka na kolejny okres;
kandydaturę dr Eweliny Żyżniewskiej ‑Banaszak  –
do funkcji kierownika Samodzielnej Pracowni Fizjo-
terapii i Odnowy Biologicznej na kolejny okres;

kandydaturę prof. dr. hab. Andrzeja Starczewskiego  –
do funkcji kierownika Kliniki Ginekologii i Urogi-
nekologii na kolejny okres.

Podjęto uchwały w sprawach:
uchwalenia kierunkowych efektów kształcenia  –
na kierunkach studiów prowadzonych na Pomor-
skim Uniwersytecie Medycznym w Szczecinie;
utworzenia spółki pod nazwą Pracownia Cyto‑ –
 ‑Histopatologiczna PUM Spółka z o.o.;
utworzenia spółki pod nazwą Pracownia Diagnostyki  –
Genetycznej Nowotworów PUM Spółka z o.o.;
utworzenia spółki pod nazwą Pracownia Patomor- –
fologiczna PUM Spółka z o.o.;
utworzenia na Wydziale Nauk o Zdrowiu Pomor- –
skiego Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie 
kierunku dietetyka na poziomie studiów drugiego 
stopnia.

DB

Wydział Lekarski  
z oddziałem nauczania w Języku angielskim
prof. dr hab. n. med. Leszek Domański – dziekan
dr hab. n. med. Grażyna Dutkiewicz – prodziekan 
ds. studentów programu polskojęzycznego
dr hab. n. med. prof. nadzw. PUM Tomasz Urasiński – 
prodziekan ds. studentów programu anglojęzycznego

Wydział Lekarsko ‑stomatologiczny
dr hab. n. med. Katarzyna Grocholewicz – dziekan
dr hab. n. med. Ewa Sobolewska – prodziekan ds. 
studentów programu polskojęzycznego
dr hab. n. med. Katarzyna Sporniak ‑Tutak – pro-
dziekan ds. studentów programu anglojęzycznego

Wydział nauk o zdrowiu
dr hab. n. med. prof. nadzw. PUM Beata Karakie‑
wicz – dziekan
dr hab. n. med. Agnieszka Brodowska – prodziekan 
ds. studentów
prof. dr hab. n. med. Andrzej Torbé – prodziekan 
ds. studentów

Wydział Lekarsko ‑biotechnologiczny  
i medycyny Laboratoryjnej
dr hab. n. med. prof. nadzw. PUM Jacek Gronwald 
– dziekan
prof. dr hab. n. med. Maria Jastrzębska – 
prodziekan ds. studentów

WYborY  
dzIeKanÓW I prodzIeKanÓW  

na KadenCJĘ 2012–2016
W czerwcu zakończyły się trwające od kwietnia wybory dziekanów i prodziekanów 
na kadencję 2012–2016. Od 1 września swoje funkcje obejmują:
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Leszek Domański, urodzony 
w 1964 r. w Krakowie, absol-
went LO im. Marcina Wado-
wity w Wadowicach. Studia 
odbył na Wydziale Lekarskim 
na Uniwersytecie w Rostoku 
(Niemcy). Od 1991 r. pracow-
nik Kliniki Chorób Wewnętrz-
nych, a następnie Kliniki Nefro-
logii, Transplantologii i Chorób 
Wewnętrznych PUM w Szczecinie, 
w której od 2000 r. pełnił funkcję 
adiunkta. W 2010 r. został mia-
nowany na stanowisko profe-
sora nadzwyczajnego. Specjalista 
chorób wewnętrznych, nefrologii i transplantologii 
klinicznej. Pracę doktorską pt. „Stężenie kortyzolu 
i reakcje wolnorodnikowe w chorobie niedokrwiennej 
mięśnia sercowego” obronił w Pomorskiej Akademii 
Medycznej w 1997 r. Stopień doktora habilitowa-
nego uzyskał na podstawie rozprawy pt. „Ocena 
uszkodzenia niedokrwienno ‑reperfuzyjnego w prze-
szczepionej nerce na podstawie wybranych wskaźni-
ków metabolizmu puryn i aktywności układu anty‑
oksydacyjnego”. W 2011 r. otrzymał tytuł naukowy 
profesora. 

Jest autorem lub współautorem blisko 100 publi-
kacji naukowych zamieszczonych w recenzowanych 
czasopismach zagranicznych i krajowych, o wartości 
ponad 1100 punktów KBN/MNiSW i sumarycznym 
IF ponad 93.

Głównym przedmiotem jego zainteresowań 
badawczych są niedokrwienie i reperfuzja, ze szcze-
gólnym uwzględnieniem zależności między nasi-
leniem reakcji wolnorodnikowych a funkcją prze-
szczepionej nerki oraz poszukiwanie czynników 
genetycznych wpływających na przebieg okresu 
po transplantacji narządów.

Należy do Towarzystwa Internistów Polskich, 
Polskiego Towarzystwa Nefrologicznego, Polskiego 
Towarzystwa Transplantacyjnego, Europejskiego 

Towarzystwa Nefrologicznego 
i Transplantacyjnego (ERA ‑EDTA, 
European Renal Association – 
European Dialysis Transplan-
tation Association).

Wielokrotnie nagradzany za 
osiągnięcia naukowe i dydak-
tyczne przez rektora PUM. Otrzy-
mał Medal Komisji Edukacji 
Narodowej za szczególne zasługi 
dla oświaty i wychowania przy-
znany przez ministra edukacji 
narodowej.

Żonaty, córka Maria Magda-
lena, syn Michał; hobby: narciar-

stwo, nurkowanie, turystyka górska.
Plany na nową kadencję: przede wszystkim opra-

cowanie nowego programu kształcenia opartego 
na efektach kształcenia, zgodnie z wymaganiami 
Krajowych Ram Kwalifikacji. Wiąże się to z reorgani-
zacją i realizacją programu praktycznego nauczania 
klinicznego na szóstym roku studiów, w ramach 
900 godzin dydaktycznych (znacznie mniej niż 
liczba godzin przeznaczona na naukę na stażu 
podyplomowym). Zgodnie z nowymi wytycznymi 5% 
z 5700 godzin (285 godzin) powinno być przezna-
czone na fakultety, czyli ok. 60 godzin na każdy rok 
nauczania. Równie ważna pozostaje kontynuacja 
kształcenia rozpoczętego według tzw. starych pro-
gramów aż do zakończenia pełnego cyklu nauczania. 
Niezwykle istotna będzie także realizacja umowy 
o współpracy na poziomie dydaktycznym oraz 
naukowym ze Szpitalem Asklepios w Schwedt, obej-
mującej letnie praktyki lekarskie, a także podpisanie 
umowy trójstronnej o współpracy pomiędzy Uni-
wersytetem Semmelweis w Budapeszcie, Asklepios 
Campus Hamburg oraz Pomorskim Uniwersytetem 
Medycznym. Taka współpraca powinna zaowocować 
pozyskaniem nowych studentów programu anglo-
języcznego dla naszego Uniwersytetu.

(red.)

prof. dr hab. n. med.

LeszeK domańsKI
dzIeKan–eLeKt WYdzIału LeKarsKIego z oddzIałem nauCzanIa 

W JĘzYKu angIeLsKIm
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podkomisji ds. rekrutacji. Jest 
członkiem Wydziałowego Zespołu 
ds. Krajowych Ram Kwalifikacji. 
Kilkakrotnie wyróżniana nagro-
dami rektora PUM za osiągnięcia 
naukowe i dydaktyczne.

Mąż Eugeniusz – kapitan ż.w. 
marynarki handlowej, córka 
Julia, syn Marcel. Wolne chwile 
spędza w ogródku lub na space-
rach z psem.

Za najważniejsze zadania 
na najbliższą kadencję uważa: 
działania na rzecz podwyższe-
nia kategorii Wydziału Lekarsko‑

 ‑Stomatologicznego, wystąpienie o przyznanie 
WLS uprawnień do nadawania stopnia doktora 
habilitowanego w zakresie medycyny, pozyskanie 
środków na restrukturyzację z MNiSW, inicjowa-
nie działań na rzecz zwiększenia pozyskiwania 
finansów na naukę w ramach środków krajowych 
(NCN, NCBiR) oraz międzynarodowej współpracy 
bilateralnej, transgranicznej i ogólnoeuropejskiej, 
uruchomienie Uczelnianego Funduszu Stymulacji 
Nauki jako narzędzia finansowego wspierającego 
podstawową działalność statutową wydziałów, 
przekształcenie NZOZ Specjalistycznej Lecznicy 
Stomatologicznej w uczelnianą spółkę kapitałową, 
kontrakt z Urzędem Miasta na leczenie osób nie-
ubezpieczonych. W planach ma także realizowanie 
programów profilaktycznych w szkołach i przed-
szkolach, wdrożenie nowych programów kształcenia 
opartych na opisie efektów kształcenia zgodnych 
z wymaganiami Krajowych Ram Kwalifikacji, stara-
nia o powiększenie bazy dydaktycznej, utrzymanie 
kierunku studiów higiena dentystyczna, wdroże-
nie e‑dziekanatu, upowszechnienie programów 
Erasmus i MOSTUM, utworzenie platformy inter-
netowej z materiałami do nauki, zmiany w systemie 
pomocy materialnej dla studentów i doktorantów 
oraz wydzielenie pomieszczeń na szatnie dla stu-
dentów w budynkach na terenie SPSK‑2. 

(red.)

Urodziła się w 1965 r. w Gru-
dziądzu. Szkołę podstawową 
i liceum ogólnokształcące ukoń-
czyła w Szczecinie. Dyplom leka-
rza dentysty uzyskała w roku 
1989 na Oddziale Stomatolo-
gicznym Wydziału Lekarskiego 
Pomorskiej Akademii Medycz-
nej w Szczecinie. W tym samym 
roku podjęła pracę w Zakładzie 
Protetyki Stomatologicznej PAM. 
Od 1990 r. do chwili obecnej pra-
cuje w Zakładzie Stomatologii 
Ogólnej PUM. Od 1998 r. zatrud-
niona na etacie adiunkta. Jest 
specjalistą pierwszego stopnia w stomatologii ogólnej 
i drugiego stopnia w protetyce stomatologicznej. 

W 1997 r. uzyskała stopień doktora nauk medycz-
nych na podstawie pracy doktorskiej pt. „Wpływ 
wybranych programów profilaktyczno ‑oświatowych 
na stan higieny jamy ustnej, przyzębie i próchnicę 
u dzieci szkolnych w 4 ‑letnim okresie obserwacji”. 
Stopień doktora habilitowanego uzyskała 2008 r. 
na podstawie rozprawy habilitacyjnej pt. „Ocena 
wybranych parametrów zdrowia narządu żucia 
u kobiet po menopauzie oraz ich analiza w odniesie-
niu do stanu układu kostnego określanego metodą 
ultradźwiękową”. Jest autorką i współautorką kilku-
dziesięciu prac naukowych opublikowanych w recen-
zowanych czasopismach i wygłoszonych na zjazdach.

Od 2002 r. jest opiekunem Studenckiego Koła 
Naukowego przy Zakładzie Stomatologii Ogólnej. 
Prace członków koła były wyróżniane na Ogólnopol-
skich Sesjach Naukowych STN PUM oraz na kon-
kursach z zakresu promocji, profilaktyki i oświaty 
zdrowotnej. Brała udział w organizacji Zakładu Sto-
matologii Ogólnej, sprawuje opiekę nad lekarzami 
odbywającymi staże specjalizacyjne i podyplomowe. 
Członek Wydziałowej Komisji Programowej nowo 
tworzonego kierunku higiena dentystyczna w latach 
2007–2008 r. Członek Uczelnianej Komisji Wyborczej 
na kadencje 2005–2008 i 2008–2012, od 1998 r. 
brała również udział w pracach wydziałowych 

dr hab. n. med.

KatarzYna groChoLeWICz
dzIeKan–eLeKt WYdzIału LeKarsKo‑stomatoLogICznego
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nym IF 10,277. Łączna liczba 
cytowań określona na podstawie 
bazy Scopus wynosi 18, współ-
czynnik Hirscha 4. Umiejętno-
ści zawodowe i wiedzę z zakresu 
zdrowia publicznego zdobywała 
na licznych szkoleniach i sty-
pendiach poza granicami kraju, 
m.in. w Klinice Leczenia Uzależ-
nień z programem metadono-
wym (Praga, Czechy); University 
of Connecticut Health Center 
Department of Community Medi-
cine, USA; School of Population 
and Public Health BC University, 

Vancouver, Kanada.
Jest członkiem Komitetu Zdrowia Publicz-

nego w Polskiej Akademii Nauk (przedstawicielem 
do spraw współpracy zagranicznej), członkiem Rady 
Naukowej Narodowego Instytutu Zdrowia Publicz-
nego – PZH w Warszawie, prezesem Zarządu Głów-
nego Polskiego Towarzystwa Zdrowia Publicznego 
oraz członkiem European Public Health Association 
i członkiem Krajowej Rady Akredytacyjnej Szkol-
nictwa Medycznego na kadencję 2009–2013. Przez 
dwie kadencje była członkiem Komisji Programowej 
PUM.

Jest ekspertem powołanym przez Komisję Euro-
pejską do oceny projektów badawczych w obsza-
rze zdrowia w 7. PR UE. Jest również ekspertem 
do oceny merytoryczno ‑technicznej projektów 
finansowanych przez UE w Zachodniopomorskim 
Urzędzie Marszałkowskim.

Przygotowuje i aktywnie uczestniczy w szkole-
niach dla kadry dydaktycznej i uczniów szkół szcze-
cińskich w zakresie profilaktyki uzależnień oraz 
promocji zdrowia. Zorganizowała wiele konferen-
cji dotyczących problematyki zdrowia publicznego. 
Od pięciu lat jest wykładowcą liczących się konfe-
rencji medycznych organizowanych przez Polskie 
Towarzystwo Medycyny Rodzinnej. Jest autorem 
wielu programów nauczania na Wydziale Lekarskim, 
Lekarsko ‑Stomatologicznym i Nauk o Zdrowiu. Jest 
również kierownikiem specjalizacji z zakresu zdro-

Beata Karakiewicz urodziła 
się w 1965 r. w Trzebiatowie. 
Po ukończeniu I Liceum Ogólno-
kształcącego w Szczecinie podjęła 
naukę w Medycznym Studium 
Zawodowym na kierunku położ-
nictwo. Po ukończeniu studiów 
na Wydziale Pedagogiki i Psycho-
logii Uniwersytetu Szczecińskiego 
podjęła pracę w Pomorskiej Aka-
demii Medycznej w Zakładzie 
Podstawowej Opieki Zdrowot-
nej. Od 2000 r. kieruje Zakła-
dem Zdrowia Publicznego PUM. 
Przez wiele lat była pełnomocni-
kiem rektora PUM w zakresie zdrowia publicznego, 
a w 2009 r. uzyskała z wynikiem bardzo dobrym 
specjalizację w tej dziedzinie. Jest jedną z osób, 
które doprowadziły do powstania i rozwoju kierunku 
zdrowie publiczne na Wydziale Nauk o Zdrowiu. 
W 2008 r. została mianowana na stanowisko pro-
fesora nadzwyczajnego na PUM.

W 1999 r. uzyskała stopień doktora nauk 
medycznych w dyscyplinie medycyna na podsta-
wie pracy doktorskiej „Wpływ warunków życia 
w rodzinie na stan zdrowia dzieci niepełnospraw-
nych”. W 2008 r. uzyskała stopień naukowy 
doktora habilitowanego na podstawie rozprawy 
„Ocena wpływu wybranych czynników środowi-
skowych na rozwój oraz występowanie zaburzeń 
zachowania u dzieci z autyzmem”. Działalność 
naukowo ‑badawcza dr hab. Beaty Karakiewicz 
dotyczy głównie badań nad efektywnością pro-
gramów edukacyjno ‑terapeutycznych w choro-
bach przewlekłych; wpływu warunków środowi-
skowych na zdrowie populacji ze szczególnym 
uwzględnieniem biomonitoringu metali ciężkich 
i biopierwiastków; epidemiologii, leczenia i profi-
laktyki uzależnień od substancji psychoaktywnych 
oraz badania efektywności programów redukcji 
szkód zdrowotnych i społecznych narkomanii. 

Jest autorem bądź współautorem 142 orygi-
nalnych prac opublikowanych w czasopismach 
recenzowanych o wartości 813 pkt. MNiSW i łącz-

dr hab. n. med. prof. nadzW. pum

beata KaraKIeWICz
dzIeKan–eLeKt WYdzIału nauK o zdroWIu
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wia publicznego. Koordynuje kształcenie teoretyczne 
i praktyczne studentów studiów pomostowych dla 
pielęgniarek finansowanych przez UE.

Od 1997 r. sprawuje opiekę merytoryczną i dyda‑
ktyczną nad Studenckim Kołem Naukowym Medy-
cyny Rodzinnej, które aktywnie uczestniczy w corocz-
nych sesjach STN. Praca Studenckiego Koła Nauko-
wego zaowocowała również wieloma publikacjami 
w czasopismach recenzowanych oraz doniesieniami 
na konferencjach i zjazdach naukowych.

Wprowadziła praktyczne zajęcia dla studentów 
Wydziału Lekarskiego w placówkach specjalnych dla 
dzieci upośledzonych umysłowo i chorych przewle-
kle. W stosunkowo krótkim okresie czasu unowocze-
śniła bazę dydaktyczną, która obecnie, zarówno pod 
względem technicznym jak i kadrowym, w dużym 
stopniu przygotowana jest do prowadzenia zajęć 
ze studentami zagranicznymi. Współpracowała przy 
opracowaniu projektu „Postaw na jakość – realizacja 
Strategii Rozwoju Pomorskiej Akademii Medycznej 
w Szczecinie”, finansowanego przez UE programu 
POKL. W ramach tego projektu zorganizowała studia 
podyplomowe w zakresie zdrowia publicznego. Jest 
kierownikiem tego kierunku studiów. 

Za swoją pracę naukową i dorobek zawodowy 
dr hab. Beata Karakiewicz była wielokrotnie nagra-
dzana i odznaczana, m.in. otrzymała nagrody 

naukowe rektora PUM oraz odznakę „Za Zasługi 
dla Ochrony Zdrowia”. 

Prywatnie Beata Karakiewicz jest mężatką od 26 
lat. Wychowuje dwie córki: Annę (studentkę fizjote-
rapii) i Katarzynę (studentkę pielęgniarstwa). Lubi 
wędrówki po Tatrach i jazdę na rowerze.

Jako dziekan Wydziału Nauk o Zdrowiu zapo-
wiedziała kontynuację rozpoczętych działań 
oraz przedstawiła własny program na kadencję 
2012–2016. W planach rozwojowych Wydziału 
uwzględniła rozwój naukowy, dydaktyczny, orga-
nizacyjny oraz integrację i współpracę pomiędzy 
innymi jednostkami PUM. W obszarze naukowym 
planuje intensyfikowanie pozyskiwania funduszy 
na projekty badawcze. W zakresie dydaktyki zapo-
wiada wprowadzenie zmian w planach i programach 
nauczania, uruchomienie platformy kształcenia 
na odległość (e‑learning), wzmocnienie praktycz-
nej strony kształcenia w kierunku obiektywnego 
systemu egzaminów klinicznych OSCE. Planuje 
utworzenie pracowni symulacyjnej dla studen-
tów kierunków zawodowych. Ważnym elementem 
programu jest również wzmocnienie mobilności 
kadry dydaktycznej i studentów w takich pro-
gramach, jak Erasmus, Leonardo czy MOSTUM. 
Zapowiada także zmiany organizacyjne i pozyski-
wanie funduszy na projekty infrastrukturalne. 

(red.)

dr hab. n. med. prof. nadzW. pum

JaCeK gronWaLd
dzIeKan–eLeKt WYdzIału LeKarsKo‑bIoteChnoLogICznego  

I medYCYnY LaboratorYJneJ
Urodził się w 1965 r. w Koszalinie. Jest absol-

wentem II LO w Koszalinie oraz Pomorskiej Aka-
demii Medycznej w Szczecinie. Od 1991 r. jest 
pracownikiem Zakładu Genetyki i Patomorfologii, 
Międzynarodowego Ośrodka Nowotworów Dzie-
dzicznych Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 
w Szczecinie. Stypendia naukowe odbywał w Insty-
tucie Genetyki Człowieka Uniwersytetu w Heidel-
bergu w Niemczech (1994–1995), w Narodowym 
Instytucie Nowotworów (NCI) w Rockville MD 
w USA (1999), w Niemieckim Instytucie Badań nad 
Nowotworami (DKFZ) w Heidelbergu (2004) oraz 
w Międzynarodowej Agencji Badań nad Rakiem 

(IARC) w Lyonie we Francji (2005). Pracę doktor-
ską „Zaburzenia genomowe w guzach pierwotnych 
i przerzutowych raka jasnokomórkowego nerki 
badane techniką porównawczej hybrydyzacji geno-
mów” obronił w 1997 r. w PAM z wyróżnieniem 
summa cum laude. W 2008 r. uzyskał stopień 
doktora habilitowanego na podstawie rozprawy 
„Wybrane aspekty poradnictwa genetycznego 
u nosicielek mutacji genu BRCA1”. Posiada spe-
cjalizację z położnictwa i ginekologii, genetyki 
klinicznej oraz laboratoryjnej genetyki medycz-
nej. W 2009 r. został mianowany na stanowisko 
profesora nadzwyczajnego PUM.
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Drugą kadencję prof. PUM 
Jacek Gronwald będzie trakto-
wał jako kontynuację realizacji 
celów określonych cztery lata 
temu. Przede wszystkim należy 
skoncentrować się na podnosze-
niu jakości kształcenia na kie-
runkach biotechnologia i ana-
lityka medyczna. Od przyszłego 
roku akademickiego studenci 
zyskają dostęp do nowoczesnych 
laboratoriów w Centrum Nowych 
Technologii Medycznych, odda-
nym do użytku w czerwcu br. 
W celu najlepszego wykorzystania 

tej infrastruktury dydaktycznej zostaną powołane 
zespoły programowe, przygotowujące odpowiednią 
tematykę badawczą i dydaktyczną. Studia na kie-
runkach analityka medyczna i biotechnologia koń-
czą pierwsi absolwenci, w związku z tym kluczowym 
dla dalszego rozwoju tych kierunków jest uzyskanie 
akredytacji. W najbliższym czasie Wydział Lekarsko‑
 ‑Biotechnologiczny i Medycyny Laboratoryjnej 
będzie się ubiegał o uprawnienia do przeprowa-
dzania przewodów habilitacyjnych w zakresie nauk 
medycznych oraz przewodów doktorskich w zakresie 
nauk biologicznych. Te zabiegi powinny wpłynąć 
na podniesienie kategorii WLBiML. Planowane jest 
również uruchomienie kształcenia specjalizacyjnego 
w zakresie medycznej diagnostyki laboratoryjnej 
oraz poważnie myśli się o farmacji, ale do tego 
potrzeba skoordynowania wysiłków całej uczelni.

(red.)

Głównym przedmiotem jego 
zainteresowań badawczych jest 
genetyka nowotworów, ze szcze-
gólnym uwzględnieniem poszu-
kiwania korelacji molekularno‑
 ‑klinicznych u osób z predys-
pozycją do nowotworów piersi 
i jajnika. 

Jest autorem lub współauto-
rem dziewięciu monografii oraz 
około 140 publikacji naukowych 
zamieszczonych w recenzowa-
nych czasopismach zagranicz-
nych i krajowych, których impact 
factor przekroczył 700. W 2011 r. 
został zaliczony do dwudziestki polskich badaczy 
w dziedzinie medycyny o najwyższym współczynniku 
Hirscha. Laureat Nagrody Zachodniopomorskiego 
Nobla w 2004 r. za publikacje w najwyżej noto-
wanych czasopismach naukowych. Wielokrotnie 
nagradzany za osiągnięcia naukowe nagrodami 
ministra zdrowia oraz rektora PUM. 

Od 2008 r. pełni funkcję dziekana Wydziału 
Lekarsko ‑Biotechnologicznego i Medycyny Labo-
ratoryjnej. Jest także organizatorem onkologicz-
nych poradni genetycznych w województwie pod-
karpackim, gdzie jest konsultantem wojewódzkim 
w dziedzinie genetyki klinicznej.

Jest żonaty. Jego żona Helena jest lekarzem den-
tystą, są rodzicami trzech córek i trzech synów. 
Nowo wybrany dziekan interesuje się historią i foto-
grafią, lubi żeglować i podróżować. 

dr hab. n. med.

grażYna dutKIeWICz
prodzIeKan–eLeKt ds. studentÓW programu poLsKoJĘzYCznego 

WYdzIału LeKarsKIego z oddzIałem nauCzanIa W JĘzYKu angIeLsKIm
Grażyna Dutkiewicz urodziła się w Szczecinie, 

z którego w 1963 r. wraz z rodzicami i bratem wyje-
chała do Libanu, gdzie rozpoczęła naukę w Sale-
sian School of Beirut. Po powrocie do Polski kon-
tynuowała naukę w VII Liceum Ogólnokształcącym 
w Szczecinie. Studia na Wydziale Lekarskim Pomor-
skiej Akademii Medycznej rozpoczęła w 1974 r. 
Dwukrotnie wyróżniona Nagrodą Kopernikańską dla 
najlepszego studenta PAM oraz laureatka nagrody 

sekretarza naukowego ds. patofizjologii PAN. Studia 
ukończyła z wyróżnieniem w 1980 r.

W 1987 r. obroniła pracę pt. „Farmakokinetyka 
fenytoiny w hiperlipidemii” i uzyskała stopień dok-
tora nauk medycznych.

W 2012 r. na podstawie dorobku naukowego 
i rozprawy habilitacyjnej pt. „Związek polimorfizmu 
genów enzymów układu antyoksydacyjnego z czyn-
nością przeszczepionej nerki” otrzymała stopień 
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doktora habilitowanego nauk 
medycznych.

Jest autorką ponad 66 prac 
opublikowanych w czasopismach 
krajowych i zagranicznych. Łączny 
dorobek naukowy to ponad 455 
punktów KBN/MNiSW o wartości 
IF ponad 30.

Jest specjalistą w dziedzinie 
chorób wewnętrznych i nefrolo-
gii. Od początku pracy zawodo-
wej związana z Samodzielnym 
Publicznym Szpitalem Klinicznym 
nr 2 na Pomorzanach. Od 1980 r. 
jest pracownikiem PUM, aktual-
nie na stanowisku adiunkta w Klinice Nefrologii, 
Transplantologii i Chorób Wewnętrznych. Pracuje 
również w Specjalistycznej Poradni Chorób Nerek 
i Nadciśnienia Tętniczego SPSK ‑2 PUM.

Od kilku lat pełni funkcje administracyjne 
na uczelni, będąc członkiem Senackiej Komisji ds. 
Zatrudnienia i Awansów kolejnych kadencji.

W latach 1995–1998 członek zarządu krajowego 
Towarzystwa Internistów Polskich. Otrzymała Medal 

Stulecia Towarzystwa Internistów 
Polskich oraz medal „ Zasłużony 
dla Towarzystwa Internistów Pol-
skich”. 

Jako nauczyciel akademicki 
od 1986 r. pełni funkcję adiunkta 
dydaktycznego, prowadząc zaję-
cia dla studentów programu pol-
sko ‑ i angielskojęzycznego. Jest 
również opiekunem studentów 
zagranicznych odbywających 
praktyki zawodowe w Klinice 
Nefrologii i kierownikiem spe-
cjalizacji w dziedzinie chorób 
wewnętrznych pięciu lekarzy. 

W ramach dydaktyki podyplomowej organizuje spo-
tkania naukowo ‑szkoleniowe dla lekarzy specjalizu-
jących się w chorobach wewnętrznych i medycynie 
rodzinnej. Wielokrotnie wyróżniona nagrodą rektora 
za działalność dydaktyczną i naukową. 

Ma dwie córki – Katarzynę i Marię, absolwentki 
Wydziału Lekarskiego PUM. Interesuje się medite-
rianistyką. 

(red.)

dr hab. n. med. prof. nadzW. pum

tomasz urasIńsKI
prodzIeKan–eLeKt ds. studentÓW programu angLoJĘzYCznego 

WYdzIału LeKarsKIego z oddzIałem nauCzanIa W JĘzYKu angIeLsKIm
Urodzony w1956 r. w Krako-

wie, absolwent Wydziału Lekar-
skiego Akademii Medycznej w Kra-
kowie, od roku 1980 zatrudniony 
w PSK ‑1 w Szczecinie, od 1981 r. 
– w Pomorskiej Akademii Medycz-
nej, obecnie kierownik Kliniki 
Pediatrii, Hematologii i Onkologii 
Dziecięcej Pomorskiego Uniwersy-
tetu Medycznego. 

W roku 1990 r. uzyskał sto-
pień doktora nauk medycznych 
na podstawie pracy „Wznowy 
z zajęciem ośrodkowego układu 
nerwowego jako przyczyna niepo-
wodzeń w leczeniu ostrej białaczki limfoblastycznej 
u dzieci”, w 2003 r. stopień doktora habilitowanego 

na podstawie rozprawy habi-
litacyjnej „Ocena wybranych 
mechanizmów komórkowych 
odpowiedzi na wstępne leczenie 
glikokortykoidami w ostrej bia-
łaczce limfoblastycznej u dzieci 
z zastosowaniem laserowej cyto-
metrii skaningowej i cytome-
trii przepływowej”. W 2007 r. 
został mianowany na stanowi-
sko profesora nadzwyczajnego 
PUM. Specjalista chorób dzie-
cięcych oraz onkologii i hema-
tologii dziecięcej. Jego dorobek 
naukowy obejmuje 192 pozycje, 

w tym 66 publikacji pełnotekstowych (IF ‑55,828; 
KBN‑440). 
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W roku 1983 ukończyła 
Wydział Inżynieryjno ‑Ekono‑
miczny Transportu Politechniki 
Szczecińskiej i uzyskała tytuł 
magistra ekonomii. Jest również 
absolwentką Wydziału Lekarsko‑
 ‑Stomatologicznego Pomorskiej 
Akademii Medycznej w Szczecinie 
z roku 1987, specjalistą w dzie-
dzinach stomatologii ogólnej i pro-
tetyki stomatologicznej. Podczas 
studiów trzykrotnie reprezento-
wała uczelnie na akademickich 
mistrzostwach Polski w tenisie 
stołowym. W 1997 r. uzyskała 
stopień doktora nauk medycznych na podstawie 
pracy „Analiza porównawcza reakcji tkankowej 
na tworzywa akrylowe w badaniach na szczurach 
szczepu Wistar”, a w roku 2010 doktora habilito-
wanego na podstawie rozprawy „Wpływ materiałów 
nowej generacji stosowanych w protetyce odtwór-
czej na środowisko jamy ustnej”. Jest adiunktem 
w Katedrze i Zakładzie Protetyki Stomatologicznej 
PUM. Doświadczenie zawodowe zdobywała w trak-
cie licznych szkoleń krajowych i zagranicznych: 
1999 – w Bad Sackingen oraz Leutkirch i Biberach 
(Niemcy); 2006 i 2009 – w  Eschenburgu (Niemcy) 
oraz 2010 i 2012 – w St. Lambtecht (Austria). 

Jest autorką ponad 130 publikacji o warto-
ści około 350 punktów KBN/MNiSW i IF około 3. 

Była recenzentem w trzech prze-
wodach doktorskich, głównym 
wykonawcą w jednym grancie 
naukowym MNiSW oraz kierow-
nikiem siedmiu specjalizacji. 
Członek Polskiego Towarzystwa 
Stomatologicznego Sekcji Prote-
tyki oraz Polskiego Towarzystwa 
Dysfunkcji Narządu Żucia. 

Od wielu lat bierze udział 
w organizacji rekrutacji na uczel-
nię. Jest współorganizatorem 
kursów dla lekarzy specjalizu-
jących się w zakresie protetyki 
stomatologicznej. Brała udział 

w pracach komisji egzaminacyjnej na LEP ‑ie i egza-
minie specjalizacyjnym z protetyki stomatologicznej 
w Krakowie. Wyróżniona nagrodą naukową rektora 
PAM za pracę doktorską w 1998 r. oraz nagrodą rek-
tora PUM za osiągnięcia naukowe w 2010 roku.

Prywatnie doc. Ewa Sobolewska jest mężatką 
i ma dwóch dorosłych synów. Starszy Paweł stu-
diuje ekonomię na LMU w Monachium. Młodszy 
syn Rafał jest studentem prawa na Uniwersytecie 
Szczecińskim. Obaj pasjonują się sportem.

W wolnych chwilach dużo spaceruje, jeździ 
konno (osiem lat uprawiała czynnie jeździectwo), 
a ostatnio odkryła uroki zimy w górach i uczy się 
jeździć na nartach.

(red.)

Odznaczony Złotym Krzyżem Zasługi, wielokrot-
nie wyróżniany nagrodami rektora PUM za osią-
gnięcia naukowe i dydaktyczne.

Dotychczasowa działalność na PUM: członek 
Senatu przez dwie kadencje, wieloletni rzecznik 

dyscyplinarny dla studentów, webmaster, w kaden-
cji 2008–2012 prodziekan Wydziału Lekarskiego 
z Oddziałem Nauczania w Języku Angielskim. 

Żonaty, dwie córki. 
(red.)

dr hab. n. med. 

eWa soboLeWsKa
prodzIeKan–eLeKt ds. studentÓW poLsKoJĘzYCznYCh  

WYdzIału LeKarsKo ‑stomatoLogICznego
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Urodzona w 1967 r. w Krośnie 
w województwie podkarpackim. 
Studia na Wydziale Stomatologii 
Pomorskiej Akademii Medycznej 
w Szczecinie ukończyła w 1991 r. 
i roz poczęła pracę w Katedrze 
i Zakładzie Chirurgii Stomatolo-
gicznej PAM na stanowisku asy-
stenta, obecnie jest adiunktem 
w Zakładzie Chirurgii Stomatolo-
gicznej. Egzaminy specjalizacyjne 
zdała z wyróżnieniem: z chirurgii 
stomatologicznej pierwszego stop-
nia w 1993 r., drugiego stopnia 
w 1996 r. oraz z chirurgii szczę-
kowej w 2002 r. Pracę doktorską pt. „Stany emocjo-
nalne pacjentów związane z leczeniem stomatologicz-
nym” obroniła w 1999 r. Stopień naukowy doktora 
habilitowanego otrzymała w 2012 r. na podstawie 
rozprawy pt. „Wpływ wybranych strategii immuno-
supresyjnych na tkankę kostną i osteointegrację 
tytanowych wszczepów śródkostnych”. Głównym 

przedmiotem jej zainteresowań 
badawczych jest leczenie implan-
toprotetyczne pacjentów z nieko-
rzystnymi klinicznie warunkami 
kostnymi oraz leczenie wad mor-
fologicznych twarzy.

Jest autorką i współautorką 
publikacji krajowych i zagranicz-
nych w czasopismach recenzo-
wanych. 

Jest członkiem Polskiego 
Towarzystwa Stomatologicznego 
(PTS) Sekcji Ortopedii Szczęko-
wej, Ogólnopolskiego Towarzy-
stwa Implantologii Stomatologicz-

nej i Europejskiego Stowarzyszenia Implantologii 
Stomatologicznej (OSIS EDI), Polskiego Towarzystwa 
Chirurgii Jamy Ustnej i Chirurgii Szczękowo‑Twa-
rzowej (PTCHJU), Europejskiego Towarzystwa Chi-
rurgii Szczękowo‑Twarzowej (EACMFS) i Między-
narodowego Towarzystwa Chirurgii Jamy Ustnej 
i Szczękowo‑Twarzowej (IOMFS). 

(red.)

dr hab. n. med. 

KatarzYna spornIaK ‑tutaK
prodzIeKan–eLeKt ds. studentÓW programu angLoJĘzYCznego 

WYdzIału LeKarsKo ‑stomatoLogICznego

dr hab. n. med. 

agnIeszKa brodoWsKa
prodzIeKan–eLeKt ds. studentÓW WYdzIału nauK o zdroWIu

Urodzona w 1972 r. w Nasielsku w województwie 
ciechanowskim. Absolwentka Liceum Ogólnokształ-
cącego im. Stanisława Małachowskiego w Płocku 
oraz Pomorskiej Akademii Medycznej w Szczecinie, 
którą ukończyła z wyróżnieniem w 1996 r. W trakcie 
studiów otrzymywała stypendium naukowe ministra 
zdrowia i opieki społecznej. 

Od 1997 r. do chwili obecnej pracownik Kliniki 
Ginekologii i Uroginekologii PUM oraz Samodzielnego 
Publicznego Szpitala Klinicznego nr 1 w Szczecinie. 
W 2002 r. uzyskała stopień doktora nauk medycz-

nych na podstawie pracy pt. „Wpływ hormonalnej 
terapii zastępczej (HRT) na gęstość kośćca u kobiet 
w wieku menopauzalnym w zależności od genotypu 
receptorów: receptora witaminy D (VDR) i receptora 
estrogenowego (ER)”. W 2010 r. uzyskała stopień 
doktora habilitowanego na podstawie rozprawy 
„Ocena budowy i funkcji jajnika u kobiet po meno-
pauzie”. Jest specjalistą położnictwa i ginekologii.

Odbyła liczne szkolenia krajowe i zagraniczne 
z dziedziny endokrynologii, uroginekologii oraz 
ginekologii operacyjnej. Jest autorką lub współ-
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są problemy zdrowotne okresu 
menopauzy, zwłaszcza aktywność 
androgenezy pomenopazuzalnej 
i jej wpływ na dawki stosowanych 
hormonów w menopauzalnej tera-
pii hormonalnej. 

Wielokrotnie nagradzana przez 
rektora PUM za osiągnięcia naukowe. 
Należy do Polskiego Towarzystwa 
Histo ‑ i Cytochemików, Polskiego 
Towarzystwa Biologii Komórki, 
Polskiego Towarzystwa Biologii 
Rozrodu, Polskiego Towarzystwa 
Ginekologicznego.

Mężatka, dwoje dzieci – Bartosz i Aleksandra. 
Zainteresowania to turystyka i muzyka.

(red.) 

autorką 117 prac opublikowanych 
w czasopismach recenzowanych 
oraz czterech rozdziałów w pod-
ręcznikach dla studentów i leka-
rzy. Brała czynny udział w licz-
nych konferencjach, zjazdach 
i sympozjach naukowych, z czego 
na konferencjach międzynarodo-
wych przedstawiła 15 doniesień. 

Prowadzi prace kliniczne i eks-
perymentalne w Klinice Ginekologii 
i Uroginekologii PUM, Zakładzie 
Histologii i Biologii Rozwoju PUM, 
w  Zakładzie Biochemii Klinicznej 
i Molekularnej PUM oraz Zakładzie Patomorfologii 
PUM. Przedmiotem jej zainteresowań badawczych 

stwa Ginekologicznego, Polskiego 
Towarzystwa Medycyny Perinatal-
nej oraz Polskiego Towarzystwa 
Gemeliologicznego, przewodniczący 
Oddziału Zachodniopomorskiego 
Polskiego Towarzystwa Ginekolo-
gicznego.

Prowadzi działalność dydak-
tyczną na wszystkich wydziałach 
PUM. Od 1985 r. jest opiekunem 
Studenckiego Koła Naukowego przy 
Klinice Położnictwa i Ginekologii. 
Bierze czynny udział w pracach ciał 
kolegialnych Pomorskiego Uniwer-
sytetu Medycznego. Był członkiem 

Senackiej Komisji do spraw Nauki i Współpracy 
z Zagranicą oraz Komisji Dyscyplinarnej dla Stu-
dentów PAM. Pracuje w Komisji Dyscyplinarnej dla 
Nauczycieli Akademickich oraz Kolegium Dziekań-
skim Wydziału Nauk o Zdrowiu PUM.

Za osiągnięcia naukowe i dydaktyczne wielo-
krotnie otrzymywał nagrody rektora PUM. 

Prywatnie od ponad 30 lat jest żonaty, ma córkę 
Dorotę i syna Piotra. Interesuje się sportem i lubi 
podróżować. 

(red.)

Szczecinianin, urodzony 
w 1956 r. Pomorską Akademię 
Medyczną ukończył z wyróżnie-
niem w 1981 r. i od tego roku 
pracownik uczelni, obecnie Kli-
niki Położnictwa i Ginekologii. Jest 
specjalistą położnictwa i gineko-
logii. W roku 1992 uzyskał sto-
pień doktora nauk medycznych 
na podstawie pracy „Charakte-
rystyka krzywej skurczu mięśnia 
macicy zarejestrowanej drogą toko-
grafii zewnętrznej w zagrażającym 
porodzie przedwczesnym ze szcze-
gólnym uwzględnieniem leczenia 
tokolitycznego”, a  w roku 2004 stopień naukowy 
doktora habilitowanego na podstawie rozprawy 
„Ocena stężeń cytokin i prokalcytoniny w wydzie-
linie szyjkowo ‑pochwowej, w osoczu krwi i w płynie 
owodniowym w ciąży powikłanej porodem przed-
wczesnym”. W 2012 r. otrzymał tytuł profesora.

Jest autorem lub współautorem ponad 100 prac 
naukowych, w tym wielu publikacji w czasopismach 
z tzw. listy filadelfijskiej, oraz licznych doniesień 
zjazdowych krajowych i zagranicznych. Członek 
trzech towarzystw naukowych – Polskiego Towarzy-

prof. dr hab. n. med. 

andrzeJ torbé
prodzIeKan–eLeKt ds. studentÓW WYdzIału nauK o zdroWIu
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Absolwentka Uniwersytetu 
Łódzkiego Wydziału Biologii 
i Nauk o Ziemi z 1972 r. Od tego 
roku zatrudniona w Pomorskiej 
Akademii Medycznej w Samo-
dzielnej Pracowni Diagnostyki 
Laboratoryjnej, obecnie w Kate-
drze Diagnostyki Laboratoryj-
nej i Medycyny Molekularnej. 
Stopień doktora nauk przyrod-
niczych uzyskała w Akademii 
Medycznej w Poznaniu w 1983 r., 
a doktora habilitowanego nauk 
medycznych w zakresie biologii 
medycznej w 1996 r. w Pomor-
skiej Akademii Medycznej. W 2005 r. otrzymała 
tytuł profesora i stanowisko profesora nadzwyczaj-
nego w PAM. Jest specjalistą I stopnia w zakresie 
analityki klinicznej i II stopnia w zakresie labora-
toryjnej diagnostyki medycznej. Od 2007 r. pełni 
funkcję kierownika Zakładu Analityki Medycznej 
w Katedrze Diagnostyki Laboratoryjnej i Medycyny 
Molekularnej, w latach 2009–2012 – prodziekana 
Wydziału Lekarsko ‑Biotechnologicznego i Medycyny 
Laboratoryjnej PUM.

Jest autorką ponad 100 publikacji zamiesz-
czonych w recenzowanych czasopismach polskich 
i zagranicznych oraz prawie 100 doniesień zjaz-
dowych.

Głównym przedmiotem zainteresowań badaw-
czych prof. Marii Jastrzębskiej są  zaburzenia 
hemostazy w patogenezie miażdżycy (choroba nie-
dokrwienna serca i mózgu) oraz patogeneza tętniaka 
aorty brzusznej (badania skrzeplin przyściennych 
tętniaka i ściany aorty). 

Prowadzi zajęcia dydaktyczne dla studentów 
PUM na Wydziale Lekarsko ‑Biotechnologicznym 
i Medycyny Laboratoryjnej oraz bierze czynny udział 
w szkoleniu podyplomowym lekarzy i personelu 
laboratoryjnego, wygłaszając bardzo liczne wykłady 
na kursach i kursokonferencjach w Szczecinie oraz 
o zasięgu ogólnokrajowym. 

Jest promotorem trzech prac 
doktorskich i dwóch w trakcie 
realizacji, recenzentem w czte-
rech przewodach doktorskich, 10 
projektach badawczych i ośmiu 
oryginalnych pracach badaw-
czych oraz kierownikiem trzech 
specjalizacji w dziedzinie labora-
toryjnej diagnostyki medycznej.

W latach 1999 ‑2002 członek 
Senackiej Komisji ds. Nauki 
i Współpracy z Zagranicą, czło-
nek Komisji ds. Wstępnej Oceny 
Wniosków przy Nadawaniu 
Stopni Naukowych w Zakresie 

Biologii Medycznej (od roku 2008 – funkcja prze-
wodniczącego), pełnomocnik rektora PUM ds. orga-
nizacji specjalizacji dla diagnostów laboratoryjnych 
i tworzenia kierunku studiów analityka medyczna, 
kierownik zawodowego kształcenia podyplomowego 
w zakresie analityki medycznej, członek Senackiej 
Komisji ds. Wydawnictw, członek Uczelnianej Komi-
sji Programowej. 

Członek wielu towarzystw naukowych: Interna-
tional Atherosclerosis Society, sekretarz Polskiego 
Towarzystwa Badań nad Miażdżycą (1997–2008), 
obecnie członek Zarządu, wiceprzewodnicząca 
oddziału szczecińskiego Polskiego Towarzystwa 
Diagnostyki Laboratoryjnej (2007–2011) i członek 
Zarządu Sekcji Hemostazy PTDL, członek Zarządu 
oddziału szczecińskiego Polskiego Towarzystwa Bio-
chemicznego, członek Polskiego Towarzystwa Nad-
ciśnieniowego, Szczecińskiego Towarzystwa Nauko-
wego i Krajowej Rady Diagnostów Laboratoryjnych. 

Wielokrotnie wyróżniana indywidualnymi nagro-
dami rektora PUM za osiągnięcia naukowe i dydak-
tyczne, nagrodą zespołową ministra zdrowia i opieki 
społecznej, Srebrnym Krzyżem Zasługi oraz Nagrodą 
im. Profesora Jana Sznajda Fundacji Rozwoju Dia-
gnostyki Laboratoryjnej za wybitne osiągnięcia 
w dziedzinie diagnostyki laboratoryjnej.

(red.)

prof. dr hab. n. med.

marIa JastrzĘbsKa
prodzIeKan ‑eLeKt ds. studentÓW WYdzIału  

LeKarsKo ‑bIoteChnoLogICznego I medYCYnY LaboratorYJneJ
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Nominacje profesorskie

ręczniku anglojęzycznym „Male reproductive can-
cers: epidemiology, pathology and genetics” wyda-
nym w roku 2010 w USA. 

W działalności nau kowej prof. Cezary Cy bul ski 
skupiał się na zagadnieniach rozpoznawania, profi-
laktyki i leczenia chorób uwarunkowanych genetycz-
nie. Wykonywał pierwsze analizy molekularne w Pol-
sce już w roku 1992 oraz brał udział we wdrożeniu 

metod wykrywania 
mutacji, takich jak: 
SSCP, sekwencjono-
wanie, long‑range 
PCR do rutynowej 
diagnostyki. Tech-
niki te umożliwiły 
wykrycie pierwszych 
mutacji związanych 
z dziedziczną pre-
dyspozycją do nowo-
tworów w Polsce. 
Pierwszą mutacją 
o wysokiej penetracji, 
wykrytą w Zakładzie 
Genetyki PAM, była 
mutacja genu VHL, 

którą zidentyfikował już w roku 1995. W ten sposób 
przyczynił się do powstania Pracowni Molekularnej 
Zakładu Genetyki i Patomorfologii PAM, w której 
wykonywane są analizy genów wysokiego ryzyka 
dla nowotworów złośliwych. Opracował algorytm 
diagnostyki molekularnej choroby VHL w populacji 
polskiej oraz zidentyfikował ponad 100 nosicieli 
mutacji genu VHL z całej Polski, co umożliwiło 
utworzenie Polskiego Rejestru von Hippel ‑Lindau. 
Polski Rejestr VHL zorganizował w roku 1997 we 
współpracy z prof. Janem Lubińskim i dr. Karo-
lem Krzystolikiem, koordynuje jego działalność, 
a Poradnia Genetyczna w Szczecinie stała się ośrod-
kiem referencyjnym diagnostyki i leczenia rodzin 
z chorobą VHL w Polsce. W ramach rejestru prowa-
dzone są analizy genu VHL, badania profilaktyczno‑
 ‑diagnostyczne oraz leczenie pacjentów z chorobą 

Cezary Cybulski urodził się w 1971 r. w Stargar-
dzie Szczecińskim. Studiował na Wydziale Lekar-
skim Pomorskiej Akademii Medycznej w Szczecinie 
w latach 1990–1996. W czasie studiów za działal-
ność (od 1992 r.) w studenckim kole naukowym przy 
Zakładzie Genetyki i Patomorfologii PAM otrzymał 
stypendium ministra opieki społecznej i zdrowia 
w latach 1993–1994 i 1994–1995 oraz stanowisko 
przewodniczącego 
Studenckiego Towa-
rzystwa Naukowego 
PAM (1993–1995). 
W latach 1997–2000 
pracował w I Klinice 
Chorób Dzieci PAM, 
obecnie jest zatrud-
niony w Zakładzie 
Genetyki i Pato-
morfologii PUM. Jest 
specjalistą w dziedzi-
nie pediatrii i labo-
ratoryjnej genetyki 
medycznej.

Dorobek naukowy 
prof. Cezarego Cybul‑
skiego obejmuje 114 publikacji naukowych: 81 
artykułów w recenzowanych czasopismach zagra-
nicznych i 33 w czasopismach polskich. Wśród 
nich należy wymienić prace w: Nature Genetics, 
American Journal of Human Genetics, Journal of 
Clinical Oncology, Journal of National Cancer Insti-
tute, Cancer Research, International Journal of Can-
cer, European Journal of Cancer, British Journal 
of Cancer. Łączny współczynnik impact factor (IF) 
opublikowanych prac wynosi 408,65. W klasyfikacji 
KBN uzyskał 2263 pkt. Publikacje będące w jego 
dorobku zostały zacytowane 843 razy (wg bazy ISI). 
Najczęściej, 108 razy, cytowana była publikacja 
w American Journal of Human Genetics pt. „CHEK2 
is a multiorgan cancer susceptibility gene”, której 
jest pierwszym autorem. Prof. Cezary Cybulski jest 
autorem rozdziału pt. „Genetics in Poland” w pod-

nomInaCJa profesorsKa

prof. dr hab. n. med. CezarY CYbuLsKI
zaKład genetYKI I patomorfoLogII

11 KWIetnIa 2012 r.

Źródło: www.prezydent.pl, zdjęcie Wojciech Grzedziński
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opublikowane w trzech czasopismach: Journal of 
National Cancer Institute, Cancer Reasearch oraz 
European Journal of Cancer Prevention o łącznym 
współczynniku IF = 22. 

Praca doktorska sugeruje, że identyfikacja zmian 
o niskiej penetracji dla raka stercza może przyczynić 
się do opracowania testu wielogenowego dla tego 
nowotworu o potencjalnym znaczeniu klinicznym. 
Obecnie prof. Cybulski kontynuuje prace nad opra-
cowaniem takiego testu dla raka stercza we współ-
pracy z badaczami z Londynu i Cambridge. 

Otrzymał szereg nagród i wyróżnień. Szczególnie 
ceni sobie Nagrodę naukową Fundacji im. Tomasza 
Jakuba Michalskiego (rok 2005), przyznawaną mło-
dym pracownikom nauki, których badania i działal-
ność naukowa przyczynia się do zwalczania chorób 
nowotworowych, oraz nagrody indywidualne rektora 
PAM za wysoką ocenę wyrażoną przez studentów 
w ankiecie dydaktycznej na Wydziale Lekarskim 
w roku 2008, 2009 i 2010, oraz Nagrodę Prezesa 
Rady Ministrów za rozprawę habilitacyjną w roku 
2009. W 2008 roku został odznaczony Srebrnym 
Krzyżem Zasługi RP. 

Podkreśla, że sukcesy w pracy naukowej nie 
byłyby możliwe bez wsparcia i zarazem wyrozumia-
łości żony Katarzyny, która jest również absolwentką 
PAM. Chociaż, jak przyznaje, lubi pracować, jednak 
największą radość sprawiają mu chwile spędzone 
z dziećmi, Natalią urodzoną w roku 2004 i Zuzanną 
urodzoną w roku 2006.

(red.)

von Hippel ‑Lindau. Wraz z dr. Karolem Krzysto-
likiem zorganizował współpracę ze światowymi 
ośrodkami referencyjnymi wyspecjalizowanymi 
w leczeniu pacjentów z chorobą von Hippel–Lin-
dau. Wyniki tych badań stały się podstawą pracy 
doktorskiej pt. „Mutacje germinalne genu VHL 
w polskich rodzinach z chorobą von Hippel–Lin-
dau”, którą obronił w roku 2001. Kolejne badania 
dotyczyły analizy podłoża genetycznego raka pro-
staty i stały się przedmiotem rozprawy habilitacyjnej 
pt. „Wybrane aspekty dziedzicznej predyspozycji 
do raka gruczołu krokowego i nowotworów innych 
narządów” opracowanej na podstawie dziewięciu 
publikacji jego autorstwa o łącznym współczynniku 
oddziaływania IF = 48, opublikowanych w recen-
zowanych czasopismach. Stopień doktora habili-
towanego uzyskał w 2008 r. Badania zrealizowane 
w ramach habilitacji doprowadziły do identyfikacji 
pierwszych markerów dziedzicznej predyspozycji 
do raka stercza w polskiej populacji oraz do wykry-
cia wielonarządowej predyspozycji do nowotworów 
u nosicieli mutacji genu CHEK2. Uzyskane wyniki 
umożliwiają ocenę efektywności zastosowania 
wykrytych markerów DNA w praktyce klinicznej. 

Za jedne z ważniejszych prac w dorobku uważa 
publikacje, które powstały w trakcie realizacji roz-
prawy doktorskiej mgr Dominiki Wokołorczyk pt. 
„Zmienność genetyczna regionu chromosomalnego 
8q24 a predyspozycja do raka stercza i nowotwo-
rów innych narządów w polskiej populacji”, której 
byłem promotorem. Wyniki pracy doktorskiej zostały 

zaChodnIopomorsKI nobeL  
dLa dr. hab. tomasza bYrsKIego

Po raz 12. Zachodniopomorski Klub Liderów 
Nauki uhonorował naukowców naszego regionu, 
przyznając Zachodniopomorskie Noble. W tym roku 
wyróżniono siedmiu naukowców z Uniwersytetu 
Szczecińskiego, Zachodniopomorskiego Uniwersy-
tetu Technologicznego i Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego. W dziedzinie nauk medycznych nagrodę 
otrzymał dr hab. Tomasz Byrski za opracowanie 
i wdrożenie niezwykle skutecznego leczenia cispla-
tyną pacjentek z BRCA1 ‑zależnym rakiem piersi.

Tomasz Byrski jest absolwentem Wydziału Lekar-
skiego Pomorskiej Akademii Medycznej w Szczecinie, 
który ukończył z wyróżnieniem w 1997 r. Po stu-
diach odbył 10 ‑miesięczny staż naukowy w Kimmel 
Cancer Center (Thomas Jefferson University – Fila-
delfia) pod kierunkiem prof. Kay Huebner. 

Od 2000 r. pracuje w Poradni Onkologicznej 
z Punktem Podawania Cytostatyków SPSK ‑2, 
a od 2009 r. na Pododdziale Onkologii Klinicznej, 
gdzie zajmuje się leczeniem systemowym pacjen-
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tów onkologicznych. Od 2009 r. 
w  utworzonej Samodzielnej Pra‑
cowni Onkologii Klinicznej PUM 
(w ramach struktury Katedry 
Onkologii PUM) jest zatrudniony 
na stanowisku adiunkta. 

W 2002 r. uzyskał z wyróż‑
nieniem summa cum laude sto-
pień doktora nauk medycznych 
na podstawie pracy pt. „Muta‑
cje konstytucyjne genu BRCA1 
w polskich rodzinach z silną agre‑
gacją raków piersi lub/i jajnika 
na podstawie analizy sekwencji 
kodujących techniką SSCP”. 
W 2011 r. uzyskał stopień doktora habilitowanego 
na podstawie rozprawy „Monoterapia cisplatyną 
raków BRCA1  ‑zależnych”. Posiada specjalizacje 
z chorób wewnętrznych (pierwszego stopnia) i onko‑
logii klinicznej. 

Zainteresowania naukowe doc. Byrskiego kon‑
centrują się głównie na genetyce nowotworów, 
ze szczególnym uwzględnieniem wpływu mutacji 
germinalnych na podatność na chemioterapię, 
a także na badaniach nad identyfi kacją nowych 
genów predyspozycji do raka piersi, prostaty i jelita 
grubego. Opracował i wdrożył kilka projektów pilo‑
tażowych badań klinicznych, które okazały się nie‑
zwykle ważne w określeniu wrażliwości komórek 
nowotworowych BRCA1  ‑zależnych raków piersi 
na poszczególne leki cytotoksyczne. W badaniach 
tych szczególne znaczenie ma ocena skuteczności 
pochodnych platyny – zwłaszcza cisplatyny – u cho‑
rych na raka piersi ze zdiagnozowaną mutacją 
w genie BRCA1. Przedstawione badania są wielkim 

osiągnięciem, 
dotyczące ich 
publikacje uka‑
zały się w reno‑
mowanych cza‑
sopismach mię‑
dzynarodowych, 
a przełożenie 
kliniczne uzy‑
skanych wyni‑
ków jest nie‑
zwykle ważne 
we współcze‑
snej onkologii 
i jednocześnie 
stwarza realną 

szansę poprawy rezultatów lecze‑
nia chorych.

Dorobek naukowy dr. hab. 
Tomasza Byrskiego obejmuje 
ponad 280 prac (108 z listy fi la‑
delfi jskiej, m.in. Journal of Clini-
cal Oncology i American Journal 
of Human Genetics) o łącznym 
IF przekraczającym wartość 480 
i ponad 2200 pkt KBN/MNiSW – 
cytowanych ponad 490 razy. 
Indeks Hirscha dr. hab. Tomasza 
Byrskiego wynosi 19.

Ponadto w jego dorobku 
naukowym jest 37 zagranicznych 

doniesień zjazdowych (w tym dwie prace przedsta‑
wiane na prestiżowym kongresie ASCO w 2009 r. 
w Orlando) i 119 krajowych, a także współautorstwo 
w czterech monografi ach. 

Za osiągnięcia naukowe był wielokrotnie wyróż‑
niany i nagradzany zespołowymi nagrodami mini‑
stra zdrowia (corocznie w latach 2005–2011), otrzy‑
mywał stypendium ministra zdrowia i dwukrotnie 
stypendium krajowe Fundacji na rzecz Nauki 
Polskiej (2003–2004). Jest współautorem sześciu 
krajowych zgłoszeń patentowych, w tym: „Wykry‑
wanie podwyższonej podatności na chemioterapię 
z zastosowaniem cytostatyków platynowych” Patent 
P 385589 – decyzja z dnia 28.12.2011 r., oraz pięciu 
międzynarodowych. 

Prywatnie doc. Tomasz Byrski jest żonaty – 
żona Anetta jest stomatologiem, prowadzi własną 
praktykę. Mają dwóch synów – Jakuba (11 lat) 
i Karola (6 lat). Czas wolny, którego, jak twier‑
dzi, ma coraz mniej, wykorzystuje na jazdę rowe‑
rem, biegi i wyjazdy (całą czwórką) turystyczno‑
 ‑krajoznawcze po Europie, w zimie – na wyjazdy 
rodzinne na narty.

(red.)
Zdjęcie Robert Stachnik
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osiągnięciem, 
dotyczące ich 
publikacje uka‑
zały się w reno‑
mowanych cza‑
sopismach mię‑
dzynarodowych, 
a przełożenie 
kliniczne uzy‑
skanych wyni‑
ków jest nie‑
zwykle ważne 
we współcze‑
snej onkologii 
i jednocześnie 
stwarza realną 
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28 czerwca 2012 r. Pomorski Uniwersytet 
Medyczny w Szczecinie otworzył Centrum Nowych 
Technologii Medycznych przy ul. Unii Lubelskiej. 
Na realizację tego zadania uczelnia otrzymała 
22 mln zł dofi nansowania ze środków unijnych. 
Pięknie zaprojektowany budynek z zielonymi oknami 
ma pięć kondygnacji podzielonych na dwie części: 
zachodnią, przeznaczoną na potrzeby administra‑
cyjne, biurowe i socjalne, oraz wschodnią, gdzie 
mieszczą się sale dydaktyczne wraz z laborato‑
riami. Powierzchnia użytkowa to ponad 4 tys. m2. 
To pierwszy wybudowany od podstaw obiekt szcze‑
cińskiej uczelni medycznej, gdzie znajdą zatrud‑
nienie biotechnolodzy i genetycy. W Centrum będą 
się kształcili studenci kierunku biotechnologia 
w ramach programów priorytetowych Programu 
Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko, a także 
kierunku lekarskiego i lekarsko  ‑stomatologicznego 
w zakresie biotechnologii medycznej. 

Na uroczystości otwarcia obiektu było ponad 
150 osób, m.in. Ryszard Mićko – wicewojewoda 
zachodniopomorski, Olgierd Geblewicz – marsza‑
łek województwa i Piotr Krzystek – prezydent mia‑
sta. Przybyli reprezentanci Narodowego Centrum 
Badań i Rozwoju oraz Programu Operacyjnego 
Infrastruktura i Środowisko. W swoich wystąpie‑
niach goście podkreślali potrzebę budowy takiej 
inwestycji w regionie. Profesor Przemysław Nowacki, 
rektor PUM, zapewniał, że: „…dydaktyka będzie 
tutaj na najwyższym poziomie, a prowadzone prace 
badawcze szybko znajdą zastosowanie w warun‑

Centrum noWYCh 
teChnoLogII medYCznYCh

Projekt współfi nansowany przez Unię Europejską ze środków 
Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach Programu Infrastruktura i Środowisko
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kach klinicznych. Bez rozwiniętej biotechnologii 
współczesna medycyna sobie nie poradzi. Leczenie 
nowotworów to dziś konieczność stosowania nowych 
technologii medycznych”. Zadowolony z obiektu 
był prof. Jan Lubiński, którego wizja stworzenia 
akademickiego centrum onkologicznego na świato‑
wym poziomie powoli zaczyna się urzeczywistniać. 
Uroczystego przecięcia wstęgi dokonali: prof. Prze‑
mysław Nowacki – rektor PUM, mgr inż. Jerzy 
Łuczak – kanclerz PUM i prof. Jan Lubiński – kie‑
rownik Zakładu Genetyki PUM. Budynek poświęcił 
ks. prałat Aleksander Ziejewski – wikariusz biskupi 
ds. Miasta Szczecina. 

Goście z zainteresowaniem zwiedzali pomieszcze‑
nia Centrum, a zwłaszcza doskonale wyposażone 
sale dydaktyczne, sale robotów i biobank – miejsce 
pobierania, badania i przechowywania materiału 
biologicznego. Zainteresowanie wywoływały okna 
podawcze dla robotów. 

Centrum Nowych Technologii Medycznych PUM 
przyczyni się do rozwoju dydaktyki i postępu prac 
dydaktyczno  ‑naukowych w zakresie biotechnologii 
medycznej.

Kinga Brandys
rzecznik PUM

26 kwietnia 2012 r. Centralna Komisja ds. Stopni 
i Tytułów przyznała Wydziałowi Nauk o Zdrowiu 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego w Szcze‑
cinie uprawnienie do nadawania stopnia doktora 
habilitowanego nauk o zdrowiu. Jest to czwarte 
uprawnienie naszej uczelni do nadawania stop‑
nia doktora habilitowanego. Wydział Lekarski 
z Oddziałem Nauczania w Języku Angielskim ma 
uprawnienia do nadawania stopnia doktora habili‑
towanego w zakresie medycyny i biologii medycznej, 
Wydział Lekarsko  ‑Stomatologiczny – w zakresie 
stomatologii. (red.)

upraWnIenIe 
habILItaCYJne 
dLa WYdzIału 
nauK o zdroWIu
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15 czerwca 2012 r. w szczecińskim Hotelu Radis-
son Blu odbyła się konferencja podsumowująca 
doświadczenia i  wnioski powstałe podczas realizacji 
projektu „Telemedycyna w Euroregionie Pomerania 
– Sieć Pomerania”. Projekt ten jest największym 
przedsięwzięciem transgranicznym prowadzonym 
na terenie Unii Europejskiej w obszarze publicznej 
służby zdrowia w ostatnich latach. Beneficjentami 
zadania są dwie szkoły wyższe: Pomorski Uniwer-
sytet Medyczny w Szczecinie i Zachodniopomorski 

Uniwersytet Technologiczny w Szczecinie, oraz 21 
szpitali niemieckich i 11 polskich, m.in. Samo-
dzielny Publiczny Szpital Kliniczny nr 2 PUM, 
Zachodniopomorskie Centrum Onkologii, Szpital 
w Zdunowie, Szpital Wojewódzki w Koszalinie, szpi-
tale w Kołobrzegu, Gryficach i Barlinku, a także 
w Greifswaldzie, Neubrandenburgu, Pasewalku 
i Schwedt. Koordynatorem strony polskiej jest 
Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie. 

Projekt Telemedycyna pozwoli unowocześnić pol-
skie szpitale m.in. dzięki zakupom sprzętu umoż-
liwiającego łatwiejszy dostęp pacjentów do lecze-
nia na światowym poziomie. Najważniejsza jest 
sieć informatyczna, która podniesie poziom usług 

w zakresie profilaktyki, terapii i diagnostyki. Zwłasz-
cza w chorobach nowotworowych, serca i mózgu. 
Komunikacja łącząca medycynę z informatyką 
wpłynie na poprawę jakości świadczonych usług 
medycznych, a pacjentom zapewni szybszą i spraw-
niejszą diagnozę. Pozwoli także znacząco obniżyć 
koszty leczenia. 

Polsko ‑niemiecka współpraca w obszarze teleme-
dycyny rozpoczęła się w 2007 r. Projekt współfinan-
sowany jest ze środków Europejskiego Funduszu 
Rozwoju Regionalnego w ramach Programu Ope-
racyjnego Europejskiej Współpracy Transgranicz-
nej Krajów Związkowych Meklemburgia–Pomorze 
Przednie/Brandenburgia i Rzeczpospolitej Polskiej 
(województwo zachodniopomorskie) INTERREG IV, 
lata 2007–2013.

Podmioty z województwa zachodniopomorskiego 
uzyskały dofinansowanie w wysokości około 7 mln 
euro z Programu Interreg IVA. Ogólna wartość pro-
jektu to prawie 14 mln euro.

Konferencja w Radissonie zgromadziła blisko 150 
osób z Polski i Niemiec. Przyjechali przedstawiciele 
wszystkich placówek medycznych biorących udział 
w projekcie. Spotkanie rozpoczęła konferencja pra-

teLemedYCYna
naJbardzIeJ rozpoWszeChnIona forma  

LeCzenIa na odLegłość
„Niech wędrują dane, a nie pacjenci”
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sowa, której uczestnicy podkreślali wyjątkowość 
projektu i jego bezpośrednie przełożenie na obsługę 
pacjentów. Zgromadzeni dziennikarze chcieli usły-
szeć o konkretnych przykładach i formach pomocy. 
Na ich dociekliwe pytania odpowiadali: Olgierd 
Geblewicz – marszałek województwa zachodnio-
pomorskiego, dr Stefan Rudolph – sekretarz stanu 
w Ministerstwie Gospodarki Landu Meklembur-
gia–Pomorze Przednie, dr  Heinrich Daniel Rühm-
korf – sekretarz stanu w Ministerstwie Środowiska, 
Zdrowia i Ochrony Konsumenta Brandenburgii, 
prof. Norbert Hosten – przewodniczący Stowarzy-
szenia Telemedycyna w Euroregionie Pomerania 
i prof. Przemysław Nowacki – rektor PUM. 

Podczas konferencji składającej się z dwóch czę-
ści wygłoszono referaty, który pokazywały prak-
tyczne aspekty zastosowania telemedycyny. Wykład 
inauguracyjny „Telemedicine: Where do we stand 
today?” przedstawił dr  Rainer Braunschweig, dyrek-
tor Kliniki Radiologii Diagnostycznej i Interwencyj-
nej Klinik Górniczych w Halle. 

Referaty wygłosili: „Praktyczne aspekty teleme-
dycyny” – dr inż. Krzysztof Bogusławski, Zachod-
niopomorski Uniwersytet Technologiczny w Szcze-
cinie; „Teleradiologia” – dr Sönke Langner, Instytut 
Diagnostyki Radiologicznej i Neuroradiologii, Uni-
wersytet Medyczny w Greifswaldzie; „Zastosowanie 
teleradiologii w diagnostyce obrazowej pacjentów 

onkologicznych” – dr Mariusz Holicki – Zachod-
niopomorskie Centrum Onkologii w Szczecinie; 
„Telekonferencja” – dr Walther Krischke, Klinika 
Radioterapii i Onkologii Szpitala Klinicznego Bar-
nim, Szpital im. Wernera Forssmanna w Eber-
swalde; „Przydatność telemedycyny w operacjach 
mózgowia z użyciem endoskopii i śródoperacyjnego 
rezonansu magnetycznego” – dr Michał Tarnowski, 
Samodzielny Publiczny Zespół Zakładów Opieki 
Zdrowotnej w Gryficach; „Telepatologia” – dr Corne-
lia Focke – Instytut Patomorfologii Szpitala Klinicz-
nego im. Detricha Bonhoeffera w Neubrandenburgu. 
Konferencji towarzyszyła wystawa fotograficzna 
Angeli Fensch, która dla projektu Telemedycyna 
sfotografowała pacjentów i pracowników polskich 
i niemieckich szpitali. 

Patronat honorowy nad konferencją objęli: Bar-
tosz Arłukowicz – minister zdrowia, Olgierd Geble-
wicz – marszałek województwa zachodniopomor-
skiego, prof. Przemysław Nowacki – rektor PUM. 
Patronat medialny sprawował „Kurier Szczeciński” 
i Radio Szczecin.

Goście konferencji otrzymali upominki, m.in. 
przygotowany specjalnie na konferencję film „Tele-
medycyna w Euroregionie Pomerania”. Jest dostępny 
na stronie www.pum.edu.pl.

Kinga Brandys 
rzecznik PUM

o projekcie telemedycyna mówi mgr andrzeJ gaJeWsKI –  
zastępca kanclerza pum, kierownik projektu, pełnomocnik uczelni ds. projektu

O naszym transgranicznym projekcie telemedycz-
nym można długo opowiadać. Co nie dziwi, w końcu 
jego realizacja rozpoczęła się blisko pięć lat temu, 
z czego ponad trzy lata zajęły prace przygotowawcze, 
sprawy formalne i działania organizacyjne. W tym 
czasie odbyło się ponad 50 spotkań bilateralnych, 
w trakcie których krok po kroku tworzyliśmy fun-
damenty przedsięwzięcia, a potem, już po rozpoczę-
ciu realizacji projektu, podejmowaliśmy działania, 
aby efekt końcowy był jak najlepszy. To nie był 
łatwy do realizacji projekt ze względu m.in. na dużą 

liczbę uczestników, różny ich status oraz sytuację 
finansową, a także prekursorski charakter przed-
sięwzięcia i jakże trudną materię, w której przyszło 
nam się poruszać, jaką niewątpliwie jest publiczna 
służba zdrowia.

Długo można by pisać również o tym, jak bar-
dzo uczestnicy projektu wzbogacili się dzięki jego 
realizacji o specjalistyczny sprzęt, wyposażenie 
i oprogramowanie, które zmaksymalizują medyczne 
efekty stosowania telemedycyny, a także podniosą 
wyraźnie poziom cywilizacyjny w każdym szpitalu. 
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Na te cele zachodniopomorskie szpitale uczestni-
czące w projekcie wydały ponad 25 mln zł.

Jako osoba znająca projekt od podszewki, uczest-
nicząca w nim od początku, pozwolę sobie zwrócić 
uwagę na zupełnie inne sprawy oraz przypomnieć 
zdarzenia, które w mojej opinii oddają ducha przed-
sięwzięcia i pokazują jego pozamedyczne pozytywne 
efekty.

Po pierwsze, fenomenem dla mnie stała się 
zmiana w ciągu tych kilku lat nastawienia do sie-
bie partnerów po obu stronach granicy. Pamię-
tam, kiedy pod koniec 2007 r. odbywało się w sali 
Senatu PUM intencyjne spotkanie polskich i nie-
mieckich partnerów (wtedy potencjalnych), wyraźnie 
odczuwalny był dystans i umiarkowany sceptycyzm 
uczestników. Dyrektorzy szpitali z niedowierzaniem 
słuchali wówczas o otwierającej się w ramach Pro-
gramu Interreg IVA szansie współpracy transgra-
nicznej i uzyskania na ten cel olbrzymiej finansowej 
dotacji z Unii Europejskiej. W tamtym czasie ist-
niała zauważalna różnica pomiędzy infrastrukturą 
telemedyczną w szpitalach polskich i niemieckich, 
przecież Niemcy już kilka lat wcześniej zaczęli w nią 
inwestować. Stąd słowa gości zza zachodniej granicy 
czasami były odbierane jako okazywanie wyższości 
lub próba zdominowania strony polskiej. Z drugiej 
strony, istniejący stereotyp powodował, iż Niemcy 
byli przekonani o fatalnym poziomie wyposażenia 
i poziomie publicznej służby zdrowia w Polsce. 
Właśnie w takim klimacie odbywały się pierwsze 
spotkania partnerskie.

Wiele miesięcy trwało poznawanie się uczest-
ników projektu, znikanie uprzedzeń i negatyw-
nych wyobrażeń. Z każdym kolejnym miesiącem, 
z każdym kolejnym rozwiązanym problemem lub 
osiągniętym sukcesem wspólnie budowaliśmy 
pozytywne relacje. Wyraźnie odczuwalne to było 
na comiesięcznych spotkaniach polsko ‑niemieckiej 
tzw. grupy sterującej, której jestem członkiem. 
Początkowo było różnie, czasami musieliśmy mocno 
bronić polskich interesów, podobnie zresztą jak nasi 
partnerzy bronili interesów niemieckich. Z czasem 
nauczyliśmy się wzajemnego szacunku i zrozumie-

nia dla argumentów drugiej strony. Przyjęliśmy 
zasadę szczerości we wzajemnych relacjach. Obecnie 
w grupie sterującej panują relacje wręcz przyjaciel-
skie. Ufamy sobie i traktujemy się po partnersku. 
Dlatego często, po zwykle wyczerpującej części 
oficjalnej spotkań, wieczorem przy kuflu dobrego 
niemieckiego lub polskiego piwa potrafimy prze-
gadać po kilka godzin, rozmawiając na wiele róż-
norodnych tematów, poznając narodowe zwyczaje, 
a także swoje drogi zawodowe, prywatne plany czy 
własne rodziny. Okazuje się, że naprawdę wiele nas 
łączy. Podsumowując ten wątek, chcę wspomnieć 
zdarzenie, które miało miejsce po tragedii smo-
leńskiej w kwietniu 2010 r. Zaraz po katastrofie 
otrzymałem pismo kondolencyjne od śp. doktora 
Heinza Koehlera, który był „ojcem” transgranicz-
nej telemedycyny i współpracy PUM z Niemcami. 
Słowa pocieszenia i łączności w bólu kierowane 
były w imieniu niemieckich uczestników projektu 
do nas wszystkich. W tych szczególnych dla Polski 
i Polaków dniach był to piękny i ujmujący gest. 
Wzruszające słowa pana doktora do dzisiaj mam 
w swej pamięci. Niezwykle mocno odczuliśmy pustkę 
po śmierci tego wspaniałego człowieka i wielkiego 
przyjaciela Polaków.

Drugą kwestią, nad którą chciałbym się tutaj 
pochylić, jest zaangażowanie grupy zapaleńców, 
dzięki którym w ogóle pojawił się pomysł transgra-
nicznej telemedycyny, a potem, mimo ogromnego 
sceptycyzmu naszego środowiska i wbrew osobom 
„źle wróżącym” przedsięwzięciu, udało się przebrnąć 
przez wszystkie rafy, których nie szczędziło nam 
życie i „pomysłowość” urzędników po obu stro-
nach granicy. Zaczynając od „ojców założycieli”: 
prof. Wenancjusza Domagały, prof. Janusza Szy-
masia oraz doktora Heinza Koehlera, poprzez człon-
ków grupy sterującej, wszystkie osoby uczestni-
czące w jakikolwiek sposób w projekcie, a także 
urzędników wielu instytucji po obu stronach gra-
nicy zaangażowanych w nasze przedsięwzięcie, 
na czele z marszałkiem województwa zachodnio-
pomorskiego, wszystkim tym osobom chciałbym 
serdecznie podziękować. 
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Podsumowując, pragnę stwierdzić, że należy 
zrobić wszystko, by nie zmarnować efektów kilku-
letniej współpracy polskich i niemieckich uczest-
ników projektu telemedycznego, zarówno tych 
dających się przeliczyć na złotówki lub euro, liczbę 

wyleczonych pacjentów czy odbytych konsultacji 
medycznych, ale także tych niemierzalnych, które 
w przyszłości mogą przynieść wiele korzyści Pola-
kom i Niemcom, zwłaszcza mieszkającym w Euro-
regionie Pomerania.

o projekcie telemedycyna mówi dr hab. andrzeJ Kram –  
zastępca kierownika projektu ds. medycznych

ogÓLnopoLsKIe WarsztatY 
endosonografICzno ‑endosKopoWe

Telemedycyna wymaga nakładów finansowych, 
przede wszystkim na infrastrukturę informatyczną. 
W tej edycji programu unijnego Interreg IVa udało 
się to w skali dotąd niespotykanej – szpitale zachod-
niopomorskie otrzymały wiele milionów euro unij-
nego wsparcia. To olbrzymie pieniądze. Dzięki nim 
możliwe jest teraz uprawianie teleradiologii, tele-
patologii czy komunikowanie się lekarzy podczas 
wideokonferencji. Bardzo mnie to cieszy i jestem 
dumny, że razem z Andrzejem Gajewskim – zastępcą 
kanclerza PUM oraz całym zespołem Biura ds. Pro-
gramów Europejskich uczestniczyłem w tym przed-
sięwzięciu. Ale stworzenie infrastruktury to dopiero 
pierwszy krok. Czy polscy lekarze będą korzystać 
z dobrodziejstw telemedycyny? Najlepiej popatrzeć 

na dokonania partnerów niemieckich: tam gdzie jest 
potrzeba i konieczność uprawiania telemedycyny, 
czyli medycyny na odległość, bo inaczej nie można 
diagnozować i leczyć, tam widać, że pieniądze unijne 
właściwie zainwestowano. 

Dzięki programowi poznałem bardzo dobrze 
lekarzy niemieckich uczestniczących w projek-
cie, na czele z prof. Hostenem, z którym łączą nas 
przyjacielskie stosunki. A w pamięci pozostanie 
na zawsze dr Heinz Koehler, pionier działań teleme-
dycznych w Euroregionie Pomerania, który swoim 
zaangażowaniem i ciepłym, życzliwym nastawie-
niem do polskich uczestników projektu bardzo 
się przyczynił do niemiecko ‑polskiej współpracy 
medycznej.

W dniach 11–12 maja 2012 r. odbyły się w Szcze-
cinie II Ogólnopolskie Warsztaty Endosonograficzno‑
 ‑Endoskopowe. Ich organizatorami byli dr A. Wie cho‑
wska ‑Kozłowska i dr K. Boer z Pracowni Endo skopii 
Diagnostycznej i Zabiegowej Szpitala MSW oraz 
prof. P. Milkiewicz i prof. M. Wójcicki z Samodzielnej 
Pracowni Hepatologii PUM / SP WSZ w Szczecinie. 
Konferencja została objęta honorowym patrona-
tem rektora PUM, prof. Przemysława Nowackiego, 
prezesa Okręgowej Rady Lekarskiej dr. Mariusza 
Pietrzaka oraz dyrektora Szpitala MSW Sylwestra 
Bierzanowskiego. 

Pierwszy dzień sympozjum zdominowany był 
przez dwa wydarzenia. Pierwsze z nich to sesja 
STATE ‑OF ‑THE ‑ART, podczas której, wykłady 
wygłosili dr Tomasz Marek z Katowic, dr hab. Mar-
cin Polkowski z Warszawy oraz doc. Christian 
Bojarski ze Szpitala Charite w Berlinie. Docent 
Bojarski jest uznanym, światowym ekspertem 

w dziedzinie endoskopii kapsułkowej i jako klini-
cysta posiada olbrzymie doświadczenie w wykony-
waniu tego rodzaju badań. W drugiej części odbyły 
się prezentacje „na żywo” zabiegów endoskopo-
wych, nierzadko niesłychanie skomplikowanych, 
wykonywanych przez czołowych endoskopistów 
z Warszawy (dr M. Degowska, dr J. Pertkiewicz, 
dr hab. M. Polkowski), Katowic (dr H. Bołdys) oraz 
Szczecina (dr A. Wiechowska ‑Kozłowska, dr A. Bia-
łek, dr K. Boer). W czasie pierwszego dnia warszta-
tów wykonano łącznie 16 zabiegów endoskopowych, 
przeprowadzanych równolegle w trzech salach ope-
racyjnych szpitala MSW. Były one bezpośrednio 
transmitowane przy współudziale TVP drogą sate-
litarną do kilku sal konferencyjnych hotelu Novo-
tel, gdzie odbywała się konferencja. Komentatorami 
wykonywanych zabiegów i moderatorami dyskusji 
byli m.in. prof. K. Bielecki z Warszawy, dr R. Kaczor 
i dr  T. Marek z Katowic oraz profesorowie P. Milkie-
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wicz i M. Wójcicki ze Szczecina. Mając znakomitej 
jakości przekaz satelitarny, uczestnicy mieli moż-
liwość interaktywnego udziału w trakcie pokazów. 
Prezentowane były zabiegi endoskopowe i endo-
sonograficzne umożliwiające kompleksowe postę-
powanie w schorzeniach onkologicznych trzustki 
i dróg żółciowych, z oceną stopnia zaawansowania 
zmian, biopsją oraz protezowaniem dróg żółciowych. 
Szczeciński zespół endoskopistów Szpitala MSW 
przeprowadził udany przezżołądkowy drenaż endo-
skopowy torbieli trzustki z zastosowaniem po raz 
pierwszy w Polsce nowego typu samorozprężalnej 
protezy. Wykonano również zabieg endoskopowego 
leczenia zmiany nowotworowej żołądka metodą dys-
sekcji podśluzowej, który przeprowadził dr A. Białek 
z Kliniki Gastroneterologii PUM, mający najwięk-
sze w Polsce doświadczenie w wykonywaniu tego 
rodzaju procedur. 

Pokazy endoskopowe spotkały się z ogromnym 
zainteresowaniem ze strony ponad 200 uczestni-
ków – lekarzy endoskopistów, gastroenterologów 
i chirurgów z całej Polski. Podkreślano różnorod-
ność i profesjonalizm wykonywanych zabiegów, ich 
wysoki poziom trudności oraz wartki przebieg pre-
zentacji transmitowanych z kilku sal operacyjnych 
równolegle. Ta forma sympozjum z prezentacjami 
„na żywo”, stanowiąca największe wyzwanie organi-
zacyjne, jest bardzo rzadką formułą szkoleń gastro-
enterologicznych. Drugie już, szczecińskie warsztaty 
endosonograficzno ‑endoskopowe o zasięgu ogól-
nopolskim, przeprowadzone na tak dużą skalę, 
uzyskały jak najlepsze oceny i opinie ekspertów 
polskich i zagranicznych, a uczestnicy spotkania 

podkreślali potrzebę tego rodzaju szkoleń w Polsce. 
Jak do tej pory, pokazowe warsztaty endoskopowe 
w podobnych formułach organizowane są od kilku 
lat jedynie w Gdańsku i Rzeszowie. Dlatego też wielu 
lekarzy endoskopistów musi korzystać z tego typu 
szkoleń za granicą. 

Warto również zwrócić uwagę na bardzo istotny, 
przede wszystkim dla pacjentów, wymiar tej sesji. 
Zabiegi wykonywane były przez wysokiej klasy spe-
cjalistów, którzy mieli możliwość dyskusji, wymiany 
poglądów i wspólnego wyboru optymalnego sposobu 
leczenia. Dlatego też do terapii zakwalifikowano 
chorych wymagających skomplikowanego leczenia 
z pogranicza endoskopii i chirurgii małoinwazyjnej, 
które często nie powiodło się w innych ośrodkach. 
Przy znakomitej współpracy z prof. Elżbietą Urasiń-
ską i prof. Marią Chosią już w trakcie sympozjum 
była możliwość ustalenia rozpoznania cytologicz-
nego i dzięki temu właściwej kwalifikacji do dalszego 
leczenia. 

Niewątpliwie najważniejszym wydarzeniem kon-
ferencji był udział w niej prof. Petera Vilmanna 
z Kopenhagi. Profesor Vilmann jest nie tylko auto-
rem blisko 120 publikacji z zakresu endosonografii, 
które ukazały się w najbardziej uznanych świa-
towych czasopismach gastroenterologicznych, ale 
przede wszystkim należy do niekwestionowanych 
pionierów tej dziedziny. Jest również gastroenterolo-
giem, który jako pierwszy w historii wykonał biopsję 
trzustki pod kontrolą endosonografii (EUS). W czasie 
konferencji prof. Vilmann wygłosił wykład, a także 
wykonywał badania endoskopowe, wzbudzając nie-
ukrywany podziw i uznanie dla swoich umiejętności. 

Prof. J. Lubiński

Piel. M. Adamska, dr A. Białek, dr H. Bołdys Prof. K. Marlicz, dr W. Marlicz
W trakcie zabiegów: dr A. Kozłowska‑Wiechowska,  

dr H. Bołdys, dr M. Degowska

Prof. K. BieleckiOrganizatorzy: dr C. Boer, dr M. Polkowski,  
dr A. Kozłowska‑Wiechowska, prof. P. Milkiewicz, prof. M. Wójcicki
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Drugiego dnia warsztatów odbyły się sesje wykła-
dowe, których tematami wiodącymi były: postępo-
wanie w zmianach ogniskowych trzustki, współ-
czesne możliwości endoskopii i chirurgii przewodu 
pokarmowego oraz zagadnienia związane z rakiem 
jelita grubego. Szczególne zainteresowanie wzbu-
dziły prezentacje prof. M. Wójcickiego, który wygłosił 
dwa wykłady: „Leczenie chirurgiczne raka trzustki” 
oraz „Leczenie chirurgiczne jatrogennych uszkodzeń 
dróg żółciowych”. W tej drugiej dziedzinie prof. Wój-
cicki należy do grupy najbardziej doświadczonych 
chirurgów w naszym kraju, do którego kierowani 
są pacjenci z terenu całej Polski. Z dużym uznaniem 
spotkały się też wykłady dr. R. Kaczora z Katowic, 
który mówił o problemach diagnostyczno ‑tera‑
peu tycznych dysfunkcji zwieracza Oddiego, oraz 
prof. J. Lubińskiego, który jak zwykle w bardzo 
dynamiczny i przejrzysty sposób zaprezentował cie-
kawe zagadnienia dotyczące chemoprewencji nowo-
tworów przewodu pokarmowego. Profesor Marlicz 
przedstawił bardzo interesujący i refleksyjny wykład 
zatytułowany „Z kart historii endoskopii”. Prezen-

tacja ta unaoczniła szczególnie młodszym uczestni-
kom konferencji, jaki postęp dokonał się w ostatnich 
latach w tej dziedzinie gastroenterologii. Sesje współ-
prowadzili zaproszeni goście, między innymi znany 
warszawski chirurg, prof. Krzysztof Bielecki, który 
również podzielił się swoim wieloletnim doświadcze-
niem z zakresu chirurgii przewodu pokarmowego. 

Bardzo cennym elementem Ogólnopolskiej 
Konferencji i Warsztatów Endoskopowo ‑Endo‑
sonograficznych była tocząca się równolegle sesja 
pielęgniarek endoskopowych. Uczestniczyło w niej 
ponad 60 pielęgniarek, reprezentujących pracownie 
endoskopowe w całej Polsce.

Konferencja, szczególnie jej pierwszy dzień, spo-
tkała się z bardzo dużym zainteresowaniem uczest-
ników i zaproszonych gości. Jesteśmy przekonani, 
że szczecińskie warsztaty powinny na stałe wpisać 
się w kalendarium wydarzeń polskiej gastroente-
rologii. 

prof. dr hab. Piotr Milkiewicz  
Samodzielna Pracownia Hepatologii 

szCzeCIńsKo ‑poznańsKIe 
spotKanIa reumatoLogICzne

W dniach 24 ‑26 maja 2012 r. odbyła się konferen-
cja naukowo ‑szkoleniowa Szczecińsko ‑Poznańskie 
Spotkania Reumatologiczne, organizowana przez 
Klinikę Reumatologii i Chorób Wewnętrznych PUM 
w Szczecinie, przy współudziale Katedry i Kli-
niki Fizjoterapii, Reumatologii i Rehabilitacji UM 
w Poznaniu. Była to już ósma edycja tego sympo-
zjum, które jak zawsze odbywa się wiosną i jak 
zawsze w Kołobrzegu.

Z radością odnotowaliśmy fakt, że ostatnia edy-
cja zgromadziła ponad 200 uczestników z całej 

Polski, którzy w gościnnych progach hotelu Arka 
Medical Spa mogli zapoznać się z najnowszymi 
osiągnięciami dotyczącymi diagnostyki i leczenia 
chorób reumatycznych. Podobnie jak w poprzed-
nich latach, do wygłoszenia wykładów zaproszeni 
zostali wybitni specjaliści z wiodących ośrodków 
w Polsce, a różnorodność poruszanych problemów 
sprzyjała dyskusji i wymianie doświadczeń. Wśród 
wykładowców znaleźli się: dr hab. Otylia Kowal‑
 ‑Bielecka z Kliniki Reumatologii i Chorób Wewnętrz-
nych UM w Białymstoku, dr hab. Anna Kuryliszyn‑

Dr J. Pertkiewicz Prof. P. VilmannOd lewej: dr H. Bołdys, dr A. Kozłowska‑Wiechowska,  
dr M. Polkowski, dr C. Boer
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 ‑Moskal z Kliniki Rehabilitacji UM w Białymstoku, 
dr hab. Piotr Leszczyński z Pracowni Chorób Meta-
bolicznych Kości i Tkanki Łącznej UM w Poznaniu, 
prof. dr hab. Maria Majdan z Katedry i Kliniki Reu-
matologii i Układowych Chorób Tkanki Łącznej UM 
w Lublinie, dr hab. Małgorzata Peregud ‑Pogorzelska 
z Kliniki Kardiologii PUM w Szczecinie, dr hab. Lidia 
Rutkowska ‑Sak z Instytutu Reumatologii w War-
szawie, prof. dr hab. Piotr Wiland z Kliniki Reuma-
tologii i Chorób Wewnętrznych AM we Wrocławiu, 
prof. dr hab. Zbigniew Zdrojewski z Katedry i Kli-
niki Chorób Wewnętrznych, Chorób Tkanki Łącznej 
i Geriatrii Gdańskiego UM, dr hab. Sławomir Jeka 
z Oddziału Klinicznego Reumatologii i Układowych 
Chorób Tkanki Łącznej CM im. Ludwika Rydygiera 
w Bydgoszczy oraz prof. dr hab. Włodzimierz Sam-
borski z Katedry i Kliniki Fizjoterapii, Reumatologii 
i Rehabilitacji UM w Poznaniu.

Program podzielony był na osiem sesji tematycz-
nych. W ciągu dwóch pierwszych dni przedstawiono 
słuchaczom zagadnienia związane z terapią lekami 
biologicznymi (rekomendacje European League Aga-
inst Rheumatism na 2012 rok, wytyczne dotyczące 
prognozowania efektów terapeutycznych u chorych 
na reumatoidalne zapalenie stawów na podstawie 
modelu oceny ryzyka progresji radiologicznej, euro-
pejskie rejestry terapii biologicznych, leki biopo-
dobne, znaczenie diagnostyki obrazowej), toczniem 
rumieniowatym układowym (aktualne spojrzenie 
na immunopatogenezę tocznia, nowoczesne metody 
diagnostyczne i terapeutyczne nefropatii tocznio-
wej, przebieg ciąży u chorych na toczeń), serone-
gatywnymi spondyloartropatiami (nowe spojrzenie 
na patogenezę i strategię diagnostyczną spondylo-
artropatii, w tym przybliżenie zagadnień związanych 
z interakcją układu immunologicznego i tkanki 
kostnej oraz ryzykiem rozwoju powikłań sercowo‑
 ‑naczyniowych), idiopatycznymi miopatiami zapal-
nymi (zmiany w układzie sercowo ‑naczyniowym, 
strategie terapeutyczne, przebieg idiopatycznych 
miopatii zapalnych u dzieci), twardziną układową 
(postępowanie diagnostyczne i terapeutyczne, zna-

czenie kapilaroskopii, obraz kliniczny twardziny 
układowej i ograniczonej u dzieci) oraz martwiczymi 
zapaleniami naczyń (ocena aktywności choroby 
z wykorzystaniem wybranych badań immunolo-
gicznych, diagnostyka i leczenie mikroskopowego 
zapalenia naczyń, rekomendacje dotyczące leczenia 
różnych typów zapaleń naczyń). 

Dzień trzeci w całości zarezerwowany był na pre-
zentacje doniesień oryginalnych obejmujących nie-
mal całe spektrum chorób reumatycznych, ze szcze-
gólnym uwzględnieniem sytuacji klinicznych, które 
mogą być związane z trudnościami diagnostycznymi 
(współistnienie chorób reumatycznych i nowotworo-
wych bądź zakaźnych, nietypowe objawy narządowe). 

Szczególne miejsce w programie zajmowała 
sesja quizowa, niezwykle lubiana przez uczestni-
ków i zawsze dostarczająca wielu emocji. W sumie 
wygłoszono 22 wykłady oraz przedstawiono 14 opi-
sów przypadków i doniesień oryginalnych.

 Mimo że program naukowy był niezwykle napięty, 
słuchaczom udało się znaleźć czas na regenerację 
sił przed kolejnymi wyzwaniami naukowymi i krótki 
relaks, czemu sprzyjały wiosenna aura i przyjazne 
oblicze Morza Bałtyckiego. Dla najbardziej zagorza-
łych zwolenników aktywności fizycznej zorganizo-
wano pod okiem profesjonalistów kilka treningów 
nordic walking oraz turniej tenisa ziemnego.

Pragniemy bardzo serdecznie podziękować 
wszystkim uczestnikom za wytrwałość i aktywny 
udział w konferencji, wykładowcom za niezwykle 
zajmujące przedstawienie trudnych zagadnień oraz 
sponsorom za ich wsparcie i pomoc, dzięki czemu 
możliwe było zorganizowanie sympozjum na pozio-
mie gwarantującym najwyższą jakość.

Mamy nadzieję, że kolejne edycje Szczecińsko‑
 ‑Poznańskich Spotkań Reumatologicznych również 
będą cieszyły się podobnym zainteresowaniem. Już 
teraz serdecznie zapraszamy do udziału w dziewiątej 
edycji, która odbędzie się w maju 2013 r., oczywi-
ście w Kołobrzegu!

prof. dr hab. Marek Brzosko 
Klinika Reumatologii i Chorób Wewnętrznych 
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Międzynarodowa Konferencja Naukowo  ‑Szkole‑
niowa organizowana od 2004 r. pod patronatem 
rektora PUM przez Katedrę i Klinikę Psychiatrii 
odbyła się 25–26 maja br. w gościnnych Międzyzdro‑
jach. Tym razem hasło przewodnie zawierało tylko 
jedno słowo „Kryzysy…”. Jeśli otworzymy zakładkę 
tłumacza wszechobecnej dziś przeglądarki interne‑
towej Google, to skonstatujemy, że słowo kryzys 
w większości języków jest zapisane podobnie. Auto‑
rytet językoznawstwa Władysław Kopaliński określa 
kryzys zgodnie z jego greckim pochodzeniem jako 
okres przełomowy, przesilenie, decydujący zwrot.

W wystąpieniu inauguracyjnym zatytułowanym 
„Nowoczesna psychiatria – implikacje medyczne 
i społeczne” konsultant krajowy ds. psychiatrii 
prof.  Marek Jarema, odwołując się do najnowszego 
raportu WHO z maja 2012 r., stwierdził, że kryzys 
zaufania do leczenia psychiatrycznego związany 
jest zarówno z lekceważeniem przez decydentów 
argumentów merytorycznych (zaburzenia funkcjo‑
nowania ośrodkowego układu nerwowego to 13% 
ogólnego obciążenia chorobami), jak i stygmatyzacją 
pacjentów i specjalistów nimi się zajmujących oraz 

z podkreślaniem i umacnianiem negatywnych infor‑
macji o szpitalach i opiece psychiatrycznej poda‑
wanych przez media. Zastanawiające jest, dlaczego 
o koncercie orkiestry Gamelan prowadzonej przez 
szczecińskie Koło Polskiego Stowarzyszenia na rzecz 
Osób z Upośledzeniem Umysłowym czy występie 
kabaretu, którego aktorami są podopieczni Krajo‑
wego Towarzystwa Autyzmu w Szczecinie, musimy 
dowiadywać się poprzez osobisty kontakt z ich człon‑
kami, bo informacja taka rzadko występuje w lokal‑
nych mediach. Spotkania te gromadzą też niewiele 
osób, które mogłyby podziwiać artystów i wysiłek ich 
terapeutów, brakuje fotografi i i reportaży. Z kolei 
informacje o indywidualnych ludzkich dramatach 
są powielane, roztrząsane, krytykowane przez wiele 
dni zarówno na łamach prasy, jaki i w internecie, 
powodując zarówno zastraszanie społeczeństwa, 
jak i osłabianie kompetencji specjalistów. Nie idą za 
nimi w parze działania naprawcze, co często powią‑
zane jest nie tylko z niedostatecznym fi nansowa‑
niem opieki psychiatrycznej (wydatki na leczenie 
i zapobieganie zaburzeniom psychicznym wynosiły 
w krajach nisko rozwiniętych 2 dol., średnio roz‑
winiętych – 0,2 dol., wysoko rozwiniętych – 44,84 
dol. wg danych WHO z maja 2012 r.), ale też nie‑

VIII zaChodnIopomorsKIe 
dnI psYChIatrYCzne

Prof. Marek Jarema, krajowy konsultant w dziedzinie psychiatrii

Uczestnicy VIII ZDP
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wykorzystaniem istniejących możliwości promocji 
zdrowia psychicznego.

W pierwszym dniu konferencji uczestnicy spo-
tkali się z zagranicznym gościem zaproszonym tym 
razem ze Sieny, miasta słynnych wyścigów kon-
nych, ale też miasta nauki. Uniwersytet w Sienie 
jest uczelnią liczącą sobie osiem wieków trady-
cji, mającą aktualnie jedne z najwyższych osią-
gnięć w innowacyjnych badaniach naukowych we 
Włoszech. Profesor Andrea Fagiolini, kierownik 
Zakładu Psychiatrii Uniwersytetu w Sienie, przed-
stawił zagadnienia łączenia teorii dotyczącej cho-
roby afektywnej dwubiegunowej z postępowaniem 
praktycznym. Kryzys związany z ChAD ma szcze-
gólny wymiar. Diagnozowanie i leczenie pacjenta 
przekonanego o swojej wszechmocy, wierzącego, 
że jego działania zaowocują ogromnym sukcesem, 
jest niezwykle trudne. Dramatyzm choroby powią-
zany jest z jej zmiennością, którą charakteryzuje 
czasem bardzo szybkie przejście od znakomitego 
samopoczucia do poczucia niemocy, nicości, pra-
gnienia samounicestwienia, często kończącego się 
udaną próbą samobójczą. Podobieństwo objawów 
ChAD do innych zaburzeń psychicznych maskuje 
często początek zachorowania i utrudnia diagnozę. 
Jest to też choroba, w której pacjenci podejmując 
próby samoleczenia, bardzo często uzależniają się 
od alkoholu lub substancji psychoaktywnych.

Interesujące okazało się połączenie prezentacji 
badania naukowego prof. Fagioliniego z konkret-
nymi przypadkami pacjentów przedstawionymi przez 
kierujących oddziałami klinicznymi dr  Jolantę 
Kucharską ‑Mazur i dr Justynę Pełkę ‑Wysiecką. 
Choroba afektywna dwubiegunowa i sposoby jej 
leczenia wzbudziły też ożywioną dyskusję wśród 
uczestników, poruszono kontrowersyjne zagadnienia 

związane z rejestracją i refundacją leków w odnie-
sieniu do zalecanych standardów leczenia.

Nieco zmęczonym „wahaniami nastroju” uczest-
nikom konferencji niezawodny jak zawsze dr  Bogu-
sław Habrat z Instytutu Psychiatrii i Neurologii 
przedstawił nowoczesną wiedzę dotyczącą farma-
koterapii zapobiegania nawrotom choroby alkoholo-
wej. W wystąpieniu podkreślił też fakt potencjalnej 
zmiany paradygmatu farmakoterapii uzależnienia 
od alkoholu, związanej ze zmianami w klasyfika-
cjach medycznych. W DSM V proponowana jest 
kategoria „zaburzenia związane z używaniem alko-
holu” (alcohol use disorder) z podziałem na stopnie 
ciężkości w zależności od liczby objawów zamiast 
używanego dziś terminu „nadużywanie i uzależnie-
nie od alkoholu”. Temat kontynuował dr Andrzej 
Jakubczyk z WUM w wystąpieniu pt. „Całkowita 
abstynencja czy redukcja szkód  ‑ różne strategie 
terapii uzależnienia od alkoholu w świetle badań 
międzynarodowych”. Badania wykazały, że w kra-
jach UE specjaliści akceptują strategie rozwiązywa-
nia problemów alkoholowych związane z redukcją 
szkód picia, takich jak np. ograniczenie spożywania 
alkoholu w powiązaniu z leczeniem farmakologicz-
nym (Francja 50%, Wielka Brytania 76%), nato-
miast w USA nadal opowiadają się za całkowitą 

abstynencją (tylko 17% za redukcją szkód). Badania 
dotyczące preferowanych sposobów leczenia były 
przeprowadzone również w naszym kraju i opubli-
kowane zostaną w kolejnym numerze czasopisma 
„Terapia Uzależnienia i Współuzależnienia”.

Wieczór przed pracowitym drugim dniem konfe-
rencji spędzaliśmy w tym „kryzysowym” roku, relak-
sując się, słuchając muzyki w wykonaniu orkiestry 
La Fonica Quartet i oglądając pokazy tanga argen-
tyńskiego towarzyszącej im pary Tangueros.

Prof. Andrea Fagiolini

Nad całą konferencją czuwały rodzanice,  
czyli słowiańskie odpowiedniczki mojr
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kierownika Zakładu Psychologii Klinicznej i Psy-
choprofilaktyki Uniwersytetu Szczecińskiego. 

Psychiatria jest tą dziedziną medycyny, która 
musi mieścić w sobie kontekst społeczny, zatem 
były warsztaty: „filmowy” prof. Andrzeja Czernikie-
wicza; „rockowy” A. Wożniaka i R. Reszczyńskiego 
z Warszawy; „psychoaktywny” dr Karoliny Korwin‑
 ‑Piotrowskiej; „hiperseksualny” mgr. Jacka Kur-
pisza; „psychologii tanga” liderów szczecińskiego 
Studia Tanga Argentyńskiego Joanny i Krzysztofa 
Gołębiewskich; „superwizyjny” prof. Adeli Barabasz 
z Wrocławia; „Emo” dr n. hum Magdaleny Chęć, 
poszukujący odpowiedzi, czy przynależność nasto-
latków do subkultury jest formą poradzenia sobie 
z kryzysem tożsamości. 

Nad całością konferencji i jej 240 uczestnikami 
czuwał niezawodny sekretariat z wolontariuszami 
z Kliniki Psychiatrii PUM. Serdecznie dziękujemy 
im za ich pracę.

Dziękując gościom, którzy po raz pierwszy lub 
kolejny zgodzili się nam towarzyszyć, sponsorom, 
którzy w tych trudnych kryzysowych czasach zde-
cydowali się nas wesprzeć, mamy nadzieję spotkać 
się po raz kolejny. Zapraszamy za rok na IX ZDP. 
Tym razem poświęcone fascynacjom.

lek.  Izabela Gorzkowska 
Zdjęcia Grzegorz Gorzkowski

Cóż, jeśli kryzys, to trzeba podjąć działania 
naprawcze. Zatem były wykłady, warsztaty, plakaty 
prezentowane multimedialnie. Tematyka od gene-
tyki, poprzez farmakoterapię, po zróżnicowane, 
czasem zaskakujące formy terapii. Zajmowaliśmy 
się dziećmi, nastolatkami, osobami w wieku śred-
nim i podeszłym. W czasie sesji poświęconej gene-
tyce prof. Joanna Hauser przedstawiła znaczenie 
badań asocjacyjnych całego genomu dla psychiatrii. 
Agnieszka Słopień zaprezentowała badania zespołu 
poznańskiego na temat poszukiwania endofenoty-
pów dla jednego z najbardziej kontrowersyjnych 
dziś rozpoznań w psychiatrii. Zespół szczecińskiej 
Kliniki Psychiatrii zapoznał nas z wstępnymi wyni-
kami badań objętych grantami naukowymi ministra 
nauki i szkolnictwa wyższego dotyczącymi: schizo-
frenii deficytowej, znaczenia komórek macierzystych 
w pierwszym epizodzie psychozy, kompleksowych 
determinant uzależnienia od alkoholu.

Pozostałe sesje dotyczyły: opiniowania sądowo‑
 ‑psychiatrycznego (z wystąpieniami przewodni-
czącego Polskiego Towarzystwa Psychiatrycznego 
prof. Janusza Heitzmana oraz dr Ewy Kramarz); 
potrzeby kompleksowego spojrzenia na pierwszy epi-
zod zachorowania na schizofrenię (sesję tę prowadził 
prof. Jerzy Samochowiec); kryzysu wieku podeszłego 
omówionego przez prof. Andrzeja Potemkowskiego, 

VI Międzynarodowy Kongres Zdrowia Publicznego 
połączony z II Bałtyckim Sympozjum Naukowo‑
 ‑Szkoleniowym odbył się w Międzyzdrojach w dniach 
31 maja – 2 czerwca br. Komitet Organizacyjny 
tworzyli: Główny Inspektor Sanitarny w Warsza-
wie, Pomorski Uniwersytet Medyczny w Szczecinie, 
Zakład Zdrowia Publicznego PUM, Samodzielna Pra-
cownia Propedeutyki Pielęgniarstwa PUM, Polskie 
Towarzystwo Zdrowia Publicznego. W skład Komi-
tetu Naukowego weszło 65 specjalistów związanych 
z medycyną kliniczną i  zdrowiem publicznym. Prze-
wodniczącymi byli: prof. PUM Beata Karakiewicz 
oraz prof. dr hab. Andrzej Wojtczak – przewodni-

czący Rady Sanitarno ‑Epidemiologicznej. Patronat 
honorowy objęli: dr n. med. Przemysław Biliński – 
główny inspektor sanitarny i prof. dr hab. Przemy-
sław Nowacki – rektor PUM.

Kongres rozpoczęła sesja inauguracyjna, w której 
znalazł się wykład prof. Bolesława Samolińskiego – 
„Sytuacja zdrowia publicznego w Polsce w dobie kryzysu 
ekonomicznego i demograficznego” oraz wystąpienia 
prof. Janusza Szymborskiego – „Zdrowie publiczne 
a polityka demograficzna” i prof. Andrzeja Potemkow-
skiego – „Medyczne i społeczne aspekty starzenia się 
mózgu”. Sesja odbyła się w gościnnych murach Mię-
dzynarodowego Domu Kultury w Międzyzdrojach. 

VI mIĘdzYnarodoWY Kongres zdroWIa pubLICznego I II bałtYCKIe sYmpozJum nauKoWo ‑szKoLenIoWe

mIĘdzY medYCYnĄ KLInICznĄ 
a zdroWIem pubLICznYm
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W pierwszym i drugim dniu Kongresu zaplano-
wano 61 referatów w ramach 12 sesji tematycznych: 
„Zdrowie publiczne a polityka zdrowotna w Polsce 
i Unii Europejskiej”, „Znaczenie profilaktyki w nowo-
czesnej medycynie klinicznej”, „Między medycyną 
kliniczną a zdrowiem publicznym”, „Zdrowie środo-
wiskowe”, „Aspekty medyczne, społeczne i ekono-
miczne transformacji demograficznej”, „Interdyscy-
plinarne aspekty zdrowia publicznego” (dwie sesje), 
„Medyczne, psychologiczne i społeczne problemy 
wieku rozwojowego”, „Sesja Instytutu Medycyny 
Wsi”, „Sesja Głównego Inspektoratu Sanitarnego”, 
„Kliniczne aspekty zdrowia publicznego”, „Cywi-
lizacyjne zagrożenia zdrowotne”. Wśród wykła-
dowców, specjalistów zajmujących się zdrowiem 
w wymiarze interdyscyplinarnym, byli przedstawi-
ciele Państwowej Inspekcji Sanitarnej, instytutów 
naukowo ‑badawczych działających w obszarze zdro-
wia publicznego, ośrodków akademickich – głównie 
uniwersytetów medycznych. Gośćmi zagranicznymi 
byli prof. Ludmiła Klimatskaya, dr Aleksander Kolev 
i dr Andriej Szpakov. W programie Kongresu zna-
lazły się również trzy bloki tematyczne zawierające 
21 krótkich doniesień i trzy naukowe sesje pla-
katowe prezentujące 58 plakatów. Tematyka tych 
sesji obejmowała różnorodne zagadnienia: postępy 
w pediatrii i neonatologii, pielęgniarstwie i położnic-
twie, gerontologii, medycynę środowiskową, żywienie 
a zdrowie człowieka, zdrowie psychiczne, zdrowie 
środowiskowe: postępy w kardiologii, endokryno-
logii, rehabilitacji medycznej, interdyscyplinarne 
aspekty medycyny rodzinnej i zdrowia publicznego. 

Obradom towarzyszyła prezentacja najnowszych 
osiągnięć i dokonań firm sponsorujących Kon-
gres: Glaxo Smith Kline, Wydawnictwa „Continuo”, 
Laerdal, Olimpia, Herbapol, Novo Nordisk. Wśród 
instytucji i organizacji wspierających znalazły się: 
Państwowa Inspekcja Sanitarna, Pomorski Uniwer-
sytet Medyczny w Szczecinie, Polskie Towarzystwo 
Zdrowia Publicznego, Narodowy Instytut Zdrowia 
Publicznego – Państwowy Zakład Higieny, Instytut 
Medycyny Wsi, Polskie Towarzystwo Higieniczne, 
Polskie Towarzystwo Medycyny Środowiskowej, 
Komitet Zdrowia Publicznego PAN.

Tegoroczny Kongres zgromadził 320 uczestników 
zajmujących się medycyną kliniczną i zdrowiem 
publicznym, którzy mieli możliwość wymiany poglą-
dów, doświadczeń i prezentacji własnych dokonań 
naukowych. Stworzył okazję do debaty na temat 
polityki zdrowotnej, programów zdrowotnych, pro-
filaktyki i promocji zdrowia, interdyscyplinarnych 
aspektów zdrowia publicznego, cywilizacyjnych 
zagrożeń zdrowotnych i nowych wyzwań dla Pań-
stwowej Inspekcji Sanitarnej oraz wszystkich insty-
tucji, ośrodków i organizacji związanych ze zdro-
wiem publicznym. Duże zainteresowanie i złożoność 
oraz wieloaspektowość poruszanych zagadnień 
wskazują na potrzebę kontynuowania w obecnej 
formule corocznych spotkań środowisk medycz-
nych zainteresowanych współczesnymi problemami 
medycyny i nauki o zdrowiu.

Teresa Zejda 
Zdjęcia: Teresa Zejda, Piotr Jabłoński

Główny inspektor sanitarny 
dr Przemysław Biliński

Prof. Jan Lubiński

Prof. Mirosław Wysocki, prof. Jerzy Marcinkowski,  
dr hab. prof. PUM Beata Karakiewicz, dr Krystyna Radecka

Dr Anna Jurczak, dr Jacek Brodowski

Konsultant krajowy  
w dziedzinie zdrowia publicznego  

prof. Bolesław Samoliński

Dr hab. Agnieszka Brodowska
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W dniach 2–3 czerwca 2012 r. odbyła się pierw-
sza edycja „Warsztatów laparoskopowych na tre-
nażerach dla młodych lekarzy specjalizujących 
się w dyscyplinach zabiegowych i zainteresowa-
nych studentów”. Mottem i hasłem przewodnim 
była zasada „Uczmy się na symulatorach, a nie 
na pacjentach”, a tematyką teoria i doskonalenie 
się praktyczne młodych lekarzy na trenażerach 
(symulatorach) laparoskopowych przed rozpoczę-
ciem operacji na pacjencie.

Organizatorem konferencji był Zakład Pielęgniar-
stwa Chirurgicznego i Ratunkowego PUM. Warsz-
taty zostały objęte patronatem honorowym rektora 
PUM prof. Przemysława Nowackiego, prorektora ds. 
nauki PUM prof. Andrzeja Ciechanowicza, dziekana 
Wydziału Nauk o Zdrowiu PUM prof. Andrzeja Star-
czewskiego oraz Oddziału Zachodniopomorskiego 

Towarzystwa Chirurgów Polskich, a także pomocą 
finansową ze strony Urzędu Marszałkowskiego, Stu-
dium Kształcenia Podyplomowego PUM i Senackiej 
Komisji ds. Dydaktyki.

Warsztaty zorganizowano w salach dydaktycz-
nych Wydziału Nauk o Zdrowiu PUM. Obejmowały 
jedną sesję wykładową i pięć sesji szkoleniowych 
na trenażerach. Uczestnicy otrzymali broszury 
ze zdjęciami i opisami ćwiczeń do wykonania 
na symulatorze, z przewidywanym czasem ich 
wykonania. 

Pierwszą sesję rozpoczął prof. PUM Włodzi-
mierz Majewski, przedstawiając pogram konferen-
cji i zaproszonych gości. Celowość nauczenia się 
działań laparoskopowych najpierw na symulatorze 
przedstawił dr Shyam Matanhelia z Wielkiej Bry-
tanii, wynalazca i innowator, autor chronionego 

WarsztatY LaparosKopoWe 
na trenażeraCh dLa LeKarzY
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patentem kompaktowego trenażera laparoskopo-
wego, będącego do dyspozycji uczestników warsz-
tatów. Następnie o współczesnych możliwościach 
nowoczesnego centrum szkoleniowego z dziedziny 
laparoskopii mówił dr Ronald Marvik, kierownik 
Centrum Chirurgii Laparoskopowej Uniwersytetu 
św. Olafa w Trondheim w Norwegii. Nowoczesne 
rozwiązania zastosowane w chirurgii laparoskopowej 
i chirurgii otwartej (zszywacze klamerkowe – sta-
plery) omówił Jan Syczewski, przedstawiciel firmy 
Covidien.

Po przerwie prof. PUM Włodzimierz Majewski 
omówił i pokazał na symulatorze połączonym 
z wideo projektorem sposób wykonania każdego 
ćwiczenia na trenażerze. Omówił też ćwiczenia 
opcjonalne na imitacjach organów wewnętrznych, 
osobno dla chirurgów, ginekologów i urologów.

Następnie do dyspozycji uczestników warsztatów 
oddano sześć stanowisk do pracy na trenażerze 
(symulatorze) pod kontrolą mentora (dr Shyam 
Matanhelia, Suma Matanhelia, dr Ronald Marvik, 
prof. Andrzej Modrzejewski, prof. PUM Włodzimierz 
Majewski). W ciągu pięciu trzygodzinnych sesji 24 
lekarzy i 12 studentów, w tym trzech z programu 
anglojęzycznego (dodatkowa sesja), wykonywało 
ćwiczenia wstępne, a następnie specjalistyczne 
w ramach poszczególnych dziedzin zabiegowych.

Warsztaty spotkały się z dużym zainteresowa-
niem środowiska młodych lekarzy specjalizujących 
się w dyscyplinach zabiegowych, którzy do zabie-
gów laparoskopowych dopuszczani są zwykle, by 
pełnić funkcje pomocnicze, takie jak trzymanie 
kamery. Po pewnym czasie starsi lekarze nakazują 
im wykonać część zabiegu, jednak bez obeznania 
z narzędziami laparoskopowymi młody lekarz nie 
wie, jak to zrobić i popełnia błędy, za co zostaje 
skarcony i dalej pełni funkcje pomocnicze, trzymając 

kamerę. Jeśli uzyska potrzebną biegłość, uczest-
nicząc w warsztatach laparoskopowych, błędów 
tych nie popełni i udowodni swą przydatność jako 
potencjalny operator w dalszych zabiegach pod kon-
trolą starszego kolegi. Stąd wielkie zainteresowanie 
uczestników i upór w ćwiczeniach wykonywanych 
nawet w czasie przerw w sesjach.

Ze względu na lokalny charakter warsztatów więk-
szość uczestników pochodziła ze Szczecina i woje-
wództwa zachodniopomorskiego, jednakże zainte-
resowani nimi byli także młodzi lekarze z innych 
regionów, dopytujący się o następne szkolenia. 

Jestem zdania, że istnieje duże zapotrzebowanie 
na zajęcia typu warsztatowego z laparoskopii dla 
młodych lekarzy specjalizujących się w dyscypli-
nach zabiegowych, i to nie tylko z terenu naszego 
województwa. Przy obecnych tendencjach do komer-
cjalizacji nauki i szkolenia podyplomowego poza 
finansowanym minimum, działania Zakładu Pie-
lęgniarstwa Chirurgicznego i Ratunkowego PUM 
przy poparciu Oddziału Zachodniopomorskiego 
Towarzystwa Chirurgów Polskich w Szczecinie mogą 
przyczynić się do lepszego wyszkolenia kadry mło-
dych lekarzy i tą drogą zwiększenia bezpieczeństwa, 
jakości i efektywności wykonywanych laparosko-
powo zabiegów operacyjnych.

Jestem przekonany, że wiedza i umiejętności 
praktyczne zdobyte na takich szkoleniach zaowo-
cują bardziej świadomym podejściem do problemów 
występujących podczas operacji laparoskopowej 
na bloku operacyjnym, a przez to spowodują większe 
bezpieczeństwo pacjenta operowanego przez leka-
rza wyćwiczonego w wykonywaniu tego typu zabie-
gów. Następne warsztaty planowane są na listopad 
2012 r.

dr hab. prof. PUM Włodzimierz Majewski 
Zakład Pielęgniarstwa Chirurgicznego i Ratunkowego
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Projekt „Przedsiębiorczy profesjonalista w pol-
skim systemie zdrowia publicznego” realizowany 
z inicjatywy prof. PUM Beaty Karakiewicz, kierow-
nika Zakładu Zdrowia Publicznego Pomorskiego 
Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie, trwa 
od 2010 r. Ma on na celu budowę potencjału roz-
wojowego uczelni poprzez rozszerzanie i wzboga-
canie oferty edukacyjnej, a także poprawę jakości 
kształcenia na poziomie wyższym. Zadania realizo-
wane w ramach projektu obejmują szkolenia kadry 
naukowo ‑dydaktycznej uczelni w wiodących ośrod-
kach w USA i Kanadzie oraz wizyty studyjne specja-
listów z zakresu zdrowia publicznego z tychże ośrod-
ków w Zakładzie Zdrowia Publicznego PUM. Przyjęte 
cele realizowane są również poprzez organizację 
kursów specjalistycznych dla profesjonalistów pra-
cujących w systemie ochrony zdrowia oraz szkoleń 
dla osób pracujących w systemie zdrowia publicz-
nego w sektorze rządowym i pozarządowym. Pro-
jekt jest współfinansowany przez Unię Europejską 
z Europejskiego Funduszu Społecznego w ramach 
Poddziałania 4.1.1 „Wzmocnienie potencjału dydak-
tycznego uczelni”, Priorytetu IV „Szkolnictwo wyższe 
i nauka”, Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki.

W dniach 23–24 kwietnia br. w Hotelu Radis-
son Blu, w ramach projektu odbył się trzeci etap 

szkolenia pt. „Rola instytucji rządowych, naukowo‑
 ‑badawczych i organizacji pozarządowych w kreowa-
niu zdrowia publicznego w Polsce”, w czasie którego 
17 wykładowców wygłosiło 24 wykłady podzielone 
na dziewięć sesji tematycznych. W kursie wzięło 
udział 250 osób.

Pierwszego dnia odbyło się pięć sesji poświęco-
nych zadaniom instytucji rządowych i towarzystw 
naukowych w kreowaniu zdrowia publicznego, 
ekonomice zdrowia, zadaniom organizacji poza-
rządowych na rzecz zdrowia publicznego, nowym 
dokumentom i przepisom prawnym, wyznaczającym 
kierunki współpracy w zdrowiu publicznym, marke-
tingowi i podstawom przedsiębiorczości w zdrowiu 
publicznym. 

Sesja na temat zadań instytucji rządowych 
i towarzystw naukowych w kreowaniu zdrowia 
publicznego rozpoczęła się wykładem prof. PUM 
Beaty Karakiewicz na temat zdrowia publicznego 
w 2012 r. Następnie o roli samorządu województwa 
w polityce zdrowia publicznego mówiła mgr Dorota 
Łabinowicz, dyrektor Wydziału Zdrowia Urzędu 
Marszałkowskiego Województwa Zachodniopomor-
skiego. Równolegle odbywała się sesja „Ekonomika 
zdrowia”, podczas której wykład o refundacji leków 
w Kanadzie wygłosił profesor Aslam Anis – ekono-

przedsIĘbIorCzY profesJonaLIsta 
W poLsKIm sYstemIe zdroWIa pubLICznego

Mgr Artur Kotwas, prof. Aslam Anis, dr Małgorzata Szkup ‑Jabłońska Prof. Jacek Kopeć i prof. PUM Beata Karakiewicz

Projekt pt. „Przedsiębiorczy profesjonalista w polskim systemie zdrowia publicznego” jest współfinansowany  
ze środków Unii Europejskiej w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego
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mista zdrowia, naukowiec z University of British 
Columbia w Vancouver. 

Kolejne sesje dotyczyły działalności organiza-
cji pozarządowych, nowych dokumentów i prze-
pisów prawnych, a także marketingu w zdrowiu 
publicznym. Wykłady wygłosili: dr Piotr Tybura, 
prof. US Iga Rudawska, lek. Katarzyna Żułtak‑
 ‑Bączkowska, mgr Mariusz Kowalczyk, mgr Artur 
Kotwas, mgr Kinga Brandys, mgr Anna Koprowicz, 
mgr Beata Brzostek, mgr Anna Ossowska ‑Graczyk.

Drugi dzień szkolenia podzielony był na cztery 
sesje: Zadania Państwowej Inspekcji Sanitarnej 
w kreowaniu zdrowia publicznego, Pomoc społeczna 
– zadania w zakresie zdrowia publicznego, Badania 
w zdrowiu publicznym w Kanadzie i Psychologia 
zarządzania. 

W pierwszej sesji o zadaniach inspekcji sani-
tarnych w zdrowiu publicznym mówiła dr Elżbieta 
Król ‑Pakulska – zastępca powiatowego inspektora 
sanitarnego, a mgr Dąbrówka Załuska przedsta-
wiała działania inspekcji sanitarnej w promocji 
zdrowia. 

Podczas kolejnej sesji poruszona została kwe-
stia roli pomocy społecznej w zdrowiu publicznym 
w wykładzie dr n. zdr. Marty Giezek – dyrektora 
Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Szczecinie. 

Trzecia sesja dotyczyła badań w zdrowiu publicz-
nym w Kanadzie. Wykłady wygłosił prof. Jacek 
Kopeć reprezentujący School of Population and 
Public Health z University of British Columbia 

w Vancouver. Profesor Kopeć zajmuje się badaniami 
epidemiologicznymi w ujęciu statystycznym.

W czwartej sesji nt. psychologii zarządzania poru-
szano zagadnienia dążenia do sukcesu i wypalenia 
zawodowego. Sesję tę prowadziła mgr Aleksandra 
Kroll. 

Po drugim dniu szkolenia zagraniczni goście 
zostali podjęci przez wykładowców PUM uroczy-
stą kolacją. Była ona okazją do dyskusji, w tym 
porównania systemów szkolnictwa wyższego w Pol-
sce i Kanadzie. Omawiane były także możliwości 
współpracy pomiędzy uczelniami obu krajów.

Dni między 25 a 27 kwietnia upłynęły gościom 
na poznawaniu Wydziału Nauk o Zdrowiu PUM, 
Zakładu Ekonomiki Zdrowia Uniwersytetu Szcze-
cińskiego oraz na spotkaniach ze studentami, którzy 
w rozmowach z profesorami podkreślali porówny-
walny z zagranicznym poziom kształcenia przy niż-
szych kosztach nauki. Poza oficjalnymi wizytami 
goście poznali historię i zabytki Szczecina.

Wizyta studyjna profesorów z Kanady zakończyła 
się 27 kwietnia wykładami dla studentów i pra-
cowników Wydziału Nauk o Zdrowiu oraz udziałem 
w uroczystym zakończeniu trzeciej edycji kursu 
„Przedsiębiorczy profesjonalista w polskim systemie 
zdrowia publicznego”.

studentka Marta Bażydło,  
dr n. hum. Bożena Mroczek, mgr Artur Kotwas 

Zakład Zdrowia Publicznego 
Zdjęcia Arkadiusz Bujas

Opieka nad osobami starszymi we wszystkich 
sferach ich funkcjonowania to temat wielu analiz 
i badań prowadzonych przez ośrodki badawcze, 
edukacyjne i opiekuńcze. Pomorski Uniwersy-
tet Medyczny wraz z przedstawicielami innych 
uniwersytetów medycznych Europy uczestniczy 
w projekcie „Improvement of vertical and hori-
zontal permeability of competencies in the field 
of geriatric care” organizowanym w ramach pro-
jektu Leonardo da Vinci DUKOM. Partnerami w tym 
przedsięwzięciu są przedstawiciele uniwersytetów 
i szkół medycznych oraz instytucji opiekuńczych 
z Niemiec, Hiszpanii, Bułgarii, Rumunii i Polski. 

Nadrzędnym zadaniem projektu jest zwiększenie 
możliwości absolwentów uczelni w zakresie mobil-
ności zawodowej oraz wspólnych podstaw kształ-
cenia w zakresie pielęgniarstwa, opieki społecznej, 
zdrowia publicznego, fizjoterapii na bazie europej-
skich ram kwalifikacji.

Kolejna, czwarta konferencja tego projektu 
(o którym pisaliśmy w 74. numerze Biuletynu) 
zorganizowana była w Szczecinie w dniach 14–15 
czerwca br. Wspólnie ze Stowarzyszeniem Wspie-
rania Inicjatyw Pozarządowych i ich przedstawi-
cielką Katarzyną Tomasiak reprezentujące Wydział 
Nauk o Zdrowiu – prof. PUM Beata Karakiewicz oraz 

opIeKa nad osobamI starszYmI  
tematem mIĘdzYnarodoWego proJeKtu
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dr n. med. Ewelina Żyżniewska ‑Banaszak, brały 
czynny udział w kolejnym etapie konferencji.

W trakcie trzydniowego pobytu kadry dydaktycz-
nej uniwersytetów z Hiszpanii, Bułgarii, Rumunii 
i Niemiec w Szczecinie omawiane były modele kom-
petencji specyficzne dla nauk o zdrowiu. Gościliśmy 
w naszym mieście m.in. kolegów z Wydziału Nauk 
o Zdrowiu Uniwersytetu Trackiego w Starej Zagorze 
w Bułgarii, Wydziału Nauk o Zdrowiu, Psycholo-
gii i Pedagogiki Sportu Uniwersytetu Blan querna 
w Barcelonie, Uniwersytetu Babes ‑Bolyai w Cluj‑
 ‑Napoca w Rumunii oraz uczestników projektu 
ze strony niemieckiej działających w AWO Nordhes-
sen, organizacji prowadzącej w Niemczech kształce-
nie kadr medycznych pielęgniarskich i opiekuńczych 
w zakresie usług nad osobami starszymi. AWO jest 
również instytucją administrującą domami opieki 
i prowadzącą wolontariat na terenie Północnej Hesji.

Program konferencji obejmował również wizytę 
w Bibliotece Głównej PUM. Nasi goście zwiedzili 
Bibliotekę i zapoznali się z możliwościami pracy 
z najnowszymi bazami danych oraz sposoby wyko-
rzystania zasobów bibliotecznych. Ogromne wra-

żenie wywarła na gościach prezentacja multime-
dialnego atlasu anatomicznego. 

Na zakończenie konferencji wyznaczone zostały 
kolejne zadania do wykonania przed następnym 
spotkaniem, które zaplanowane jest w Bremen 
w Niemczech.

dr n. med. Ewelina Żyżniewska ‑Banaszak
Samodzielna Pracownia Fizjoterapii  

i Odnowy Biologicznej

W celu poprawy wykrywalności wrodzonych wad 
metabolizmu oraz wybranych zaburzeń endokry-
nologicznych u noworodków, Pomorski Uniwersy-
tet Medyczny w Szczecinie rozpoczął w listopadzie 
2011 r. realizację projektu nr INT ‑10 ‑0008 pod 
nazwą „Pomerania – regionem modelowym ds. 
współpracy terytorialnej w zakresie badań prze-
siewowych noworodków”. Projekt jest współfinanso-
wany ze środków Unii Europejskiej w ramach Euro-
pejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego, Pro-
gramu Operacyjnego, Celu „Europejska Współpraca 

Terytorialna” – „Współpraca Transgraniczna” Krajów 
Meklemburgia/Pomorze Przednie – Brandenburgia 
i Rzeczpospolitej Polskiej (Województwo Zachod-
niopomorskie) 2007–2013, i realizowany w latach 
2011–2014. Partnerami projektu są: Klinika Uni-
wersytecka w Greifswaldzie, Uniwersytet im. Erne-
sta Maurycego Arndta w Greifswaldzie, Pomorski 
Uniwersytet Medyczny w Szczecinie oraz Instytut 
Matki i Dziecka w Warszawie, a jego koordynatorem 
po stronie polskiej jest dr hab. Maria Giżewska z Kli-
niki Pediatrii, Endokrynologii, Diabetologii, Chorób 

suCha KropLa KrWI JaKo  
bezCenne źrÓdło InformaCJI…
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Metabolicznych i Kardiologii 
Wieku Rozwojowego PUM. 
W ramach PUM projekt reali-
zować będą: Klinika Pediatrii, 
Endokrynologii, Diabetologii, 
Chorób Metabolicznych i Kar-
diologii Wieku Rozwojowego 
oraz Pracownia Badań Prze-
siewowych i  Hormonalnych 
Zakładu Medycyny Nuklearnej.

Celem nadrzędnym projektu 
jest stworzenie modelowego 
systemu badań przesiewo-
wych noworodków z obszaru 
Euroregionu Pomerania. System ten w założeniu 
jest unikatowym w skali europejskiej modelem 
międzynarodowej współpracy w zakresie nowo-
rodkowych badań przesiewowych. Jego realizacja 
pozwoli na poszerzenie do 14 zakresu wrodzonych 
wad metabolizmu oraz schorzeń endokrynologicz-
nych, w kierunku których badane są wszystkie 
noworodki z Euroregionu Pomerania. Procedura 
przeprowadzana będzie w ramach populacyjnych 
badań przesiewowych (badania z „suchej kropli” krwi 
pobranej na specjalną bibułę w 3.–4. dobie życia 
każdego noworodka). Doprowadzi to do unifikacji 
spektrum chorób, w kierunku których prowadzona 
jest diagnostyka przesiewowa w ośrodku w Greifs‑
waldzie i Szczecinie. W wybranych schorzeniach 
(wrodzony przerost nadnerczy, mukowiscydoza), we 
współpracy z Instytutem Matki i Dziecka w War-
szawie, prowadzone będą także badania genetyczne 
weryfikujące ostateczne rozpoznanie. Wczesna iden-
tyfikacja chorych noworodków, jeszcze w okresie 
przedobjawowym, pozwoli na szybkie wprowadze-
nie leczenia, co w wielu przypadkach zapobiegnie 
nieodwracalnym, wielonarządowym uszkodzeniom 

lub wczesnym zgonom. Postę-
powanie to umożliwi także 
udzielenie rodzicom właściwej 
porady genetycznej i określe-
nie ryzyka powtórzenia się 
choroby u następnych dzieci. 
Stworzenie transgranicznego 
systemu badań przesiewo-
wych noworodków dodatkowo 
stworzy szeroką bazę danych 
na temat częstości występo-
wania poszczególnych chorób, 
zasad ich wczesnej diagnostyki 
i leczenia. 

Oprócz praktycznego i naukowego znaczenia pro-
jektu może on być wykorzystany także w aspekcie 
dydaktycznym. Pediatria metaboliczna jest aktualnie 
jedną z najdynamiczniej rozwijających się dziedzin 
medycyny. Zagadnienia te, a w szczególności popula-
cyjny i selektywny skrining w kierunku wrodzonych 
wad metabolizmu, są od lat włączone do programu 
nauczania pediatrii na IV roku studiów na Wydziale 
Lekarskim PUM, realizowanego przez Klinikę Pedia-
trii, Endokrynologii, Diabetologii, Chorób Metabo-
licznych i Kardiologii Wieku Rozwojowego. Zasady 
prowadzenia poszerzonych badań przesiewowych 
oraz korzyści, jakie niesie ze sobą wczesna iden-
tyfikacja chorych dzieci, są od początku realizacji 
projektu przekazywane studentom PUM podczas 
ćwiczeń, seminariów i wykładów poświęconych tej 
tematyce. Studenci będą także brali udział w spo-
tkaniach edukacyjnych z chorymi i ich rodzinami 
oraz z lekarzami z Greifswaldu. 

dr hab. Maria Giżewska 
Klinika Pediatrii, Endokrynologii, Diabetologii, Chorób 

Metabolicznych i Kardiologii Wieku Rozwojowego

Ważnym wydarzeniem w polskim środowisku 
gastroenterologicznym była wizyta prof. Takuji 
Gotody z Uniwersytetu Medycznego w Tokio w maju 
br. Profesor jest jednym z najwybitniejszych gastro-
enterologów zabiegowych na świecie, uważanym 
za eksperta w dziedzinie endoskopowego lecze-

nia nowotworów przewodu pokarmowego. Należy 
podkreślić fakt, że prof. Gotoda jako pionier i pro-
pagator endoskopowej dyssekcji podśluzówkowej 
(ESD) w leczeniu chorych z wczesną postacią raka 
żołądka nie tylko opracował wytyczne odnośnie 
do kwalifikacji pacjentów do tego zabiegu, ale 

profesor taKuJI gotoda gośCIem 
KLInIKI gastroenteroLogII pum
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także wykonał największą liczbę tego typu zabie-
gów na świecie. 

Profesor Takuji Gotoda przyjął zaproszenie 
od prof. Teresy Starzyńskiej, wspieranej w tym 
przedsięwzięciu przez kierowany przez nią zespół 
Katedry i Kliniki Gastroenterologii PUM oraz Polską 
Fundację Gastroenterologii w Warszawie. Głównym 
celem pobytu prof. Takuji Gotody w Polsce była 
promocja diagnostyki wczesnego raka żołądka oraz 
propagowanie dyssekcji podśluzówkowej jako opty-
malnej metody endoskopowego leczenia nowotworów 
przewodu pokarmowego. Wizyta obejmowała trzy 
miasta: Warszawę, Kraków i Szczecin. W Warsza-
wie odbyły się warsztaty praktyczne, organizowane 
przez Klinikę Gastroenterologii PUM i Polską Szkołę 
Endoskopii. Piętnastu lekarzy gastroenterologów 
z różnych regionów Polski wykonywało zabiegi ESD 
na modelu zwierzęcym pod kierunkiem profesora 
Gotody. W czasie pobytu w stolicy prof. Gotoda 
wygłosił także wykład dla prawie tysiąca słuchaczy 
w ramach Warszawskich Spotkań Gastrologicznych. 
W Krakowie spotkał się z przedstawicielami Pol-
skiego Towarzystwa Gastroenterologicznego. 

Bogaty program wizyty prof. Gotody przygoto-
wano również w Szczecinie. Pierwszego dnia odbyło 

się spotkanie z władzami Pomorskiego Uniwer-
sytetu Medycznego, w tym z rektorem–elektem 
prof. Andrzejem Ciechanowiczem. Następnie nasz 
gość honorowy poznał członków zespołu Kliniki 
Gastroenterologii, zwiedził pracownię endosko-
pową oraz konsultował pacjentów zaplanowanych 
do zabiegu dyssekcji. Oceniał nagrania endosko-
powe i osobiście rozmawiał z  chorymi, którzy przy-
jechali do Kliniki z różnych regionów Polski, m.in. 
Łodzi, Krakowa, Olsztyna, Poznania. 

Kolejny dzień wizyty rozpoczął się od wygłosze-
nia przez prof. Gotodę wykładu na temat dyssekcji 
endoskopowej. Sala wykładowa SPSK nr 1 PUM była 
pełna. Po części teoretycznej zaproszono profesora 
do pracowni endoskopowej Kliniki Gastroenterologii. 
Uczestnicy wydarzenia mieli wyjątkową możliwość 
obserwować światowego eksperta w trakcie pracy. 
Każdy z zabiegów dyssekcji podśluzówkowej trans-
mitowano w czasie rzeczywistym na salę wykładową. 
Lekarze Kliniki na bieżąco komentowali poszcze-
gólne etapy zabiegu i wyjaśniali słuchaczom w auli 
kwestie dotyczące technicznej strony zabiegu.

Spotkanie z profesorem zaowocowało planami 
współpracy Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 
i Kliniki Gastroenterologii PUM z Uniwersytetem 

I Międzynarodowe Warsztaty Endoterapii  
Przewodu Pokarmowego w Warszawie

Prof. T. Gotoda wpisuje się do pamiątkowej Kroniki  
Kliniki Gastroenterologii PUM

Wpis profesora T. Gotody w Kronice  
Kliniki Gastroenterologii PUM

Prof. T. Gotoda z zespołem Kliniki Gastroenterologii PUM,  
spotkanie po konsultacjach
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Medycznym w Tokio, rozmowami na temat kolej-
nych szkoleń oraz wspólnych działań promujących 
wczesne wykrywanie i endoskopowe leczenie nowo-
tworów przewodu pokarmowego.

Po wizycie prof. Gotody dwóch kolejnych lekarzy 
z Kliniki Gastroenterologii PUM wykonało po raz 
pierwszy zabiegi ESD. Do Kliniki i tego typu terapii 
zgłaszają się nowi pacjenci z terenu całej Polski. 
Jest ich coraz więcej. W Polsce są aktualnie trzy 
ośrodki, w których wykonywana jest ESD: Lublin, 
Warszawa, Szczecin. W Klinice Gastroenterologii 
PUM przeprowadzono najwięcej tego typu operacji. 
Biorąc pod uwagę liczbę zabiegów ESD w Polsce, 

jako kraj możemy być europejskim liderem w tej 
dziedzinie, natomiast jako uczelnia czołowym ośrod-
kiem wyspecjalizowanym we wczesnym wykrywa-
niu i endoskopowym leczeniu wczesnych postaci 
raka przewodu pokarmowego, centrum diagnostyki, 
leczenia i szkoleń. 

Profesor Takuji Gotoda zainspirował nas do pracy 
nad sobą. Naszym planem jest dalsza promocja 
wczesnego wykrywania i optymalizacji leczenia 
nowotworów przewodu pokarmowego.

lek. Agnieszka Niemiec 
prof. dr hab. Teresa Starzyńska 

Klinika Gastroenterologii PUM

14 czerwca w dostojnej atmosferze auli Pomor-
skiego Uniwersytetu Medycznego przy ul. Rybac-
kiej 1, a więc w siedzibie naszej szacownej uczelni, 
a nie – jak dotąd – w Studiu S ‑I Polskiego Radia 
Szczecin im. Jana Szyrockiego, odbyła się uroczy-
stość zamknięcia trzeciej już edycji unikatowego 
projektu, adresowanego do rozmiłowanych w myśli 
o medycynie licealistów. I to nie tylko szczecinian. 
W tym roku akademickim w zajęciach MAM PUM 
uczestniczyli także uczniowie z liceów: goleniow-

skiego, nowogardzkiego oraz stargardzkiego, z któ-
rymi regularnie przyjeżdżali ich dyrektorzy (Gole-
niów, Stargard) oraz niezawodna nauczycielka 
biologii (Nowogard).

Nastrój był uroczysty. Galowe stroje, stół 
zastawiony nagrodami, kwiaty, uśmiechy na twa-
rzach zaproszonych gości, powitania, oczekiwanie 
na wyniki i certyfikaty. Nad wszystkim czuwał dobry 
duch niezawodnej pani Krysi Kondrat. Jako gospo-
darz obiektu na początek głos zabrał prof. Andrzej 
Ciechanowicz, prorektor ds. nauki, rektor–elekt 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego. Serdecznie 
wszystkich witając w murach PUM, w wystąpieniu 

młodzIeżoWa aKademIa medYCzna  
uroCzYstość zaKońCzenIa  

III edYCJI mam pum – ImpresJe

Licealiści z Goleniowa i Nowogardu ze swoimi opiekunkami: dyrektor 
goleniowskiego I LO, Agatą Markowicz ‑Narękiewicz, Ireną Stasiewicz, 

nauczycielką biologii z nowogardzkiego I LO

Redaktor Anna Koprowicz w towarzystwie gości – stoją od lewej tyłem: 
Ireneusz Rogowski – członek Zarządu Powiatu Stargardzkiego, Ryszard 
Chmurowicz – dyrektor Samodzielnego Publicznego Szpitala Klinicznego 
nr 2 w Szczecinie oraz Tomasz Stanisławski – starosta goleniowski, 
Waldemar Gil – starosta stargardzki, Andrzej Albrewczyński – dyrektor 
I LO w Stargardzie, Adam Rudawski – prezes Polskiego Radia Szczecin
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skrzącym się dowcipem powiedział – w odpowie-
dzi na wcześniej zadane przez niedoinformowaną 
autorkę niniejszego opracowania pytanie o to, dla-
czego pan rektor występuje bez togi – że nie jest 
to uroczystość sensu stricte akademicka. Tylko 
wtedy obowiązują charakterystyczne stroje. Jed-
nakże, jak podkreślił, złożył solenne przyrzecze-
nie, że w przypadku zwycięstwa naszej piłkarskiej 
reprezentacji, uzyskawszy stosowne zgody, wystąpi 
na immatrykulacji studentów, w tym zapewne słu-
chaczy MAM PUM, w charakterystycznym dla Euro 
2012 biało ‑czerwonym cylindrze, który – z nadzieją 

na nasze zwycięstwo – zakupił. Tym sposobem 
wywołał wśród zebranych powszechne rozbawienie, 
a piszącą te słowa wzruszył, wręczając podziękowa-
nia, bukiet pięknych róż i – jak to określił – cztero-
tomową trylogię o Pomorskiej Akademii Medycznej, 
wydaną z okazji 60‑lecia uczelni.

Uroczystość prowadzili autorzy projektu MAM 
PUM – pani Anna Koprowicz, redaktorka Polskiego 
Radia Szczecin, oraz dr hab. Andrzej Brodkiewicz 
z Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego. Unika-
towość projektu w skali kraju, jego znaczenie dla 
rozwijania i pogłębiania zainteresowań młodzieży 
medycyną podkreśliła w podziękowaniach dla auto-
rów pani Maryla Borecka – zachodniopomorska 
kurator oświaty, w mieniu której owe podzięko-
wania przekazała pani Hanna Boguta, wizytatorka 
Kuratorium Oświaty. Docenieni zostali także nowi 
uczestnicy projektu z województwa. Listy od zachod-
niopomorskiej kurator oświaty otrzymali, comie-
sięcznie towarzyszący swoim uczniom w zajęciach: 
pani Agata Markowicz ‑Narękiewicz, dyrektorka 

I Liceum Ogólnokształcącego im. Stefana Żerom-
skiego z Goleniowa, pani Irena Stasiewicz – nauczy-
cielka dyplomowana biologii z I Liceum Ogólno-
kształcącego im. ppor. Emilii Gierczak z Nowogardu, 
oraz pan Andrzej Albrewczyński – dyrektor I Liceum 
Ogólnokształcącego im. Adama Mickiewicza ze Star-
gardu. Podziękowania oraz nagrody książkowe 
od pani kurator otrzymały też panie Wiesława 
Fejfer ‑Kalmonowicz, nauczycielka dyplomowana 
biologii, oraz pani Małgorzata Kiepura – nauczy-
cielka dyplomowana chemii, które, reprezentując 
IV Liceum Ogólnokształcące im. Bolesława Prusa 
w Szczecinie – koordynatora projektu, odpowiadały 
za poziom przeprowadzanych testów, ich terminowe 
sprawdzanie, analizę i publikowanie wyników, pro-

wadzenie dokumentacji. Jak się okazało, to odpo-
wiedzialna i czasochłonna praca. Cieszy jednak, 
bo cel jest szlachetny!

Oprócz reprezentującej urząd kuratora pani 
Hanny Boguty, w imieniu prezydenta Szczecina 
przybyła pani Jolanta Białowąs – inspektor Wydziału 
Oświaty (zachodniopomorska kurator oświaty i pre-
zydent miasta Szczecina to sygnatariusze porozu-
mienia z 19 listopada 2009 r., na mocy którego 
działa MAM PUM). Panowie Tomasz Stanisławski, 
starosta goleniowski, oraz Waldemar Gil, starosta 
stargardzki, tak jak ich szkoły, stawili się osobiście, 
przywożąc ufundowane nagrody dla najlepszych 
słuchaczy. Jak zwykle brał udział w uroczystości 
prezes Polskiego Radia Szczecin, pan Adam Rudaw-
ski, także sygnatariusz porozumienia i – tym razem 
znacznie liczniej – dyrektorzy szczecińskich liceów, 
ważna dla projektu pani Marta Giezek – dyrektorka 
Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie, dyrektorzy 
szpitali szczecińskich, pracownicy naukowi Pomor-

Goście uroczystości. Od lewej stoją: Małgorzata Majewska – nauczy-
cielka biologii z XII LO, Janusz Olczak – dyrektor IV LO, Bożena 
Ulchurska ‑Jackowska – dyrektor VI LO, Ewa Budziach wraz ze swoją 
zastępczynią, Anną Marsulą z I LO (wszyscy ze szczecińskich liceów), 
Hanna Boguta reprezentująca zachodniopomorską kurator oświaty, 

Jolanta Białowąs z ramienia prezydenta Miasta Szczecina
Prowadzący uroczystość zakończenia III edycji MAM PUM. Od lewej: 
prof. Andrzej Ciechanowicz, prorektor ds. nauki PUM, Anna Koprowicz, 

dr hab. Andrzej Brodkiewicz
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skiego Uniwersytetu Medycznego, przedstawiciele 
prasy, fotoreporterzy. Zaplanowane na ostatnie 
spotkanie wykłady na temat chorób przenoszo-
nych drogą płciową zostały wygłoszone w drugiej 
części wieczoru. Tym samym pani prof. Marta 
Wawrzynowicz ‑Syczewska i pan prof. Zbigniew 
Celewicz obserwowali radość nagradzanych i wyróż-
nianych. 

Dosłownie i w przenośni „spadł” z nieba 
na spotkanie, lecąc z Warszawy samolotem, pan 
dr Tomasz Sławatyniec – dyrektor ds. korporacyj-
nych firmy Roche Polska, nasz niezawodny i hojny 
sponsor. Zabrawszy głos, na zaproszenie prowa-
dzącej spotkanie pani redaktor Anny Koprowicz, 
podkreślił, że firma z wielką przyjemnością par-
tycypuje w oryginalnym i jedynym w skali kraju 
przedsięwzięciu z nadzieją, że są to dobrze zain-

westowane środki. Przyszłość nauki i jej postęp 
leżą wszak w rękach młodych, zdeterminowanych 
do zdobywania i pogłębiania wiedzy przyszłych 
lekarzy, dziś studentów MAM PUM. Inwestowa-
nie w edukację to inwestowanie w przyszłość, 
to misja firmy Roche. Dowodem tego postawa pana 
dyrektora, który czując „pedagogicznego bluesa”, 
co rok wsiada w pociąg (zwykle w towarzystwie 
pani Agnieszki Krzyżanowskiej) lub, jak tym razem, 
w samolot i ląduje na goleniowskim lotnisku, by – 
stawiwszy się na uroczystości zakończenia kolejnej 
edycji MAM PUM – osobiście wręczać najlepszym 
cenne nagrody. W tym roku także laptopy w liczbie 
siedmiu sztuk.

Na koniec wszystkich spotkała niespodzianka – 
gratka nie lada! Pan rektor–elekt zaprosił wszystkich 
zainteresowanych do zwiedzenia budynku Rekto-
ratu, sam wystąpił w roli przewodnika, a wszystko 

sfotografowali i nagrali towarzyszący MAM PUM 
dokumentaliści – Sławomir i Łukasz (ojciec i syn) 
Mateńkowie.

trochę statystyki
Rok akademicki 2011/2012 jak zwykle rozpo-

czął się testami kwalifikacyjnymi dla trzeciokla-
sistów Szczecina, Goleniowa, Nowogardu i Star-
gardu. Do pisania przystąpili uczniowie z 20 liceów 
(17 szczecińskich i 3 z województwa). Oto szczegóły: 
w Szczecinie 63 osoby, w innych miastach 76 osób, 
łącznie 139 osób.

Testy kwalifikacyjne z powodzeniem zaliczyły 
102 osoby, tj. 73,38% zdających (48 osób, tj. 
76,19% ze Szczecina i 54 osoby, tj. 71,05% ze szkół 
w Goleniowie, Nowogardzie i Stargardzie). Mniejsza 
niż w poprzednich latach frekwencja szczeciń-
skiej młodzieży na teście wstępnym spowodowana 
została faktem, że w roku szkolnym 2010/2011 
w projekcie MAM PUM udział wzięli uczniowie 
klas II i III. Okazało się, że rygorom uczestnic-
twa (100% frekwencji, zaliczenie trzech testów 
sprawdzających) sprostały tylko i aż 72 osoby, 
co stanowi 70,6% przyjętych słuchaczy i owe 
72 osoby otrzymały z rąk pana rektora–elekta 
oraz autorów przedsięwzięcia certyfikaty, podpi-
sane przez wszystkich sygnatariuszy projektu. 
Trzeba wiedzieć, że udział we wszystkich zaję-
ciach, poprawne rozwiązywanie trudnych testów 
wymaga od ich uczestników dużej samodyscypliny, 
determinacji, wyrzeczenia się nieraz ważnych dla 
młodych przyjemności. Chwała i uznanie dla tych, 
którzy wytrwali.

Wysłuchali oni wykładów o szerokim spektrum 
tematycznym, „począwszy od Mendla, który groszki 

Podziękowania z rąk prof. Andrzeja Ciechanowicza odbiera Danuta 
Rodziewicz – koordynatorka projektu; obok Sławomir Mateńko, który 

wraz z synem Łukaszem dokumentują działalność MAM PUM

Nagrody zachodniopomorskiej kurator oświaty wręcza najlepszym 
i najaktywniejszym studentom Hanna Boguta – wizytator KO
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liczył, przez nowotwory, dietę Dukana, gospodarkę 
hormonalną, transplantologię, diagnostykę, funk-
cje mózgu, choroby przenoszone drogą płciową, 
po zdrowy styl życia i zagadnienia z medycyny 
estetycznej” – podkreśliła pani Wiesława Fejfer‑
 ‑Kalmonowicz w sprawozdaniu merytorycznym.

Nie będę czytelników zanudzać szczegółowymi 
danymi, które dostępne są w dokumentacji pro-
jektu. Pragnę zwrócić uwagę na fakt, że wyniki 
pierwszej dziesiątki to rozrzut punktów od 49 do 30 
(76,56–46,88%). 

nagrodzeni, czyli najlepsi
Czołówka tegoroczna to siedmioro najlepszych 

studentów nagrodzonych przez firmę Roche Pol-
ska laptopami. Na pierwszych czterech kolejnych 
miejscach – uczniowie II Liceum Ogólnokształcące 
im. Mieszka I w Szczecinie, potem dwie osoby 
z I Liceum Ogólnokształcącego im. Adama Mic-
kiewicza ze Stargardu oraz uczennica z IV liceum 
Ogólnokształcącego im. Bolesława Prusa w Szcze-
cinie. Oto zwycięzcy:

Miłosz Folta, II LO Szczecin,1. 
Anna Sawicka, II LO Szczecin,2. 
Mikołaj Kopeć, II LO Szczecin,3. 
Adrianna Żelech, II LO Szczecin,4. 
Robert Musiał, I LO Stargard,5. 
Paula Gajewska, I LO Stargard,6. 
Maria Czajkowska, IV LO Szczecin.7. 

Nagród było jednak o wiele więcej, wszystkie 
ufundowane zgodnie z zapisami porozumienia 
z 19 listopada 2009 roku. I tak Nagrody Zachod-
niopomorskiej Kurator Oświaty otrzymali:

za dobre wyniki: –
Cezary Karczewski, I LO Szczecin,1. 
Agata Cynowska, II LO Szczecin,2. 
Magdalena Pilarczyk, VI LO Szczecin;3. 

za aktywność: –
Wiktoria Szmit, I LO Stargard,1. 
Paula Gajewska, I LO Stargard,2. 
Klaudia Hołowczyc, VII LO Szczecin.3. 

Pan prezydent – jak zwykle – dla piątki najlep-
szych polecił zakupienie nagród w kwocie 500 zł 
każda. W tym roku były to, wybrane przez pana 
Janusza Olczaka – informatyka i dyrektora IV LO, 
bardzo interesujące i nowoczesne wytwory myśli 
technicznej, to jest czytniki książek (e‑papier).

Otrzymali je następujący studenci:
Miłosz Folta, II LO Szczecin,1. 
Anna Sawicka, II LO Szczecin,2. 
Mikołaj Kopeć, II LO Szczecin,3. 
Adrianna Żelech, II LO Szczecin,4. 
Maria Czajkowska, IV LO Szczecin.5. 

Pan Tomasz Stanisławski, starosta goleniow-
ski, przyjechał z nagrodami dla swoich licealistów 
i z satysfakcją wręczył je następującym osobom:

Jakubowi Jerzykowskiemu z  I LO w Nowogardzie, –
Jolancie Żurawskiej z I LO w Goleniowie, –
Annie Skrobirandzie z I lO w Nowogardzie. –
Najlepsi studenci ze Stargardu, aż cztery osoby, 

zostały nagrodzone przez pana Waldemara Gila, 
starostę stargardzkiego, który swoją otwartością 
podbił serce pani redaktor Anny Koprowicz. I nie 
zdradzam tu żadnej tajemnicy, jako że w trakcie 
uroczystości wielokroć to podkreślała, a pan sta-
rosta z przyjemnością wręczał nagrody. Otrzymały 
je uczennice I LO w Stargardzie:

Wiktoria Szmit,1. 
Sandra Skibiszewska,2. 
Aleksandra Kobylarek,3. 
Kamila Walter.4. 

Wręczanie nagród najlepszym. Od lewej najlepsi studenci z II LO 
w Szczecinie: Anna Sawicka i Miłosz Folta wraz z dyrektor szkoły 
Jolantą Jastrzębską, Wiesława Fejfer ‑Kalmonowicz, nauczycielka 
biologii z IV LO, prof. Andrzej Ciechanowicz – prorektor ds. nauki 
PUM, Tomasz Sławatyniec – dyrektor ds. korporacyjnych firmy Roche 

Polska – główny sponsor projektu

Prof. Andrzej Ciechanowicz wręcza certyfikat ukończenia MAM PUM
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mam pum w ocenie studentów –  
doroczna ewaluacja

24 kwietnia 2012 roku wszyscy studenci 
otrzymali ode mnie pisemną prośbę następującej 
treści:

„Przez prawie rok (ostatnie zajęcia przed nami) 
uczestniczyliście Państwo w programie Młodzieżo-
wej Akademii Medycznej Pomorskiego Uniwersy-
tetu Medycznego. Sądzimy, że zajęcia były intere-
sujące, ale, pytając Was o zdanie, dążymy do tego, 
by odpowiadały one oczekiwaniom odbiorców, by 
wykładowcami byli nie tylko doskonali lekarze, ale 
i błyskotliwi dydaktycy. Pewnych zasad organiza-
cyjnych nie możemy zmienić, zważywszy uwarunko-
wania wszystkich stron projektu MAM PUM: czasu, 
miejsca i dnia tygodnia zajęć. Zostały one ustalone 
w wyniku licznych, rzeczowych konsultacji. Pytamy 
o to, na co mamy wpływ, prosząc o konkretne, niepo-
wierzchowne odpowiedzi i terminowe oddanie ankiet 
Waszym nauczycielom biologii, serdecznie z góry 
dziękując za ich jak najszybsze nadesłanie”.

Ankietowani odpowiadali na trzy niżej przed-
stawione pytania:

Jakim lekarzem chciałabym/chciałbym być? 1. 
O którym z prowadzących zajęcia tak pomyślałaś/
pomyślałeś? Dlaczego? – podaj trzy argumenty, 
uzasadniające Twój wybór.
Jak oceniasz rolę MAM PUM w wyborze kierunku 2. 
studiów? O czym na przyszłość powinni pomyśleć 
autorzy i organizatorzy?
Czego nowego o człowieku dowiedziałaś/dowie-3. 
działeś się na wykładach MAM PUM?

Ostatnie pytanie, o którym sądziłam, że spro-
wokuje do filozoficznej refleksji o kondycji ludzkiej, 
granicach odpowiedzialności lekarza podejmującego 

trudne etycznie decyzje, o zastanowieniu się nad 
sobą jako przyszłym lekarzem, okazało się niejasne 
dla ankietowanych. Nie ma to jak osobisty kontakt. 
Odpowiedzi młodych znacznie odbiegają od ocze-
kiwanych sądów i uwag. A szkoda, bo to ciekawa 
kwestia. Na pewno w przyszłości do tego wrócę. 
A przecież przed studentami stawali ludzie nie-
tuzinkowi, pasjonaci swojego zawodu, bogate 
wewnętrznie osobowości, że pozwolę sobie wymie-
nić wszystkich tegorocznych wykładowców – bez 
przynależnych im tytułów naukowych – według 
kryterium najprostszego, to jest kolejności alfabe-
tycznej: Bartosz Arłukowicz, Krzysztof Borowiak, 
Andrzej Brodkiewicz, Romuald Bohatyrewicz, 
Andrzej Ciechanowicz, Kazimierz Ciechanowski, 

Zbigniew Celewicz, Wenancjusz Domagała, Tomasz 
Huzarski, Ireneusz Kojder, Przemysław Nowacki, 
Marek Ostrowski, Jarosław Pieróg, Jacek Rudnicki, 
Marta Wawrzynowicz ‑Syczewska, Anhelli Syrenicz, 
Stanisław Zajączek.

Kto znalazł największe uznanie w oczach 
studentów mam pum?

Odpowiadając na pytanie pierwsze, studenci – 
jak poprzednimi laty – nie pominęli żadnej osoby 
z wyżej zamieszczonej listy. Jednakże, że powtórzę 
– jak poprzednimi laty – bezkonkurencyjny w tym 
rankingu okazuje się pan profesor Wenancjusz 
Domagała, który zajął ponownie pierwsze miej-
sce. Studenci, identyfikując się z panem profeso-
rem, takimi lekarzami chcieliby być w przyszłości. 
Piszą: 

„Jest to osoba godna podziwu, otwarta. Dobrze, 
wręcz niezwykle przekonuje do siebie młodzież. Jest 
człowiekiem sukcesu, który wiele w życiu osiągnął. 

Nagrody otrzymują najlepsi studenci z I LO w Stargardzie – Paula 
Gajewska i Robert Musiał. Obok wręczających autorzy projektu – 

Anna Koprowicz i dr hab. Andrzej Brodkiewicz

Licealiści z I LO w Stargardzie po otrzymaniu certyfikatów ukończe-
nia MAM PUM na zdjęciu pamiątkowym ze swoim dyrektorem, reali-

zatorami projektu i władzami samorządowymi
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jektu. Jeden z młodzieńców napisał: „Profesor był 
bardzo pewny siebie, sprawiał wrażenie człowieka 
dobrze orientującego się w swojej dyscyplinie, to jest 
pediatrii. Oprócz wiedzy dał się poznać jako osoba 
z dużym poczuciem humoru, co bardzo sobie cenię”. 
A inny dodał, wyliczając trzy argumenty za wyborem 
tej profesji: „ciekawą i interesującą pracę, dobre 
zarobki, zawód, który z pewnością się nie znudzi”.

Pan profesor Stanisław Zajączek – jak napisali 
młodzi – „sprawiał wrażenie człowieka sympa-
tycznego i otwartego, a taki powinien być lekarz. 
Jego wykład był bardzo ciekawy, słuchałam go 
od początku do końca z ogromnym zainteresowa-
niem. Z wypowiedzi profesora Zajączka wywnio-
skować można było, że ma bardzo dobre podejście 
do pacjentów, a tym samym dobry kontakt z nimi. 
Oprócz tego, że jest świetnym lekarzem (duża wie-
dza z zakresu nauk medycznych), okazał się być 
wesołym, sympatycznym człowiekiem. Profesor 
wydaje mi się bardzo miłym i pomocnym człowie-
kiem, uwielbiającym pomagać innym i kochającym 
swoją pracę”.

W innej wypowiedzi czytamy znamienne słowa, 
przytaczam ją więc w całości, bo pokazuje, kto trafia 
na MAM PUM i jakie sprawy są dla młodych ważne.

„Największe wrażenie zrobił na mnie doktor Jaro-
sław Pieróg, gdyż z zafascynowaniem i zaangażo-
waniem opowiadał o swoim zawodzie, operacjach, 
przeszczepach, jakie wykonał. Tacy ludzie powinni 
być dla nas przykładem, inspiracją tego, jak podą-
żać do celu, z jaką chęcią i determinacją walczyć 
o czyjeś życie, nawet żeby przedłużyć je o miesiąc. 
Z moich obserwacji wynika, że Pan Doktor całe serce 
wkłada w swoją pracę i faktycznie chce pomagać 

Absolwenci MAM PUM – przyszli studenci Pomorskiego Uniwersytetu 
Medycznego w sali Senatu PUM

Jest wszechstronnie uzdolnionym lekarzem, łączy 
pracę z pasją. Wypowiada się na określony temat 
wiarygodnie, szczerze, zaskakująco. To osoba pełna 
energii, bogate wykształcenie, duże doświadczenie, 
Cechuje go pogodne usposobienie, profesjonalizm, 
umiejętność przekazywania wiedzy, błyskotliwość 
i przyjazny stosunek do ludzi. Profesor Domagała 
to najbardziej rozpoznawalna postać MAM PUM, cie-
szy się dużym szacunkiem oraz uznaniem audyto-
rium, wykazuje się mistrzowskim podejściem do mło-
dzieży, życia i poezji”.

Przytoczyłam uwagi młodych i powstał hymn 
na cześć pana profesora. Wielu pisało natomiast, 
że chcieliby być takimi lekarzami jak pan profesor 
Andrzej Ciechanowicz i uzasadniali:

„Potrafi pogodzić stanowisko rektora ze swoim 
powołaniem, co stanowi wzór dla studentów, któ-
rzy dopiero rozpoczynają naukę. Prowadzi bardzo 
ciekawe wykłady. Skromny, mimo wiedzy, którą 
posiada. Potrafi w sposób błyskotliwy przekazać 
tę wiedzę w łatwy do przyswojenia nawet przez 
laików sposób. Jest zawsze uśmiechnięty, pomimo 
ciężkich problemów w pracy”.

Wzruszają pokłady empatii i jakaś tajemna 
wiedza na temat rektorskich obowiązków pana 
profesora. Studenci chętnie identyfikowali się też 
z panem profesorem Jackiem Rudnickim, podkre-
ślając jego dobry kontakt z młodzieżą, umiejętność 
zainteresowania słuchaczy treściami wykładu, bar-
dzo czytelną pasję zawodową, a ponadto liczne inne 
zainteresowania, w tym grę na gitarze, kompono-
wanie muzyki, tworzenie poezji.

Uznanie w oczach ankietowanych znalazł też 
pan docent Andrzej Brodkiewicz – współautor pro-

Prof. Andrzej Ciechanowicz w roli przewodnika po budynku Rektoratu 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego



Biuletyn Informacyjny     nr 2 (76) 2012         43

i ratować ludzkie życie. Wykonuje to z wielką rado-
ścią i pasją. Dlatego takim lekarzem chciałabym być. 
Może nie transplantologiem, ale na pewno lekarzem 
o tak wielkiej pasji, determinacji i chęci pomagania 
ludziom”. 

Okazuje się, że nasi studenci to wartościowi 
ludzie, bliskie są im zasady etyki hipokratejskiej. 
I to cieszy najbardziej. Będą z nich dobrzy studenci 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego.

rola mam pum w wyborze kierunku studiów 
i plany na przyszły rok

Jak się po raz kolejny okazuje – jest to rola nie 
do przecenienia. Dla wielu Młodzieżowa Akademia 
Medyczna jest odkryciem życiowym i wspaniałym 
przeżyciem. Studenci podkreślają, że zajęcia umoc-
niły ich wybory, przybliżyły marzenia o studiach 
medycznych, pomogły zastanowić się nad specjali-
zacją. Podkreślają bardzo dobrą organizację, świetny 
dobór kadry, ale apetyt rośnie w miarę jedzenia… 
Niektórym marzą się filmy z sali operacyjnej, 
wywiady z pacjentami, wprowadzenie do programu 

problemów ratownictwa medycznego czy fizjoterapii. 
Nie mnie te wypowiedzi komentować, odnotowuję 
je z dokumentacyjnego obowiązku. 

Jaki będzie program na rok akademicki 
2012/2013? Na pewno ciekawy, o szczegółach już 
wkrótce na stronie IV Liceum Ogólnokształcącego 
im. Bolesława Prusa w Szczecinie. 15 września 
2012 r. w tejże szkole test kwalifikacyjny, w sobotę 
o godz. 9.00.

Młodzieżowa Akademia Medyczna okrzepła, 
dopracowała się procedur, pozyskała oddanych 
sojuszników i hojnych sponsorów. Wbrew szerzącej 
się wokół bylejakości, stawia na mądrych, zdolnych, 
pracowitych. Premiuje wiedzę, umiejętności, połą-
czone z wysoką motywacją do pracy, rzetelność, 
systematyczność i odpowiedzialność. Wszystkie 
te cechy wpisują się wszak w etos zawodu lekarza. 
MAM PUM jest trudną drogą do tego wymarzo-
nego przez wielu, pięknego, bo służącego ludziom, 
zawodu.

Danuta Rodziewicz 
koordynator projektu 

Zdjęcia Łukasz Mateńko

dum pum

14 kwietnia 2012 r. studenci Dziecięcego Uniwer-
sytetu Medycznego PUM gościli w Bibliotece Głównej 
PUM. Na zajęciach odbywających  się pod hasłem 
„Nowoczesna biblioteka bez tajemnic” mali studenci 
zapoznawali się z funkcjonowaniem czytelni, wypo-
życzalni, działu informacji naukowej oraz magazy-
nem bibliotecznym – na co dzień niedostępnym dla 
czytelników. Mieli za zadanie wyszukać konkretną 
książkę w katalogu elektronicznym i odnaleźć ją 
na półce w czytelni, natomiast w wypożyczalni 
złożyć zamówienie drogą elektroniczną na książki 
znajdujące się magazynie bibliotecznym. Dodat-
kową atrakcją było odnajdywanie w wyszukanych 
książkach kolejnych informacji i pytań quizowych 
dotyczących organizacji i funkcjonowania biblioteki. 

noWoCzesna bIbLIoteKa bez taJemnIC

Jednak największym zainteresowaniem cieszyła się 
oferta zasobów elektronicznych, z którą studenci 
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zapoznawali się w dziale informacji, m.in.: trójwy-
miarowy atlas anatomiczny, książki i czasopisma 
elektroniczne, oraz poszukiwanie literatury medycz-
nej na wybrany temat.

Zajęcia odbywały się w trakcie normalnej pracy 
biblioteki, dlatego każdą z grup podzielono na trzy 
mniejsze, tak aby jak najmniej przeszkadzać naszym 
stałym użytkownikom. Na szczęście, z wyrozumia-
łością patrzyli oni na małych studentów i na to, 
co działo się w bibliotece. Była to także okazja 
do pokazania dzieciom, że biblioteka to miejsce 
wymagające specjalnego zachowania…

Na koniec zajęć były odpowiedzi na pytania 
(odnalezione w książkach w czytelni i w tych zamó-
wionych elektronicznie) i zaliczenia w indeksach 
oraz wręczenie dyplomów Honorowego Czytelnika 
Biblioteki PUM. Mimo że w organizację zajęć zaanga-
żowanych było dziesięcioro pracowników biblioteki, 

nie udałoby się przeprowadzić ich tak sprawnie 
bez pomocy studentek–wolontariuszek, które dbały 
o to, aby nikt się nie zagubił między regałami, za 
co bardzo im dziękuję.

W trakcie zajęć w bibliotece również do rodziców 
studentów DUM PUM skierowana została specjalna 
oferta. Były to warsztaty z udzielania pierwszej 
pomocy przedmedycznej, obejmujące zasady postę-
powania przy oparzeniu, zadławieniu, omdleniu 
oraz nagłym zatrzymaniu krążenia, z wykorzysta-
niem półautomatycznego defibrylatora zewnętrznego 
(AED), które prowadzili studenci PUM – członkowie 
Koła Ratunkowego.

mgr Dagmara Budek 
Biblioteka Główna 

Zdjęcia Jerzy Bereszko,  
Edyta Rogowska, Agnieszka Tupikowska

dum pum W śWIeCIe genÓW
Majowe spotkanie Dziecięcego Uniwersytetu 

Medycznego było jednym z najtrudniejszych. Pro-
fesor Jan Lubiński wraz z zespołem wykładowców 
wprowadził słuchaczy w świat genów. Studenci 
DUM PUM poznali najnowsze metody wykrywania 
i leczenia chorób nowotworowych uwarunkowa-
nych genetycznie. Chętnie odpowiadali na pyta-
nia wykładowców dotyczące profilaktyki takich 
schorzeń, wykazując się przy tym dużą wiedzą. 
Jeden z najmłodszych uczestników był zaintere-
sowany możliwością zastosowania chemioterapii 
i radioterapii po chirurgicznym usunięciu zmiany 
nowotworowej, by nie doszło do wznowy procesu 
chorobowego. 

Ćwiczenia przeprowadzono w czterech gru-
pach. Młodzi studenci na pewno nie zapomną 

dużej lodówki, w której przechowywany jest mate-
riał genetyczny pobrany od pacjentów, także ten 
pochodzący sprzed wielu lat. Każda z grup miała 
okazję zapoznać się z nowoczesnymi technikami 
wykorzystywanymi w Zakładzie Genetyki PUM. Przy 
pierwszym stanowisku dzieci mogły zobaczyć żywe 
komórki pod mikroskopem, poznały także sposoby 
utrzymywania ich przy życiu. Przy kolejnym zoba-
czyły, jak działa Biorobot przystosowany do izo-
lacji DNA oraz poznały podstawowe zasady bhp 
w laboratorium. Stanowisko następne wymagało 
już trochę pracy. Najpierw studenci mogli z bliska 
przyjrzeć się wyizolowanemu DNA, a następnie 
przy użyciu pipet przeprowadzili swoją pierwszą 
w życiu analizę laboratoryjną. Na sam koniec został 
im zaprezentowany bardzo nowoczesny sprzęt, któ-
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rym na co dzień posługują się pracownicy Zakładu 
Genetyki, i dowiedzieli się, jakie korzyści niesie 
ze sobą rozwój technik molekularnych. 

W skład zespołu prowadzącego zajęcia weszli: 
prof. Jan Lubiński, prof. Cezary Cybulski, 
dr hab. Tomasz Byrski, dr hab. Anna Jakubowska – 

W sobotnie przedpołudnie, 2 czerwca 2012 r. 
odbył się kolejny zjazd DUM PUM, tym razem 
przygotowany przez pracowników Katedry i Kli-
niki Psychiatrii PUM. Tematyka wykładu i ćwiczeń 
dotyczyła procesów poznawczych, emocjonalnych 
i motywacyjnych oraz podstawowej psychopatologii. 
Było to dla nas duże wyzwanie, ponieważ z relacji 
studentów VI roku wiemy, że psychopatologia może 
być trudna do przyswojenia, więc bardzo staraliśmy 
się, by prezentowane przez nas treści były czytelne 
i zrozumiałe dla bardzo młodych słuchaczy DUM 
PUM. Zjazd rozpoczął się od wykładu prof. Jerzego 
Samochowca, który starał się przybliżyć słuchaczom 
podstawowe pojęcia z zakresu psychicznego funk-
cjonowania człowieka oraz opowiedzieć o niektórych 
patologiach, które mogą przebieg tych procesów 
zakłócić. Pan profesor wykorzystał do tego staran-
nie przygotowaną prezentację, bogatą w obrazowe 
przykłady przemawiające do wyobraźni młodych 
studentów. Wykład wzbudził duże zainteresowanie, 
zarówno w młodszej, jak i starszej grupie, padało 
wiele pytań oraz spostrzeżeń. Ku zdziwieniu pana 
profesora okazało się, że słuchaczom nieobce są poję-
cia choroby Alzheimera, ADHD czy schizofrenii. 

Po wykładach słuchaczy podzielono na cztery 
mniejsze grupki, by stworzyć im okazję do osobi-
stego sprawdzenia się w czterech sferach funkcjo-
nowania psychicznego, w ramach ćwiczeń przygoto-

wanych przez psychologów – pracowników Katedry 
i Kliniki Psychiatrii. W tym miejscu chcielibyśmy 
podziękować mgr Magdalenie Kuczyńskiej oraz stu-
dentce Martynie Pakulskiej z III roku pielęgniarstwa, 
które sprawnie pomagały nam przemieszczać grupy 
dzieci pomiędzy poszczególnymi domenami ludz-
kiej psychiki (czyli czterema salami ćwiczeniowymi) 
oraz zadbały o potrzeby nie tylko ducha, ale i ciała 
(napoje, kawa, ciastka).

Tematyka ćwiczeń dotyczyła pamięci, emocji, 
motywacji oraz myślenia. Za procesy pamięciowe 
odpowiedzialna była dr Monika Mak. Na tych ćwi-
czeniach dzieci miały okazję sprawdzić funkcjo-
nowanie pamięci krótkotrwałej różnej modalności, 
swoją wrażliwość na zmiany w otoczeniu, poznać 
naturalne lapsusy pamięci i koncentracji uwagi 
oraz przekonać się, czy byłyby dobrymi naocznymi 
świadkami. Ćwiczeniom towarzyszyło dużo zabawy, 
ale też rywalizacji. Najbardziej „zabójcze” pytanie, 
jakie pojawiło się na tych zajęciach, dotyczyło proce-
sów pamięciowych w stanie hipnozy. W ćwiczeniach 
wykorzystano między innymi materiały ze strony 
internetowej: http://faculty.washington.edu/chu-
dler/neurok.html „Neuroscience for Kids”, którą 
polecam rodzicom jako inspirację do urozmaicenia 
zabawy i kreatywności dzieci.

Magister Katarzyna Nitsch przygotowała ćwi-
czenia dotyczące emocji. Podczas zajęć młodzi stu-

wykładowcy oraz dr Urszula Teodorczyk, dr Elżbieta 
Kowalska, mgr inż. Wojciech Kluźniak i mgr Kamila 
Markiewicz – prowadzący ćwiczenia.

mgr Magdalena Kuczyńska  
mgr inż. Wojciech Kluźniak

proCesY poznaWCze CzłoWIeKa
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denci mogli przekonać się o różnorodności stanów 
emocjonalnych, których doświadczają ludzie, oraz 
bogactwie form ich ekspresji. Zapoznali się z nazew-
nictwem z dziedziny uczuć i w rytmach melodii 
na krótką chwilę ujawnili swoje nastroje w tańcu. 
Dzieci „przyjrzały” się również „kłębkowi nerwów” – 
tekturowemu stworowi, który stanowił inspirację 
do refleksji nad uczuciami trudnymi, nieprzyjem-
nymi, popularnie uznawanymi za stres. Podczas dys-
kusji wymieniły się poglądami na temat sposobów 
radzenia sobie z owym „kłębkiem”, dowiedziały się, 
jak z napięciem radzą sobie ich rówieśnicy. Młodzi 
naukowcy wykazali się nieprzeciętną wiedzą i spo-
strzegawczością na temat mimiki ludzkiej twarzy 
i fizjologii emocji. Znamienne, że wśród sposobów 
przeciwdziałania stresowi dominował jeden – gra-
nie na komputerze i konsolach do gier (co skłania 
do refleksji o potrzebie wsparcia dzieci w tej sferze 
rozwoju emocjonalnego).

Problematyką motywacji zajął się mgr Jacek Kur-
pisz. Studenci zostali zapoznani z teorią Maslowa, 
według której głównym motorem motywującym 
ludzi do różnych zachowań są odczuwane przez 
nich potrzeby. Dzieci wysłuchały krótkiej histo-
ryjki, na podstawie której nazywały poszczególne 

potrzeby człowieka oraz ustalały ich ważność i kolej-
ność realizacji. Następnie, przy małym wsparciu 
prowadzącego, układały te potrzeby w hierarchię, 
tworząc tzw. piramidę Maslowa – jeden z najbardziej 
znanych modeli rozumienia zachowań człowieka. 
Młodzi studenci słusznie zwrócili uwagę na fakt, 
że nie tylko motywacja wewnętrzna (potrzeby) skła-
nia człowieka do działania, ale także motywacja 
zewnętrzna (rodzice, obowiązki szkolne). Teoria 
potrzeb Maslowa w przystępny sposób dała im 
możliwość rozumienia zachowania swojego i innych 
ludzi, co czasem bywa trudne nawet dla osób doro-
słych. Warta zauważenia jest spostrzegawczość oraz 
wyczulenie młodych studentów na pewne subtel-
ności oraz zawiłości ludzkiego zachowania. Dzieci 
w bardzo empatyczny sposób odnosiły się do potrzeb 
głównego bohatera, sposobów oraz konsekwencji 
ich zaspokajania w różnych sytuacjach. Chętnie 
odnosiły się również do własnych doświadczeń 
z życia codziennego.

Magister Ernest Tyburski przeprowadził zajęcia 
dotyczące procesów myślenia. Dzieci miały okazję 
sprawdzić się w zadaniach związanych z wnioskowa-
niem dedukcyjnym opartym na sylogizmie, w którym 
wniosek wyciąga się na postawie dwóch przesłanek, 



Biuletyn Informacyjny     nr 2 (76) 2012         47

chacze byli wymagającą grupą. Żywimy nadzieję, 
że wśród tych młodych ludzi nie zaniknie ciekawość 
poznawcza, co niestety jest coraz częściej widoczne, 
i za kilkanaście lat spotkamy się znowu w progach 
Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego.

dr n. med. Monika Mak 
Katedra i Klinika Psychiatrii 

Zdjęcia Tadeusz Ekiert

oraz zmierzyć się z zadaniem opartym na błędach 
w rozumowaniu warunkowym. Wiele radości dostar-
czyły zagadki logiczne łączące się z rozwiązywa-
niem problemów i podejmowaniem decyzji, takie jak 
zagadka połączenia dziewięciu kropek Scheerera, 
problem dwóch sznurków Maiera czy problem sza-
chownicy Wickelgren. Na koniec zajęć przeprowa-
dzono krótką dyskusję na temat tego, w jakich dzie-
dzinach życia myślenie jest „niezbędne”. Dostarczyła 
wielu ciekawych odpowiedzi, a ostateczną konkluzją 
zawsze było stwierdzenie, że właściwie w  każdej.

Psychiatria i psychologia są dziedzinami nauki, 
z którymi prędzej czy później zetknie się każdy czło-
wiek. Zawiłości ludzkiej natury od wieków intere-
sowały badaczy. Powstawało wiele hipotez próbu-
jących wytłumaczyć ludzkie zachowanie. Niektóre 
obalano, inne modyfikowano, co więcej, proces ten 
trwa nadal. Dla studentów zajęcia z psychiatrii 
i psychologii są fascynujące, próbują oni często 
użyć tej wiedzy do analizowania zachowań swoich, 
rodziny, przyjaciół itd. 

Słuchacze DUM PUM bardzo chętnie uczestni-
czyli w zajęciach, podczas których zadawali wiele 
pytań, odnosząc się do posiadanej już wiedzy o cha-
rakterze potocznym oraz zdroworozsądkowym. 
Szczególnie cenne okazało się konfrontowanie jej 
z wiedzą prowadzących – naukową, mającą mocne 
podstawy empiryczne. Dodam, że ta konfrontacja 
nie była łatwym zadaniem dla prowadzących – słu-

21 czerwca 2012 r. zakończyła się pierwsza edy-
cja Dziecięcego Uniwersytetu Medycznego Pomor-
skiego Uniwersytetu Medycznego w Szczecinie. We 
wrześniu 2011 r. przyjęliśmy blisko 100 dzieci, 
uczniów szkół podstawowych zainteresowanych 

biologią, chemią i fizyką, którzy chcą w przyszłości 
wybrać zawód medyczny. Nigdy nie ukrywaliśmy, 
że liczba chętnych do studiowania całkowicie nas 
zaskoczyła, tym bardziej że świadomie nie przygo-
towaliśmy żadnej kampanii reklamowej. Nasi stu-

dum pum – KonIeC pIerWszeJ edYCJI
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denci rekrutowali się nie tylko ze Szczecina, ale 
także z innych miejscowości województwa, m.in. 
ze Stargardu i Świnoujścia. 

Zgodnie z założeniami regulaminu dzieci zostały 
podzielone na dwie grupy wiekowe: 7–9 i 10–13 lat, 
które ze względu na organizację ćwiczeń i zajęć labo-
ratoryjnych podzielono jeszcze na dwie podgrupy. 

Jaki był rok akademicki DUM PUM 2011/2012? 
Opowiemy o tym w telegraficznym skrócie i w licz-
bach:

96 studentów DUM PUM; –
10 spotkań od października 2011 r. do czerwca  –
2012 r.;
8 wykładów: „Dbaj o zęby”, „Medycyna, która  –
ratuje życie”, „Narodziny medycyny”, „10 nie-
samowitych faktów o żywieniu”, „Co kryje się 
w naszym mózgu”, „Nowoczesna biblioteka bez 
tajemnic”, „Genetyka nadzieją ludzkości”, „Pro-
cesy poznawcze człowieka”;
8 zajęć laboratoryjnych i ćwiczeń; –
2 wykłady i ćwiczenia dla rodziców; –
31 osób kadry dydaktycznej: 8 profesorów  –
medycyny, 3 doktorów habilitowanych nauk 

medycznych, 10 doktorów nauk medycznych, 
10 magistrów;
15 studentów–wolontariuszy kierunków: ratow- –
nictwo medyczne, pielęgniarstwo i położnictwo 
Wydziału Nauk o Zdrowiu PUM;
zajęcia w 5 budynkach dydaktycznych PUM; –
20 kg ciasteczek, 50 litrów wody, 800 kartoników  –
soków owocowych na wzmocnienie.

Jacy byli nasi studenci?
ciekawi, –
mądrzy, –
dociekliwi, –
chętni do współpracy, –
rozmowni, –
pogodni, –
grzeczni, choć nie wszyscy, –
zapominalscy, na szczęście tylko niektórzy. –
Rekrutację na nowy rok akademicki 2012/2013 

rozpoczynamy 10 września 2012 r. tylko na stronie 
www.pum.edu.pl/dum.

Zapraszamy!
Kinga Brandys 

Zdjęcia Dagmara Budek
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Redaktor Kinga Brandys: Od kiedy interesuje się Pan 
fotografią? Pamięta Pan swoje pierwsze zdjęcie?
Profesor Piotr Milkiewicz: Pierwszego zdjęcia nie 
pamiętam, ale z fotografią mam do czynienia wła-
ściwie od wczesnego dzieciństwa. Mój dziadek był 
bardzo dobrym fotografem. Jak sięgam pamięcią, 
asystowałem mu w ciemni i „pomagałem” (tak mi 
się wówczas wydawało) przy wywoływaniu i  obróbce 
fotografii; pamiętam też pierwsze próby kadrowa-
nia pod powiększalnikiem. Mój pierwszy aparat 
to popularny w latach 70. NRD ‑owski Certo. Aparat 
tej marki przeszedł zresztą do historii, bo mieli go 
ze sobą Leszek Cichy i Krzysztof Wielicki podczas 
pierwszego w historii zimowego zdobycia Mount 
Everestu. Na szczycie udało im się zrobić tylko jedno 
zdjęcie, bo oczywiście zamarzła migawka, i jest 
to jedyna fotografia potwierdzająca ich wyczyn.

W Galerii Rektorskiej pokazuje Pan sportowców 
i muzyków, a precyzyjniej  ‑ tenisistów i jazzma‑
nów. Gdzie robił Pan te zdjęcia? Czy tenis to także 
Pańska dyscyplina sportu? A jak jest z jazzem? 
– Zdjęcia tenisowe pochodzą między innymi z kortów 
Wimbledonu, Toronto, Hamburga czy Birmingham. 
Rzeczywiście, tenis to moja ulubiona dyscyplina 
sportu. Jest to gra, w której strategia, taktyka, 
umiejętne rozłożenie sił, rozpoznanie swoich sła-
bych punktów, ale i szacunek dla rywala odgrywają 

kluczową rolę. Umiejętności te przydają się także 
w życiu. Tenis przeszedł olbrzymią ewolucję, ale 
zdecydowanie bliższy jest mi ten w wydaniu Fibaka, 
Borga czy Villasa, w którym większą rolę odgrywała 
technika i inteligencja aniżeli siła fizyczna. Lubię, 
kiedy fotografia rejestruje zarówno uwolnione emo-
cje, jak i koncentrację, zamraża ułamek sekundy, 
który na zawsze pozostanie niepowtarzalny. To samo 
dotyczy jazzu i ekscytacji związanych pewnie z jego 
korzeniami. Lubię tę muzykę i najczęściej jej słu-
cham, ale nie jestem koneserem. Moi ulubieni 
muzycy to Scott Hamilton (nie zapomnę jego kon-
certu w małym klubie jazzowym w Londynie), Dexter 
Gordon, Lee Morgan, Gerry Mulligan czy pokazany 
na zdjęciach Jan Garbarek.

Prezentowane w Galerii fotografie są biało‑
 ‑czarne. Jak mówią znawcy, to już wyższy sto‑
pień wtajemniczenia sztuki fotograficznej i nie 
dla amatorów.
– Chyba tak nie jest. Fotografia czarno ‑biała ma 
swój specyficzny klimat, bo przecież nie do końca 
opisuje rzeczywistość. Poza tym błyskanie fleszem 
na koncertach nie jest mile widziane, dlatego kiedyś 
stosowało się filmy czarno ‑białe o wysokiej czułości 
i grubym ziarnie, co dodawało zdjęciom dodatko-
wego uroku czy tajemniczości. W dobie fotografii 
cyfrowej jest to kwestia ustawienia odpowiednich 

gaLerIa reKtorsKa

tenIs I Jazz na fotografIaCh  
prof. pIotra mILKIeWICza
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parametrów w aparacie. Ja mam sentyment do foto-
grafii czarno ‑białej. Zabrzmi to banalnie, ale lubię 
zdjęcia Ansela Adamsa, Roberta Capy czy jeżeli 
chodzi o muzykę Marka Karewicza. Ale oczywiście 
robię też zdjęcia kolorowe. 

Co najbardziej lubi Pan fotografować? 
– To co jest przedmiotem ekspozycji, ale również cie-
kawe miejsca czy na przykład teatr uliczny. Udało mi 
się zrobić parę przyzwoitych zdjęć w mało zamiesz-
kanych rejonach Teksasu, północnej Walii, prowin-
cji Ontario w Kanadzie czy podczas przedstawień 
ulicznych Teatru Ósmego Dnia. W połowie lat 80. 
studiowałem w Poznaniu i sporo fotografowałem 
na manifestacjach antykomunistycznych, np. pod-
czas antypochodów pierwszomajowych. Z perspek-
tywy czasu widzę, że miałem wtedy więcej szczęścia 
niż rozumu, w kilku sytuacjach mogło się to skończyć 
prawdziwą katastrofą. 
Doświadczyłem też 
wtedy bezinteresownej 
i obarczonej ryzykiem 
pomocy obcych ludzi, 
ale to temat na inną 
opowieść…

Każdy ma swoje wyjąt‑
kowe zdjęcie. Jakie 
jest to pańskie?
– Kiedy pracowałem 
w Birmingham, było 
to chyba w roku 1999, 
odwiedzili nasz Uniwersytet królowa Elżbieta II 
i jej mąż książę Filip. Było to wydarzenie, do któ-
rego uczelnia przygotowywała się kilka miesięcy. 
Wylosowałem zaproszenie na oficjalne spotkanie 
w auli Uniwersytetu, pomyślałem zatem, że będzie 
to może znakomita okazja, żeby zrobić zdjęcie królo-
wej. Wziąłem swój najlepszy obiektyw, a do aparatu 
załadowałem bardzo czuły film (kolorowy), zakła-
dając, że użycie flesza będzie zakazane. Przezornie 
przyszedłem na Uniwersytet sporo przed rozpoczę-
ciem uroczystości i przez przypadek dowiedziałem 
się, że fotoreporterzy akredytowani przy wydarzeniu 
otrzymali trzy minuty na zrobienie zdjęć królowej. 
Mój duży obiektyw trochę zmylił ochronę. Jeden 
z bodyguardów, patrząc na mój uniwersytecki iden-
tyfikator i aparat, spytał mnie, czy reprezentuję Uni-
wersytet, na co zgodnie z prawdą odpowiedziałem, 
że tak. W ten sposób dołączyłem do pozostałych 
fotooperatorów, którzy przez trzy minuty błyskali 

królowej fleszami po oczach, stojąc od niej o trzy 
metry. Niestety, moje zdjęcia z tej „sesji” nie wyszły 
najlepiej, bo czuły film przy aż za dobrym oświe-
tleniu dał bardzo grube ziarno. Do dziś nie mogę 
sobie tego darować. Później, kiedy królowa w swoim 
rolls ‑roysie opuszczała już Uniwersytet, udało mi 
się znów znaleźć blisko niej i wtedy zrobiłem zdjęcie, 
kiedy patrzyła prosto w mój obiektyw. W fotografii 
portretowej ważny jest „eye contact”, czyli kontakt 
wzrokowy z osobą fotografowaną i chyba jest to moje 
najcenniejsze zdjęcie.

Czy zdarzyło się Panu zmarnować jakąś wyśmie‑
nitą okazję na dobre zdjęcia?
– Niestety tak. Na trawiastych kortach w Birming-
ham był turniej, taka rozgrzewka przed Wimbledo-
nem, w którym grała kończąca powoli swoją karierę 
Steffi Graf. Właśnie byłem świeżo po zakupie nowego 

aparatu, ale niestety nie 
przetestowałem wcze-
śniej obiektywu, uwa-
żając, że skoro zrobiony 
jest przez renomowaną 
firmę, to na pewno 
będzie bardzo dobry. 
Miałem znakomite 
miejsce i zrobiłem pew-
nie ze dwie rolki filmu 
(zawodowcy robili zwykle 
20 rolek, więc mieli póź-
niej z czego wybierać). 
Zdjęcia wyszły fatalnie, 

w żargonie mówi się o takich „mydło”, bo było coś 
nie tak z obiektywem. Szkoda, od strony ujęć były 
to niezłe fotografie. Pamiętam też, kiedy pewnie 
z 15 lat temu byłem w Atlancie, w centrum miasta 
zobaczyłem siedzącą na ławce czarnoskórą kobietę 
o niesłychanie oryginalnych rysach, wyrzeźbionych 
zapewne dodatkowo przez doświadczenia życiowe. 
Tak ruszała ustami, że papieros, który paliła, ani 
na moment nie zatrzymał się w miejscu. Chciałem 
zrobić jej zdjęcie, ale nie wiedziałem, jak zareaguje. 
Gdybym wtedy nie stchórzył, to na pewno byłoby 
to moje najlepsze zdjęcie. Oczywiście, z fotografowa-
niem ludzi na ulicy to nie jest taka prosta sprawa. 

Czy fotografia jest formą hobby, oderwaniem 
od rzeczywistości, a może fajną przygodą zawsze 
z niewiadomym zakończeniem?
– Świetnie Pani to ujęła, w moim przypadku, typo-
wego amatora, trudno o lepszą definicję.
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ogÓLnopoLsKI tYdzIeń bIbLIoteK 
Tegoroczne, dziewiąte obchody Tygodnia Biblio-

tek odbywały się pod hasłem „Biblioteka ciągle 
w grze!”. Jak co roku, kiermasz charytatywny zor-
ganizowało Stowarzyszenie Bibliotekarzy Polskich, 
po raz drugi w naszej bibliotece. Za symboliczną 
złotówkę można było nabyć wiele ciekawych ksią-
żek. Kiermasz połączony był z degustacją domo-
wych wypieków przygotowanych przez bibliotekarzy 
z bibliotek uczelni wyższych Szczecina i Książnicy 
Pomorskiej. Cały dochód z akcji przekazano na rzecz 
Krajowego Towarzystwa Autyzmu Oddział w Szcze-
cinie. Kiermasz odbywał się w dniach 7–9 maja 
na parterze Biblioteki Głównej PUM i cieszył się 
dużym powodzeniem.

Podczas inauguracji Tygodnia Bibliotek otwarte 
zostały wystawy o tematyce związanej z przyrodą 
Szczecina i drzewami. Temat ten zainspirował nas 
do zorganizowania akcji sadzenia drzew przed 

budynkiem Biblioteki PUM. Pierwsze drzewa – 
jarzęby szwedzkie zostały posadzone  przez rektora 
PUM prof. Przemysława Nowackiego, rektora–elekta 
prof. Andrzeja Ciechanowicza i dyrektora biblioteki 
mgr Dagmarę Budek.

O tematyce wystawy „Drzewa – potęga, 
magia, moce uzdrawiające” opowiada jej autorka 
mgr Danuta Lemińska.

Drzewa – największe rośliny lądowe – rosnące 
na Ziemi od milionów lat, były tu na długo przed 
człowiekiem. Zmieniały się, przechodziły ewolu-
cję – od ogromnych drzewiastych skrzypów, paproci 
i widłaków ery karbonu, po przetrwałe do współcze-
snych czasów miłorzęby, sekwoje, dęby… Żyją nie-
raz setki lat, zakorzenione na zawsze w jednym miej-
scu – niemi świadkowie ewolucji i rozwoju człowieka.

Drzewa – piękne, potężne i długowieczne, były 
czczone przez ludzi od zarania dziejów, wierzono 

Co jeszcze i gdzie chciałby Pan sfotografować? 
Porozmawiajmy o marzeniach profesora medy‑
cyny, specjalisty hepatologa.
– Jeżeli mówimy o marzeniach, to chciałbym cofnąć 
się w czasie i mieć dobre miejsce do fotografowa-
nia podczas kilku wydarzeń sportowych i muzycz-
nych. Na pewno byłyby to finały Wimbledonu:  
Ashe–Connors, Borg–McEnroe, Navratilova–Graf, 
finał NBA z Magic Johnsonem i Jordanem, walki 
bokserskie Foreman–Frazier; Holyfield–Tyson; kon-
certy zespołów Procol Harum; Earth, Wind and Fire  
czy ostatni koncert Stana Gaetza. Jak Pani widzi, 

nie ma to nic wspólnego z tym, czym zajmuję się 
na co dzień.

A nie korci Pana, aby wykorzystać swoje umie‑
jętności fotograficzne w pracy zawodowej?
– Oczywiście, moje wykłady dotyczące symptoma-
tologii chorób wątroby czy przewodu pokarmowego 
ilustruję w 90% swoimi zdjęciami. Mam kolekcję 
kilku tysięcy zdjęć różnych częstszych i rzadszych 
objawów klinicznych z dziedziny, którą się zajmuję. 

Dziękuję za rozmowę.
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w ich nadprzyrodzone moce. Od prymitywnych 
ludów, poprzez wszystkie starożytne cywilizacje, 
pogańskie plemiona, po wielkie religie świata – 
drzewo symbolizowało potęgę, życie, nieśmiertel‑
ność, odrodzenie, boskość, moce uzdrawiające. 
Widziano w nich osie świata łączące poprzez koronę 
boskie niebo, ziemię zamieszkiwaną przez ludzi 
i podziemną plątaninę korzeni będącą siedzibą złych 
sił i krainą umarłych.

Mitologie asyryjska, grecka, rzymska, celtycka, 
germańska, słowiańska pełne są świętych drzew – 
dębów, jesionów, lip, cisów... 

Wspaniale ilustrują to podania staroskandynaw‑
skich skaldów o wiecznie zielonym, potężnym jesio‑
nie Yggdrasilu. To ogromne drzewo było siedzibą 
bogów, ludzi, elfów, karłów, a podziemia zasiedlały 
straszliwe lodowe olbrzymy i bogini świata umarłych.

Drzewa inspirowały artystów: malarzy, pisarzy 
i poetów, rzeźbiarzy, fi lmowców. Od dawna także 
badano i opisywano walory lecznicze drzew oraz 
ich ogromne znaczenie ekologiczne.

Tematem drugiej wystawy było „Bogactwo przy‑
rody Szczecina i okolic”. Magister Anna Cymbor, 
jej autorka, mówi: „Szczecin i jego okolice zachwy‑
cają różnorodnością przyrody. Na terenie miasta 
znajdują się liczne parki i lasy, niektóre mające 
status rezerwatów. Trudno wymienić i opisać je 
wszystkie. Wystawa prezentuje na pięciu tablicach 
opisy i zdjęcia kilku najciekawszych miejsc. Krzywy 
Las, który tworzą łukowato wygięte sosny, zadzi‑
wiający tajemniczością. Puszcza Bukowa nęcąca 
turystów i spacerowiczów wyjątkowo urokliwymi 
miejscami i pomnikami przyrody – wiekowymi drze‑
wami, głazami i strumieniami. Park Kasprowicza 
słynący z przepięknych kwiatowych dywanów 
i ciekawego zagospodarowania terenu oraz ogrody 

dendrologiczne w Przelewicach i Glinnej, szczycące 
się mnóstwem rzadkich gatunków drzew i krzewów. 
Mam nadzieję, że wystawa zachęci do odwiedzenia 
choćby niektórych miejsc i odkrywania ich uroku”.

Wystawy można oglądać w siedzibie biblioteki 
do końca 2012 r. oraz na stronie internetowej Biblio‑
teki w galerii zdjęć.

mgr Dagmara Budek
Biblioteka Główna

Zdjęcia Anna Cymbor, 
Edyta Rogowska, Agnieszka Tupikowska
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Opowieści lekarskie

Łańcuch DNA. Słowo łańcuch oznacza szereg 
powiązań. W wypadku DNA jest to łańcuch zda-
rzeń z bliższej i dalszej przeszłości. Każda nowa 
zmiana genetyczna powstała w drodze ewolucji 
jest zapisana. Jak daleko w przeszłość sięga ten 
kod? Zawiera informacje z bardzo dawnych czasów 
i oczywiście najświeższe, z ostatnich pokoleń. Naj-
żywsze są te z ostatniego okresu, cechy rodziców 
czy dziadków. Inne, jak odruchy pierwotne Moro, 
obejmowania rękami futra matki czy toniczny szyjny 
symetryczny, polegający na podnoszeniu głowy 
do góry, będący pierwszą próbą przyjęcia pozycji 
spionizowanej, były informacją pradawną, sięga-
jącą tysięcy lat, ukrytą głęboko w kodzie informacją 
niepersonifikowaną o podwójnym znaczeniu: żeby 
się nie udusić i żeby dążyć do postawy pionowej. 
Noworodki położone na brzuchu matki tuż po poro-
dzie niezmiennie pełzają do piersi, którą osiągają 
po około 20 minutach i rozpoczynają ssanie. Kiedy 
do ręki noworodka przyklei się ołówek, wykonuje 
on szereg wydawałoby się nieskoordynowanych 
ruchów, jak ploter sterowany cyfrowo. Po analizie 
chaotycznego pozornie układu linii ukazuje się zbio-
rowisko postaci, ptaki, ryby, osiołki, jokey, konik. 
Ten wcześniak nigdy ich nie widział. Wydaje się, 
że miał te obrazy zakodowane w pamięci, a jego 
zadaniem było identyfikować je, jak tylko się pojawią 
w jego życiu. Ale co oznaczają pozostałe linie, które 
nie dają się zidentyfikować jako coś oczywistego 
w naszym życiu? Przypadek czy język cywilizacji, 
której nie znamy? Może odzwierciedlenie teorii cha-
osu, z którego coś w końcu się wyłania?

Ponieważ ewolucja trwa, w księdze genów nowe 
zmiany też są zapisywane.

Gen to potęga zawarta w malutkiej przestrzeni. 
Pisownia angloamerykańska „gen”, wymawiana jest 
jak „dżin”. Dżin to w mitologii wschodniej potężny 
czarownik. Mieszkał w lampie Aladyna lub może 
był w niej uwięziony. Potrafił naprawdę dokonywać 
cudów. Był dobrym dżinem w odróżnieniu od dżi-
nów złych.

Dżiny obecne są również w polskiej literatu-
rze. W opowiadaniu „Ostatnie życzenie” w książce 
Andrzeja Sapkowskiego pod tym samym tytułem 
występuje dżin zamknięty w kamionkowym dzbanie. 
W opowiadaniu „Coś mocniejszego” Rafała Ziem-

kiewicza również pojawia się dżin. Przykładów jest 
zresztą wiele. W tekstach Jacka Kaczmarskiego czy 
poezji Bolesława Leśmiana.

Dżiny posiadają nadnaturalną potęgę i są nie-
widzialne, ale tylko w mitologii. Dzięki rozwojowi 
nauki są już widzialne. Ich potęga zmieni oblicze 
medycyny. Już teraz można z malutkiej ilości krwi 
metodą bacs ‑on ‑beads zbadać sto kilkadziesiąt dele-
cji i mikrodelecji w chromosomie i mając informacje 
o chorobach jeszcze nieujawnionych, zapobiegać 
im, zanim dojdzie do zmian dramatycznych i nie-
odwracalnych.

Wkrótce armie wisusów w  kapsułach zaniosą 
w wymagane miejsca fragmenty DNA, które zmienią 
bieg wydarzeń w ludzkim organizmie i choroba znik-
nie jak za dotknięciem czarodziejskiej różdżki lub 
w ogóle się nie pojawi. Czary? Tak, czary naukowe. 
Każda dostatecznie zaawansowana technologia 
sprawia wrażenie czarów.

O ile uwolnienie dżina z lampy Aladyna było 
korzystne dla właściciela, o tyle uwolnienie sił 
z puszki Pandory przynosiło skutki negatywne, nawet 
katastrofalne. Trzeba jednak pamiętać, że na dnie 
puszki Pandory znajdowała się nadzieja.

Nauka czyta właśnie „księgę genów” w nadziei 
znalezienia praw rządzących naszym życiem i zdro-
wiem. To  jedna z dróg poznania naszej przeszłości 
i determinowania przyszłości. Ponieważ ewolucja 
trwa, w księdze genów nowe zmiany też są zapisy-
wane, będą z nimi żyć następne pokolenia, za które 
powinniśmy czuć się odpowiedzialni.

Jacek Rudnicki

KsIĘga genÓW
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Wspomnienia 

Smutna jest chwila, w której my 
– uczniowie, żegnamy naszego Pro-
fesora – Nauczyciela – Mistrza. 

W dniu 17 maja 2012 r. odszedł 
na „wieczny dyżur” profesor Jan 
Królewski. Był nauczycielem aka-
demickim w Pomorskiej Akademii 
Medycznej, wychowawcą kilku 
pokoleń ortopedów, jednym z pio-
nierów naszej specjalności, który 
tu, na Pomorzu Zachodnim, u boku 
śp. prof. Tomasza Żuka i wraz 
z prof. Andrzejem Gustą doprowa-
dził do powstania i rozwoju ortopedii 
na najwyższym poziomie.

Profesor urodził się w 1934 r. w Leszczynach w woje-
wództwie małopolskim. Liceum Ogólnokształcące ukoń-
czył w 1955 r. w Świebodzinie, a studia w Pomorskiej 
Akademii Medycznej w Szczecinie, uzyskując w roku 
1962 dyplom lekarza.

Po odbyciu stażu podyplomowego w 1963 r. rozpo-
czął pracę zawodową w Miejskim Szpitalu w Słupsku 
na oddziale chirurgii dziecięcej. Po dwóch latach prze-
niósł się do Kliniki Chirurgii Dziecięcej w Szczecinie, 
a następnie rozpoczął pracę w nowo otwartej Klinice 
Ortopedii prowadzonej przez prof. Tomasza Żuka. 

W 1975 r. został specjalistą drugiego stopnia 
z zakresu ortopedii i traumatologii. Stopień doktora 
nauk medycznych uzyskał w 1973 r. na podstawie pracy 
pt. „Mechanizm i patologia doświadczalnych złamań 
kości łokciowej ze zwichnięciem głowy kości promie-
niowej typu wyprostnego Monteggia”, a w roku 1985 
otrzymał tytuł doktora habilitowanego na podstawie 
rozprawy pt. „Patomechanika odkształceń i narastania 
ciasnoty kanału kręgowego i międzykręgowego w dolnym 
odcinku lędźwiowym kręgosłupa na tle przeciążeniowo‑
 ‑zwyrodnieniowym w badaniach doświadczalnych, obser-
wacjach klinicznych i radiologicznych”. Tytuł naukowy 
profesora otrzymał w 1996 r. 

Od roku 1988 do 2005 był kierownikiem Katedry 
i Kliniki Ortopedii Dziecięcej PAM. Do 1992 r. kierował 
jednocześnie Kliniką Ortopedii Dorosłych w Zdunowie. 
W 2001 r. został mianowany na stanowisko profesora 
zwyczajnego.

Dorobek naukowy Prof. Jana Kró-
lewskiego, nowatorski i dostarczający 
wielu elementów do teorii i praktyki 
ortopedycznej, jest bardzo bogaty – 
opublikował ponad 100 prac o dużym 
znaczeniu poznawczym i klinicznym. 
Wiodąca tematyka Jego badań doty-
czyła patologii kręgosłupa lędźwiowo‑
 ‑krzyżowego. W dorobku miał rów-
nież prace doświadczalne i dotyczące 
biomechaniki oraz wiele doniesień 
z zakresu radiodiagnostyki chorób 
kręgosłupa. Jego prace doświad-
czalne były wysoko oceniane na zjaz-
dach krajowych i zagranicznych. 

Profesor Jan Królewski był członkiem wielu krajowych 
i zagranicznych stowarzyszeń naukowych: Polskiego 
Towarzystwa Ortopedii i Traumatologii, Międzynarodo-
wego Towarzystwa Ortopedycznego i Traumatologicznego 
– SICOT, Szczecińskiego Towarzystwa Naukowego. Był 
jednym z członków założycieli Sekcji Ortopedii Dziecięcej 
PTOiTr. Należał do komitetów naukowych znaczących 
periodyków ortopedycznych: „Ortopedii Traumatologii 
Rehabilitacji”, „Chirurgii Narządu Ruchu i Ortopedii Pol-
skiej” oraz „Kwartalnika Ortopedycznego”. Jako nauczy-
ciel wykształcił kilkunastu specjalistów ortopedii i trau-
matologii, pod jego kierunkiem ośmiu lekarzy uzyskało 
doktoraty, a jego następca – piszący te słowa – habilitację.

Profesor Jan Królewski otrzymał liczne nagrody za 
osiągnięcia naukowe i dydaktyczne. Mimo przejścia 
w roku 2004 na emeryturę nadal wspomagał swoją wiedzą 
i doświadczeniem działalność Kliniki Ortopedii i Trauma-
tologii Dziecięcej Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego.

W roku 2011 otrzymał medal im. prof. I. Wośki 
wręczony podczas 21. Sympozjum Ortopedii Dziecięcej 
w zamku Ryn w uznaniu zasług Profesora dla rozwoju 
ortopedii dziecięcej w Polsce. 

Nasz Profesor – nasz Przyjaciel, był człowiekiem, 
który rozumiał wszystko to, co jest kluczem życia, jaki 
jest sens przemijania i śmierci. Tej Tajemnicy dotykał 
w swoim życiu często, szczególnie zaś wtedy, gdy opieko-
wał się umierającą żoną. Taki właśnie był nasz Profesor: 
czuły, skromny, dobry, uczciwy, cichy i łagodny – mający 
ideały do końca swych dni. 

prof. dr hab. n. med.

Jan KrÓLeWsKI
1934 – 2012



Biuletyn Informacyjny     nr 2 (76) 2012         55

Wspomnienia

Odprowadziliśmy Cię, Profesorze, wraz z uśmiechem 
Twoich ukochanych małych pacjentów, którym niosłeś 
pomoc przez całe swoje zawodowe życie, a oni odwdzięczyli 
Ci się Orderem Uśmiechu wręczonym w 1999 r. Uważałeś 
go, Profesorze, za największy zaszczyt i wyróżnienie, jakie 
otrzymałeś. Krzyże Zasługi i medale pozostawały zawsze 
w cieniu dziecięcej, „prawdziwej” szczerej wdzięczności.

Odszedł od nas wybitny lekarz, pełen twórczego dzia-
łania naukowiec i wyrozumiały nauczyciel. Poświęcił 
całe swoje życie na niesienie pomocy ciężko chorym 

ludziom, tym szczególnie bezbronnym, dotkniętym 
nieszczęściem – dzieciom, starał się ulżyć w cierpie-
niu i przywrócić radość i uśmiech. Swoim spokojem 
i wyrozumiałością uczył cierpliwości i oddania w walce 
z cierpieniem i chorobą dziecka. Dla nas, Jego uczniów, 
pozostanie wzorem lekarza i człowieka…

Profesorze – wieczny Tobie pokój i odpoczynek.

dr hab. prof. PUM Maciej Kołban 
Klinika Ortopedii i Traumatologii Dziecięcej

To już rok, kiedy pożegnaliśmy 
Lucynę Grudzień, naszą koleżankę 
z filii bibliotecznej przy ul. Unii 
Lubelskiej.

W Pomorskiej Akademii Medycz-
nej została zatrudniona w 1998 r., 
początkowo w Filii nr 2 na Pomo-
rzanach, a od 1999 r. w Filii 
nr 1 przy ul. Unii Lubelskiej. 
Z wykształcenia mgr inż. techno-
logii żywności, pracę w bibliotece 
podjęła przypadkowo, ale z czasem 
stała się ona Jej pasją. Realizowała 
ją i jako praktyk, i jako teoretyk, 
uzupełniając wykształcenie o stu-
dia podyplomowe z zakresu bibliotekoznawstwa. 

Praca i dom to były dwa miejsca, w których Lucyna 
się spełniała. Pełna życia, szybka w działaniu, zawsze 
chętna do pomocy. Czytelnicy cenili Ją za oddanie 
w pracy, pomoc w zbieraniu materiałów do doktoratów, 
prac magisterskich i licencjackich. Odznaczała się szcze-
gólną wrażliwością na potrzeby specyficznych i bardzo 
wymagających użytkowników naszej biblioteki, jakimi 
są lekarze i studenci naszej uczelni. Zawsze wszystko 
robiła z uśmiechem, czy trzeba było coś podać, wyszukać 
czy zamówić w innej bibliotece. Codziennie przycho-
dziła do pracy z nowymi pomysłami, jak coś usprawnić, 
przestawić regalik czy choćby przesadzić kwiatek. Jej 
wielka życzliwość budziły uznanie i sympatię ze strony 
zarówno czytelników, jak i współpracowników.

Był jeszcze dom. Dom kochającej się rodziny. 
Wykształcenie dzieci, kilkuletnia wygrana walka o zdro-

mgr Inż.

LuCYna grudzIeń
1957–2011

wie córki. Wychowała córkę i syna 
na wspaniałych ludzi. Nie zdążyła 
poznać wnuka, który przyszedł 
na świat miesiąc przed Jej odejściem 
z dala od kraju. 

Dom to też ogródek i dzielna 
walka z dzikami, które czyniły 
w nim spustoszenia. Ogród i działka 
były Jej kolejnymi pasjami. Razem 
z mamą codziennie jeździły i pra-
cowały tam do wieczora. Każda 
rabatka musiała być równa i wypie-
lona. Późną jesienią przynosiła nam 
wyhodowane przez siebie warzywa 
i owoce. Z tą ilością włożonego 

w uprawę serca i dbałości smakowały cudownie. 
Bo Lucyna to był „pracuś”. Nazywałyśmy ją „wielkim 
budowniczym”. Tak bardzo chciała wybudować domek 
na działce, żeby Jej mama miała gdzie odpocząć, marzyła 
jeszcze o kominku na zimowe wieczory. Czas wolny 
bardzo lubiła spędzać z mężem w podróżach. Urlop czy 
choćby tylko ładniejsza pogoda, a oni już w samochód 
i na wycieczkę. Planowała jeszcze tyle wyjazdów, miała 
tyle miejsc do zobaczenia…

Nie udało się Jej wygrać tej najważniejszej walki. 
Walki o życie. Przegrała ją, do końca pełna nadziei 
na wyzdrowienie. Odeszła od nas w maju, tuż po swo-
ich 54. urodzinach. Żegnaj, nasza majowa Koleżanko. 
Na zawsze pozostaniesz w naszej pamięci.

mgr Aleksandra Kojder 
Filia nr 1 Biblioteki Głównej
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W dniach 30 marca – 1 kwietnia 2012 r. przedsta-
wiciele Oddziału Szczecin IFMSA ‑Poland uczestni-
czyli w 28. Zgromadzeniu Delegatów w Tleniu, które 
zorganizowane zostało przez studentów z Oddziału 
Bydgoszcz. Uroczyste rozpoczęcie zgromadzenia 
zostało uświetnione obecnością wyjątkowych gości: 
prorektora ds. studenckich Uniwersytetu Miko-
łaja Kopernika w Toruniu, prof. Witolda Wojdyły, 
a także kierownika Kliniki Transplantologii i Chi-
rurgii Ogólnej prof. Zbigniewa Włodarczyka, który 
wygłosił wykład inauguracyjny pt. „Etyka w trans-
plantologii”. Podczas całego zjazdu 10 ‑osobowa 
delegacja z Pomorskiego Uniwersytetu Medycznego 

w Szczecinie brała czynny udział w organizowanych 
warsztatach i szkoleniach, prowadziła małe grupy 
robocze, a także prezentowała realizowane przez 
nas projekty. 

Warto także pochwalić się, iż członkowie Oddziału 
Szczecin IFMSA ‑Poland działają aktywnie na forum 
ogólnopolskim. Są to studenci kierunku lekarskiego 
WL PUM: Agnieszka Kilian, V rok, Karina Sznabel, 
IV rok, Paweł Tymrakiewicz, IV rok, Justyna Wie-
wiórska, V rok, Klaudia Bartoszewicz, III rok, Alicja 
Derleta, IV rok, Marcin Krajmas, II rok.

Justyna Wiewiórska 
IFMSA ‑Poland Oddział Szczecin

28. zgromadzenIe deLegatÓW 
Ifmsa ‑poLand

IX europeJsKIe spotKanIe 
regIonaLne Ifmsa

W dniach 18 ‑22 kwietnia 2012 r. w Pradze odbyło 
się IX Europejskie Spotkanie Regionalne organizacji 
członkowskich IFMSA  ‑ European Regional Meeting 
(EuRegMe). Polskę reprezentowała 10 ‑osobowa dele-
gacja z trzema przedstawicielkami Oddziału Szcze-
cin: Mateusz Kolator, AM Wrocław, Mateusz Spałek, 
ŚUM, Stanisław Żołądek, Collegium Medicum UJ, 
Justyna Wiewiórska, PUM, Marta Pysz, AM Wrocław, 

Kamila Korzeniewska, Collegium Medicum Uniwer-
sytetu Mikołaja Kopernika w Toruniu, Agnieszka 
Kilian, PUM, Monika Moeller, PUM, Tomasz 
Trojanowski, Gdański Uniwersytet Medyczny, 
Izabela Jałowiecka, Collegium Medicum UJ.

Uroczyste rozpoczęcie EuRegMe miało miejsce 
w zabytkowym budynku Uniwersytetu Karola – 
Carolinum, położonym w samym sercu Pragi. 
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oraz Roopa Dhatt, wiceprezydent ds. marketingu 
IFMSA. 

Dodatkowo, polska delegacja prezentowała reali-
zowane przez IFMSA ‑Poland projekty, takie jak: 
Kostek z Klasą, FASon, Daphne, Męskie Sprawy, 
Tramwaj Zwany Pożądaniem, Med ‑ex, Przypadki 
Medyczne, Przychodnia Studencka, Czytamy Poma-
gamy oraz Zaburzenia Odżywiania. Już po raz kolejny 
polskie działania zostały nagrodzone, zyskując 
uznanie i zdobywając najwięcej wyróżnień. Projekt 
Daphne prezentowany przez Monikę Moeller otrzy-
mał drugie miejsce podczas Project Presentations, 
a Tramwaj Zwany Pożądaniem pod dowództwem 
Marty Pysz i Mateusza Spałka wygrał Project Fair. 

EuRegMe to nie tylko ciężka praca, poszerzanie 
horyzontów, nauka przydatnych umiejętności i roz-
wijanie naszych zainteresowań, ale także poznawa-
nie nowych ludzi z całego kontynentu. Dzięki dosko-
nałej organizacji ze strony IFMSA ‑Cz podziwialiśmy 
uroki zabytkowej Pragi, a także uczestniczyliśmy 
w wydarzeniach tematycznych. Ponieważ tematem 
przewodnim tegorocznego spotkania były kontrower-
syjne tematy w medycynie, mogliśmy wziąć udział 
w seminariach prowadzonych przez zaproszonych 
gości, wybitnych czeskich profesorów lub IFMSA 

Przybyłe delegacje zostały przywitane przez przed-
stawicieli Komitetu Orgnizacyjnego oraz koordy-
natora regionalnego dla Europy, Miguela Cabrala 
(Portugalia). Od drugiego dnia rozpoczęła się ciężka 
praca – każdy z członków delegacji uczestniczył 
w odpowiedniej sesji programu stałego czy też sesji 
prezydenckiej. Dyskutowaliśmy nad projektami 
prowadzonymi w poszczególnych organizacjach 
członkowskich federacji IFMSA, zastanawialiśmy 
się nad poprawą jakości naszych przedsięwzięć,  
braliśmy też udział w pracach małych grup robo-
czych. Mieliśmy okazję uczestniczyć w szkoleniach 
prowadzonych przez trenerów z całej Europy. Ich 
tematyka to między innymi: finanse i fundraising, 
umiejętność prezentacji, budowanie zespołu, public 
relations i marketing, rozwiązywanie konfliktów, 
zarządzanie projektami, techniki komunikacyjne 
czy przekazywanie funkcji. Szkolenie z podstaw 
obróbki zdjęć w programie Photoshop na sesji pre-
zydenckiej zostało poprowadzone przez Mateusza 
Kolatora, zaś Izabela Jałowicka i Tomasz Troja-
nowski prowadzili małe grupy robocze w ramach 
swoich programów stałych. Uczestniczyliśmy także 
w tworzeniu wizji oraz misji Stowarzyszenia, którą 
poprowadził Christopher Pleyer, prezydent IFMSA, 
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W dniach 14–15 kwietnia 2012 r. w Katowicach 
odbyła się Ogólnopolska Konferencja Studenc‑
kich Kół Ginekologicznych. Pomorski Uniwersytet 
Medyczny reprezentowały: Aleksandra Strojna, 
Karolina Szymańska, Izabela Wierzbicka, Olga Motyl 
oraz Daria Sobieraj. Studentki ze Studenckiego 
Koła Naukowego przy Katedrze i Klinice Ginekologii 
Operacyjnej i Onkologii Ginekologicznej Dorosłych 
i Dziewcząt zdobyły pierwsze miejsce. Ich praca 
zatytułowana „Ocena przydatności algorytmu ROMA 
do wyliczenia predyktywnego prawdopodobieństwa 
wystąpienia raka jajnika” wyprzedziła konkurentów 
ze wszystkich uczelni medycznych w Polsce. Dodat‑
kowo autorki pracy zostały zaproszone do udziału 
w XXXI Kongresie Polskiego Towarzystwa Gineko‑
logicznego, gdzie na sesji studenckiej będą prezen‑
towały wyniki swoich badań.

Rak jajnika jest czwartym w kolejności nowotwo‑
rem złośliwym na świecie, a także czwartą przyczyną 
śmierci kobiet z powodu złośliwych nowotworów. 
Najnowszym markerem służącym do monitorowa‑
nia leczenia pacjentek z rakiem jajnika jest HE 4 
(Human Epididymis Protein 4). Pierwsze donie‑

suKCes sKn
przY Katedrze I KLInICe gIneKoLogII operaCYJneJ 

I onKoLogII gIneKoLogICzneJ dorosłYCh I dzIeWCzĄt

Alumni. Mogliśmy uczestniczyć w następujących 
seminariach: „Defi nicja zdrowia, alternatywne poję‑
cie”, „Etyka we wspomaganym rozrodzie”, „Współ‑
czesne problemy bioetyczne” i „Etyka w onkologii 
pediatrycznej”.

Podsumowując, wyjazd na European Regional 
Meeting to połączenie wspaniałej przygody i nie‑
zapomnianej zabawy z ciężką, ale dającą ogromną 

satysfakcję pracą. Mieliśmy okazję zawiązać nowe 
międzynarodowe przyjaźnie oraz wzmocnić te naro‑
dowe. Wszystkich serdecznie zachęcamy do brania 
udziału w międzynarodowych zjazdach, a następne 
EuRegMe już za rok!

Justyna Wiewiórska
IFMSA  ‑Poland Oddział Szczecin
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Troje studentów Pomorskiego Uniwer‑
sytetu Medycznego stanęło na star‑
cie pierwszych Ogólnopolskich 
Letnich Zawodów w Ratownictwie 
Medycznym, które odbywały się pod 
koniec czerwca w Nowym Targu: 
Natalia Bobak, studentka zdrowia 
publicznego, Bartek Miazgowski, 
student kierunku lekarskiego, oraz 
szef zespołu Dawid Surowicz, student 
ratownictwa medycznego. Zespół PUM był 
jedynym „niezawodowym” , a rywalizował m.in. 
z ratownikami z Białegostoku, Katowic i Oświęcimia. 
Zawody rozpoczęła parada karetek, która ruszyła 
spod hotelu do siedziby Wyższej Podhalańskiej 
Szkoły Zawodowej, miejsca panelu naukowego oraz 

ofi cjalnego otwarcia zawodów. Wyzwa‑
niami, z jakimi zawodnikom przyszło 

się zmierzyć, były m.in. działania 
podczas nocnej symulacji zdarzenia 
masowego. Ciemność, chaos, liczba 
poszkodowanych oraz mnogość ich 
obrażeń były dodatkowymi czynni‑
kami utrudniającymi działania. Przy‑

czyną nieszczęśliwego wypadku było 
nieudane lądowanie ukraińskiej awio‑

netki. Zmagania trwały do późnych godzin 
nocnych, a zakończyły się z chwilą przetranspor‑
towania ostatniego poszkodowanego do szpitala. 
Nie było to jedyne wezwanie podczas tego nocnego 
dyżuru. Kolejne, jakie otrzymały zespoły, było pod 
hasłem ,,Nieudane zakończenie roku szkolnego”. 

pIerWsze mIeJsCe
ratoWnIKÓW medYCznYCh pum

Troje studentów Pomorskiego Uniwer‑
sytetu Medycznego stanęło na star‑
cie pierwszych Ogólnopolskich 
Letnich Zawodów w Ratownictwie 

Natalia Bobak, studentka zdrowia 
publicznego, Bartek Miazgowski, 
student kierunku lekarskiego, oraz 
szef zespołu Dawid Surowicz, student 
ratownictwa medycznego. Zespół PUM był 

ofi cjalnego otwarcia zawodów. Wyzwa‑
niami, z jakimi zawodnikom przyszło 

się zmierzyć, były m.in. działania 
podczas nocnej symulacji zdarzenia 

kami utrudniającymi działania. Przy‑
czyną nieszczęśliwego wypadku było 

nieudane lądowanie ukraińskiej awio‑
netki. Zmagania trwały do późnych godzin 

sienie o możliwościach zastosowania HE 4 jako 
markera nowotworowego w raku jajnika zostało 
opublikowane w 2003 r. Wydaje się, że do wylicze‑
nia ryzyka rozpoznania raka jajnika u pacjentek 
z guzem w miednicy mniejszej można posługiwać się 
algorytmem ROMA uwzględniającym poziom mar‑
kera CA 125 i HE 4 w surowicy krwi. Celem pracy 
była ocena przydatności wspomnianego algorytmu 
do wyliczenia prawdopodobieństwa wystąpienia 
raka jajnika u pacjentek poddawanych operacji 
ginekologicznej z powodu zmiany w jajniku (tor‑
biel, guz) lub guza miednicy mniejszej. Na pod‑

stawie przeprowadzonych badań studentki doszły 
do wniosku, że w oparciu o algorytm ROMA będzie 
możliwa przedoperacyjna stratyfi kacja pacjentek 
na grupy wysokiego i niskiego ryzyka zagrożenia 
rakiem jajnika.

Cieszy fakt docenienia wysiłku, jaki nasze dziew‑
czyny włożyły w przygotowanie pracy oraz w jej pre‑
zentację. Zwycięstwo na ogólnopolskiej konferencji 
daje ogromną satysfakcję i mobilizację do dalszej 
wytężonej pracy. Gratulujemy naszym studentkom 
oraz opiekunce SKN, dr Anicie Chudeckiej  ‑Głaz.

Sławomir Szymański 
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Podczas zabawy przy ognisku jeden z jej uczestni-
ków został poparzony, druga osoba dostała ataku 
astmy, a później wystąpiło u niej nagłe zatrzymanie 
krążenia. 

Drugiego dnia na zawodników czekały trzy zada-
nia. Pierwszym była pomoc działkowiczowi, który 
pracując na drabinie, osunął się i spadł na podest. 
Nieprzytomny poszkodowany z podejrzeniem urazu 
miednicy oraz urazem czaszkowo ‑mózgowym wyma-
gał szybkiego zabezpieczenia i transportu do pla-
cówki medycznej. Trudność tego zadania wynikała 
z ułożenia poszkodowanego, doznanych obrażeń 
oraz ograniczonych możliwości zespołu podstawo-
wego ratownictwa medycznego. Na następne zada-
nie członkowie zespołu pojechali karetką do Nie-
dzicy, gdzie na plaży przy zamku leżała wyciągnięta 
z wody przez ratownika WOPR kobieta, u której 
doszło do zatrzymania krążenia. Jak by tego było 
mało, świadek zdarzenia, który obserwował pracę 
ratowników, w wyniku emocji doznał zawału serca. 
Ratownicy udzielili wszystkim pomocy. Ostatnie 
zadanie, wykonywane w urokliwej dolinie Lejowej, 
z której rozciąga się przepiękny widok na Tatry 

Zachodnie, było dla ratowników najbardziej emocjo-
nujące. Należało udzielić pomocy trzymiesięcznemu 
niemowlęciu z wadą serca, u którego wystąpiło 
zatrzymanie oddechu i krążenia. Od uczestników 
symulacji oczekiwano wdrożenia zaawansowanych 
zabiegów resuscytacyjnych u dziecka oraz opieki 
psychologicznej nad matką niemowlaka. 

Po zakończonych zadaniach studenci pojechali 
do siedziby Tatrzańskiego Ochotniczego Pogoto-
wia Ratunkowego w Zakopanem oraz na lądowisko 
śmigłowca ratowniczego, gdzie miejscowi ratownicy 
opowiedzieli o swojej pracy. Zakończenie zawodów 
odbyło się w Nowym Targu. Gdy ogłaszano wyniki, 
sala zamarła, a kiedy organizator wymieniła ekipę 
PUM jako zwycięzcę zawodów, rozległ się gromki 
okrzyk radości. Po odebraniu nagród i pucharu 
studenci udzielili wywiadu lokalnej telewizji.

Może w przyszłym roku to właśnie my oficjalnie 
rozpoczniemy zawody, w których będą rywalizowały 
najlepsze zespoły paramedyczne w kraju. 

Natalia Bobak 
studentka WNoZ






